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Lördagen den 24 november.
Kl. 2 em.

§ 1.

Justerades protokollet för den 17 in
nevarande november. *

§ 2.

Upplästes följande till kammaren in
komna läkarintyg:

På begäran intygas härmed, att riks
dagsmannen Helge Lindström från 
Rossbol, Lockne, fr. o. m. den 18/11 
1951 är intagen å härvarande med. avd. 
på grund av magsjukdom.

Östersund den 20/11 1951.
Lennart Arin.

1 :e underläkare.
Kammaren beviljade herr Lindström 

ledighet från riksdagsgöromålen från 
och med den 18 innevarande november 
tills vidare.

Herr talmannen meddelade, att fru 
Nilsson, som vid kammarens samman
träde den 16 oktober med läkarintyg 
styrkt sig tills vidare vara hindrad del
taga i riksdagsgöromålen, den 6 novem
ber åter intagit sin plats i kammaren.

§ 3.
Svar på interpellation ang. omformule
ring av den s. k. menageriförordningen.

Herr talmannen lämnade på begäran 
ordet till

Chefen för justitiedepartementet, herr 
statsrådet ZETTERBERG, som anförde: 
Herr talman! Med kammarens tillstånd 
har herr Dickson frågat mig, huruvida 
jag avser att snart föreslå en omformu
lering av den s. k. menageriförord
ningen i syfte att mer effektivt än hit
tills eliminera företeelser av djurplå
gerikaraktär.

De grundläggande bestämmelserna 
om behandling av djur äro upptagna i 
lagen den 19 maj 1944 om djurskydd.

Huvudregeln är att djur skall behand
las väl och såvitt möjligt skyddas mot 
lidande. I anslutning härtill stadgas, att 
stall eller annat förvaringsrum skall er
bjuda tillräckligt utrymme och skydd. 
Vidare innehåller lagen en specialbe
stämmelse om förevisning av djur. Det 
säges sålunda i lagens 8 § att djur icke 
må övas för eller användas vid filmin
spelning, ' offentlig föreställning eller 
annan förevisning på sådant sätt, att 
det utsättes för ångest eller annat li
dande. Närmare bestämmelser om of
fentlig förevisning av djur skola enligt 
djurskyddslagen meddelas av Kungl. 
Maj :t.

Kompletterande bestämmelser om fö
revisning av djur återfinnas i den s. k. 
menageriförordningen den 30 decem
ber 1916. Enligt 1 § i denna författning 
— som fortfarande har samma lydelse 
som vid tillkomsten 1916 — är det för
bjudet att mot betalning förevisa eller 
låta förevisa djur, som i s. k. menage- 
rier föras från ort till ort. Emellertid 
stadgas vidare, att denna bestämmelse 
icke skall utgöra hinder mot förevi
sande av djur vid cirkus eller liknande 
föreställning, där huvudsakligen avses 
att visa djuren bibragt dressyr.

Enligt vad interpellanten anfört bris
ter på detta område djurskyddet främst 
i följande tre hänseenden. Dressyr av 
vissa djur, i synnerhet större rovdjur, 
kan ej ske utan att djuren tillfogas li
dande. De förhållanden under vilka 
cirkusdjuren förvaras och transporte
ras äro otillfredsställande. Vidare gör 
undantagsbestämmelsen om rätt att fö
revisa dresserade djur det möjligt att 
kringgå menageriförbudet.

I anslutning härtill vill jag nämna, 
att Sveriges djurskyddsföreningars riks
förbund i skrivelse i april 1947, under 
åberopande av likartade synpunkter
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som dem interpellanten nu anfört, hem
ställt om förbud mot förevisning av 
vilda djur såväl i cirkus som i mena- 
geri. över framställningen har veteri
närstyrelsen i september 1949 avgivit 
yttrande. Styrelsen har ifrågasatt, hu
ruvida man ej bör göra skillnad mellan 
sådana djur, för vilka dressyren, före
visandet och förvaringsförhållandena 
kunna antagas medföra lidande, och 
djur, beträffande vilka så ej kan anta
gas vara fallet. Förbud bör enligt sty
relsens mening införas mot att förevisa 
djur tillhörande den första gruppen. 
Styrelsen har förordat, att frågan om 
begränsningar i rätten att i cirkusar 
förevisa dresserade djur upptages till 
förnyat övervägande.

För egen del vill jag framhålla, att 
de förut återgivna bestämmelserna ge 
vissa möjligheter att ingripa mot miss
förhållanden av den art interpellanten 
påtalat, åtminstone om de äro av svå
rare karaktär. Emellertid delar jag in- 
terpellantens uppfattning att rådande 
ordning på förevarande område icke är 
tillfredsställande. Utan en närmare ut
redning av frågan torde det dock icke 
vara möjligt att komma fram till en 
lämplig lösning.

Nu ha emellertid utom den förelig
gande frågan en rad andra spörsmål 
rörande djurskyddet aktualiserats, och 
även dessa kräva utredning. Enligt min 
mening böra alla dessa frågor upptagas 
i ett sammanhang. Inom departemen
tet ha också — redan för mer än ett 
år sedan — vidtagits vissa förberedande 
åtgärder i detta syfte. Emellertid nöd
gas jag med beklagande konstatera, att 
tillgängliga resurser hittills icke med
givit att utredning i ämnet tillsatts. Jag 
vill endast tillfoga, att djurskyddsfrå
gorna ligga mig personligen varmt om 
hjärtat och att jag, så snart det är möj
ligt med hänsyn till den åtstramning 
som för närvarande måste ske beträf
fande kommitté- och utredningsarbete, 
avser att utverka bemyndigande att till
kalla utredningen.

Härpå yttrade

Herr DICKSON: Herr talman! Jag ber 
först att till herr talmannen få rikta ett 
tack för att herr talmannen har med
givit, att en interpellation mot vanlig
heten fått besvaras på en lördag. Efter
som jag i morgon bittida på riksdagens 
uppdrag beger mig utomlands och tro
ligen inte återkommer förrän riksdagen 
är slut, har detta medgivande inneburit 
den enda möjligheten för mig att själv 
få mottaga interpellationssvaret.

Jag ber vidare att till justitieminis
tern få framföra mitt tack dels därför 
att han med hänsyn till omständighe
terna har synnerligen snabbt låtit mig 
få ett svar på min interpellation, dels 
och framför allt för svarets innehåll. Jag 
hade kanske inte behövt säga mer än 
detta. Jag vill emellertid understryka, 
att jag är fullt förvissad om att justi
tieministern kommer att göra allt som 
ligger inom möjligheternas gräns för 
att uppnå förbättringar i det avseende 
som det här gäller. Jag tror också att 
han har alldeles rätt i vad han i inter
pellationssvaret säger om att det finns 
flera gränsområden till det, som jag spe
ciellt har berört, vilka också äro i be
hov av översyn. Jag delar helt justitie
ministerns uppfattning på den punkten, 
och jag tror att efter en utredning och 
efter de beslut, som justitieministern i 
anledning därav kan komma att fatta, 
kommer hela problemet att bli bragt ur 
världen.

Jag är övertygad om att alla ute bland 
allmänheten, som intressera sig för 
dessa ting, komma att känna tillfreds
ställelse över vad justitieministern här 
har meddelat, och jag ber ännu en gång 
att få tacka för det svar som justitie
ministern sålunda givit.

Överläggningen var härmed slutad.

§ 4.
Föredrogs och hänvisades till stats

utskottet den på bordet liggande motio
nen nr 684 av herr von Friesen m. fl.
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§ 5.
Föredrogs den av herr Pettersson i 

Ersbacken vid kammarens nästföregå
ende sammanträde gjorda, men då 
bordlagda anhållan att få framställa in
terpellation till herr statsrådet och che
fen för ecklesiastikdepartementet angå
ende förvaltningen av pastoratens bo- 
ställsskogar.

Kammaren biföll denna anhållan.

§ 6.

Föredrogs den av herr Nilsson i 
Bästekille vid kammarens nästföregå
ende sammanträde gjorda, men då 
bordlagda anhållan att få framställa in
terpellation till herr statsrådet och che
fen för socialdepartementet angående 
antalet ledamöter i familjebidrags- 
nämnd och hemhjälpsnämnd.

Kammaren biföll denna anhållan.

§ 7.
Interpellation ang. storleken av den per
sonal, som utan att vara sysselsatt med 
legationsarbete formellt är knuten till

ryska ambassaden i Stockholm, m. m.

Ordet lämnades på begäran till

Herr HALLÉN, som anförde: Herr tal
man! I anledning av den senaste 
spionagehistorien vidtagas som bekant 
f. n. olika åtgärder för att skydda lan
dets försvarsåtgärder och för att om 
möjligt förhindra insyn däri från ut
ländsk makt. En känsla av oro och osä
kerhet består likväl hos hela vårt folk. 
Genom tillvaron av en s. k. femte ko
lonn kan man med säkerhet förutsätta, 
att dessa personers förbindelser med 
främmande makt icke äro av ideologisk 
art utan till stor del bestå i att infor
mera denna makt med upplysningar av 
sådan art, som icke offentligen äro till
gängliga för menige man.

Därav föranledes man att rikta upp
märksamheten på frågan om omfatt

ningen av och betingelserna för den 
omfattande representation, formellt 
knuten till ryska ambassaden, som f. n. 
finnes i vårt land. Det är känt, att en 
i förhållande till vår relativt begrän
sade handel med Ryssland ovanligt 
manstark skara ryssar vistas i vårt 
land. Det vore av värde att veta, huru 
många dessa äro och i vad omfattning 
de åtnjuta diplomatisk immunitet.

I samband därmed har det sitt in
tresse att få veta, i vad mån vår egen 
ambassad — i likhet med övriga lega
tioner i Moskva — numera har fått sin 
rörelsefrihet begränsad. I pressen har 
för några år sedan meddelats, att lega
tionernas personal ej äger rättighet att 
utan anmälan företaga resor inom lan
det, liksom att de ej äro berättigade att 
besöka andra företag eller institutioner 
än dem, vilka de i sin tjänst ha anled
ning att kontakta. Även om vårt land 
såsom ett kulturland ej har anledning 
att mörklägga någonting eller hindra 
en lojal insyn av främlingar och alltså 
ej kan överväga en fullständig recipro- 
citet i detta avseende, har det likvisst 
sitt stora värde att få veta vilka restrik
tioner som i detta avseende råda för 
vår legation i Moskva samt i vad mån 
en viss reciprocitet från svensk sida 
förtjänar övervägas.

.lag utbeder mig därför kammarens 
tillstånd att till hans excellens utrikes
minister Undén få ställa följande 
frågor:

1) Hur stor är den personal, som utan 
att vara sysselsatt med legationsar
bete formellt är knuten till ryska 
ambassaden, och sker någon pröv
ning, då dylika personer anhålla om 
inrese- och uppehållstillstånd?

2) Kan Ers Excellens meddela kamma
ren, vilka restriktioner som i fråga 
om verksamheten, rörelsefriheten 
m. m. på senare år beslutats mot vår 
legation (liksom andra länders) i 
Moskva?
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3) Om sådana restriktioner f. n. äro 
rådande i Moskva mot vår legation, 
kan man förvänta att till en viss 
grad liknande bestämmelser komma 
att övervägas från svensk sida, så 
pass långt som kan vara skäligt med 
hänsyn till våra egna intressen?

Denna anhållan bordlädes.

§ 8.

Till bordläggning anmäldes: 

statsutskottets utlåtanden: 
nr 191, i anledning av väckta motio

ner om inrättande av ett organ med 
parlamentarisk anknytning för konti
nuerliga överläggningar i försvarsfrå
gorna;

nr 192, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående anslag å tilläggs- 
stat I för budgetåret 1951/52 till främ
jande av bostadsförsörjningen m. in. 
jämte i ämnet väckta motioner;

nr 193, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående försäljning av 
viss vattenfallsstyrelsen tillhörig fas
tighet;

nr 194, i anledning av väckta motio
ner om en allsidig utredning rörande 
de statliga företagsformerna; och 

nr 195, i anledning av väckta motio
ner om ändrad lönetursberäkning för 
viss personal, som i samband med för

statligande av enskilda järnvägar över
gått eller övergår i statens järnvägars 
tjänst;

bevillningsutskottets betänkanden:
nr 63, i anledning av Kungl. Maj :ts 

proposition med förslag till lag om 
ändring i kommunalskattelagen den 28 
september 1928 (nr 370), m. in., jämte 
i ämnet väckta motioner; och

nr 64, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition med förslag till förordning 
angående ändrad lydelse av den vid 
förordningen den 25 maj 1941 (nr 251) 
om varuskatt fogade varuförteckningen, 
jämte i ämnet väckta motioner;

bankoutskottets utlåtande nr 36, i an
ledning av dels Kungl. Maj:ts proposi
tion med förslag till lag om ränteregle
ring m. m., dels ock i ämnet väckta 
motioner; samt

jordbruksutskottets utlåtande nr 47, 
med anledning av Kungl. Maj:ts propo
sition angående grunderna för fortsatt 
stöd åt lin- och hampodlingen in. m. 
jämte i ämnet väckta motioner.

§ 9.
Justerades protokollsutdrag.
Kammarens ledamöter åtskildes här

efter kl. 2.15 em.
In fidem 

Gunnar Brilth.
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Tisdagen den 27 november.
Kl. 4 em.

§ 1.
Justerades protokollen för den 20 

och den 21 innevarande november.

§ 2.

Svar på fråga ang. underofficerskåren 
vid kustartilleriet.

Herr talmannen lämnade på begäran 
ordet till

Chefen för försvarsdepartementet, herr 
statsrådet TORSTEN NILSSON, som an
förde: Herr talman! Ledamoten av
denna kammare herr Nyberg har frå
gat mig om jag är i tillfälle att med
dela huruvida marinens underofficers- 
sakkunniga ha för avsikt att utreda 
frågan om underofficerskåren vid kust
artilleriet i så god tid att förslag kan 
framläggas för beslut vid 1952 års riks
dags vårsession.

Enligt vad jag inhämtat räkna mari
nens underofficerssakkunniga med att 
framlägga förslag rörande kustartilleri
ets underofficerare tidigast vid instun
dande årsskifte. Förslaget kommer där
efter att i vanlig ordning remissbe- 
handlas. Huruvida ärendet kan bliva 
föremål för behandling av 1952 års 
riksdag vid dess vårsession är för när
varande omöjligt att bedöma. Detta 
spörsmål är beroende av tidpunkten da 
de sakkunniga avgiva förslag samt för
slagets omfattning och därav betingad 
remisstid och tid för ärendets behand
ling inom Kungl. Maj :ts kansli.

Härpå yttrade

Herr NYBERG: Herr talman! .Tåg ber 
att få tacka försvarsministern för sva
ret på min fråga.

Jag har framställt denna fråga där
för att det har uppstått en viss oro 
bland kustartilleriets underofficerare 
över att utredningen angående deras 
befordringsförhållanden m. m., som ju 
handhas av marinens underofficerssak
kunniga, har dragit så långt ut på ti
den. Utredningen började sitt arbete 
1948 i anslutning till försvarsbeslutet 
1947. I våras hade de sakkunniga kom
mit så långt, att riksdagen kunde fatta 
beslut om en del förbättringar för flot
tans underofficerare, innebärande 
bland annat att vissa befattningar i 
Ma 8 inrättades för förvaltare vid flot
tan. Man hade nog inom kustartilleriet 
hoppats, att beslut för dess underoffi
cerskår skulle ha kunnat fattas lika 
fort, men detta blev icke fallet. Nu för
modade man i stället att frågan för 
kustartilleriets del skulle kunna slut
föras under hösten 1951 och komma på 
riksdagens bord under vårriksdagen 
1952. Efter hand som tiden gått har 
man emellertid blivit allt osäkrare på 
den punkten, och detta har, som jag 
sade, åstadkommit en viss oro. Man 
har också tyckt att de sakkunniga inte 
behandlat denna fråga med den snabb
het som kunde anses önskvärd.

Jag vågar för min del inte säga nå
gonting på den punkten — jag har ju 
inte kunnat följa utredningens arbete
— men jag anser att det finns skäl att 
återge den mening som man hyser in
om berörda underofficersgrupp.

Enligt vad som uppgivits skulle de 
sakkunniga ha fått vissa arbetsuppgif
ter från tjänsteförteckningskommittén
— det gäller förslag till inplacering av 
flottans förvaltare i Ma 8 — och detta 
har lett till att utredningen beträffande 
kustartilleriets underofficerare blivit 
»lagd på is» eller i varje fall fördröjts.
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Detta bär väckt en stark besvikelse 
bland kustartilleriets underofficerare, 
som inte anse det vara riktigt att ut
redningen skulle sammankopplas med 
och förhindras av andra problem som 
ha dykt upp under utredningstiden. 
Man har menat att eftersom det från 
början gällde att skapa bättre möjlig
heter inom underofficerskåren att nå 
befordran till flaggunderofficerare och 
förvaltare, behövde man inte rimligt
vis hålla på så länge som över tre och 
ett halvt år.

Jag kan som uttryck för den stäm
ning som råder bland kustartilleriets 
underofficerare citera ett uttalande som 
gjordes vid underofficersförbundets 
styrelsesammanträde för någon tid se
dan och som jag har fått läsa i för
bundets tidning någon tid efter det 
jag framställde denna fråga: »Kustar
tilleriets representanter ställde kraftigt 
understrukna krav på att arbetet med 
KA-underofficerarnas frågor måtte slut
föras av de sakkunniga så tidigt, att 
det under alla förhållanden kan un
derställas 1952 års riksdag. Den efter
släpning som för deras del redan före
ligger vill man med all rätt ha bruten 
snarast möjligt. De ha alla skäl att se
nast vid nästa års riksdag få sina frå
gor prövade och förda till resultat.»

Detta är alltså vad man anser och 
med kraft vill understryka bland här 
berörda underofficersgrupper, och det 
är detta som givit mig anledning att 
ställa denna fråga till försvarsminis
tern. Säkerligen finns det även andra 
grupper inom befälskårerna, som anse 
sig vara missgynnade. Jag tror dock 
att det finns starka skäl att påpeka för
hållandena inom just den grupp, som 
min fråga gällde.

Sedan vill jag säga ännu en sak. Jag 
vill dock göra det som lekman, efter- 
som jag inte alls är någon fackman på 
militära frågor. Jag undrar, om det in
te är väl många utredningar i gång be
träffande det militära befälet. Vi ha ju,

som här nämnts, marinens underoffi- 
cerssakkunniga, vi ha en utredning an
gående underbefälet, en utredning om 
att inrätta en specialofficerskår och vi
dare enhetsbefälsutredningen, som för 
övrigt häromdagen lät meddela något 
om de förslag, som den tänker lägga 
fram. Det kan nog hända, att alla dessa 
utredningar äro nödvändiga, men man 
har en känsla av att det kanske skulle 
kunna företagas en viss rationalisering. 
Kanske komma dessa utredningar i 
viss mån att kollidera med varandra 
och även hindra varandra.

Nu har ju av statsrådets svar fram
gått, att det inte är säkert att denna 
fråga kan komma fram till beslut vid 
1952 års riksdag. Detta besked är ju 
naturligtvis inte så glädjande som man 
skulle kunna önska. Jag vill sluta med 
att endast uttala en förhoppning om att 
statsrådet gör vad som göras kan för 
att — om det finns möjligheter därtill 
— få fram ett beslut i denna fråga re
dan till 1952.

Överläggningen var härmed slutad.

§ 3.

Svar på interpellation ang. vissa olägen
heter i samband med reservofficerarnas 

repetitionsövningar.

Chefen för försvarsdepartementet, 
herr statsrådet TORSTEN NILSSON, er
höll på begäran ordet för att besvara 
herr Ericssons i Näs interpellation ang. 
vissa olägenheter i samband med re
servofficerarnas repetitionsövningar.

Svaret, som före sammanträdet i 
stencilerad form tillställts kammarens 
ledamöter, upplästes nu av herr stats
rådet Torsten Nilsson och var av föl
jande lydelse: Herr talman! i en med 
andra kammarens medgivande fram
ställd interpellation har herr Ericsson i 
Näs frågat mig om jag observerat olägen-
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repetitionsövningar.

heterna av att reservofficerare under 
vissa omständigheter icke kunna inkal
las till repetitionsövningarna för de för
band, på vilka de äro krigsplacerade, 
samt om jag är beredd att medverka till 
en sådan ändring av gällande bestäm
melser i reservbefälskungörelserna, att 
dessa olägenheter undanröjas.

I och med införandet av repetitions
övningar i krigsförband samt den i år 
beslutade befälsövningen om 10 dagar 
för allt värnpliktigt befäl, vilken öv
ning fullgöres i direkt anslutning till 
repetitionsövningen, uppstå såsom in- 
terpellanten framhållit vissa olägenhe
ter med nuvarande bestämmelser för 
reservpersonalens tjänstgöring. Dessa 
repetitionsövningar avses äga rum i en 
sexårsrytm, varvid reservbefälet skall 
tjänstgöra vid sina förband och sedan 
helst kvarstå krigsplacerade i sex år. 
Reservpersonalens tjänstgöringsskyl
dighet är emellertid indelad i treårs
perioder. Har en reservofficer vid ti
den för sitt förbands repetitionsövning 
fullgjort honom under treårsperioden 
åliggande tjänstgöring kan lian icke, 
utan eget åtagande, inkallas till repeti
tionsövning med förbandet. Härtill 
kommer, att många reservbefäl — an
ställda enligt 1927 års reservbefälsför- 
ordning — äro över 42 år och alltså 
fullgjort all dem åliggande fredstjänst- 
göring.

För att komma till rätta med nu an
givna olägenheter har chefen för armén 
under årets repetitionsövningar bl. a. 
försökt förmå icke tjänstgöringsskyldig 
reservpersonal till frivilligt deltagande 
ävensom beordrat vissa ändringar i 
krigsplaceringarna. På längre sikt ha 
dessa åtgärder emellertid bedömts otill
räckliga. Med hänsyn härtill påbörja
des i våras inom arméstaben en utred
ning med uppgift alt dels söka få en 
smidigare anpassning av reservbefälets 
tjänstgöring till det nya systemet för 
repetitionsövningar, dels åstadkomma 
en allmän effektivisering av reservper

sonalens utbildning i övrigt. Enligt vad 
jag inhämtat beräknas denna utredning 
föreligga färdig i början av instundan
de december, varefter chefen för ar
mén avser att inkomma med förslag till 
ändring av gällande bestämmelser för 
reservbefälets tjänstgöring.

Vidare anförde

Herr ERICSSON i Näs: Herr talman! 
Jag ber att till herr statsrådet och che
fen för försvarsdepartementet få fram
föra mitt tack för interpellationssvaret.

Egentligen behövde jag inte tillägga 
mycket här. Vi äro överens om att de 
förhållanden, som råda på detta om
råde, inte äro sådana som vi önska. 
Eftersom vi nu fått höra att en utred
ning är på väg har jag emellertid bara 
att uttrycka en förhoppning om att 
denna utredning skall ge praktiska re
sultat och att den skall verkställas i 
så god tid, att de mindre lyckliga för
hållanden jag berört i min interpella
tion bli undanröjda till nästa års repe
titionsövningar.

Härmed var överläggningen slutad.

§ 4.
Föredrogos, men bordlädes åter stats

utskottets utlåtanden nr 191—195, be
villningsutskottets betänkanden nr 03 
och 64, bankoutskottets utlåtande nr 36 
och jordbruksutskottets utlåtande nr 47.

§ 5.
Föredrogs den av herr Hallén vid 

kammarens nästföregående sammanträ
de gjorda, men då bordlagda anhållan 
att få framställa interpellation till hans 
excellens herr ministern för utrikes 
ärendena angående storleken av den 
personal, som utan att vara sysselsatt 
med legationsarbete formellt är knuten 
till ryska ambassaden i Stockholm, 
in. m.

Kammaren biföll denna anhållan.
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§ 6.

Interpellation ang. den av 1948 års riks
dag begärda utredningen av frågan om 
beredande av ersättning åt kommunerna 
för deras kostnader för släckning av eld 

i staten tillhörig egendom.

Herr JOHANSSON i Mysinge erhöll på 
begäran ordet och yttrade: Herr talman! 
Enligt 1 § första stycket och 9 § andra 
stycket brandlagen är föreskrivet dels 
att varje kommun i enlighet med be
stämmelserna i nämnda lag skall hålla 
ett brandförsvar, som tillgodoser skä
liga anspråk på trygghet mot skada av 
brand, dels att ersättning till kommun 
för släckningshjälp icke kan utgå i an
nat fall än när kommunen efter fram
ställning av brandchef i annan kom
mun lämnar släckningshjälp där. Be
träffande släckning av skogsbrand kan 
däremot ersättning lämnas av kommu
nerna enligt bestämmelserna i kungl. 
kungörelsen nr 343 av den 30 juni 
1947.

Statens egendom är icke brandför- 
säkrad, emedan staten står självrisk 
för sådana skador. Detta innebär, jäm
fört med brandlagens bestämmelser, 
att kommunerna i förekommande fall 
själva få bära de kostnader, som upp
stå genom deras brandkårers deltagan
de i släckning av eld i staten tillhöriga 
byggnader eller annan statens egen
dom. Dessa kostnader kunna i vissa 
fall, särskilt då eldsvådorna äro av stör
re omfattning, bli synnerligen känn
bara för vederbörande kommuner. Ett 
flertal kommuner, vilkas brandkårer 
deltagit i släckning av eldsvådor, som 
drabbat statlig egendom, ha begärt er
sättning för släckningskostnaderna —- 
särskilt ha ersättningskraven riktats 
till statens järnvägar — men dessa 
framställningar ha, såvitt jag känner 
till, icke bifallits. Framställningarna ha 
avslagits med hänvisning till brandla
gens bestämmelser om ersättning åt 
kommunerna för släckningskostnader.

Vid 1948 års riksdag väcktes motio
ner, i första kammaren nr 30 och i

andra kammaren nr 75, vari begärdes 
att riksdagen hos Kungl. Maj :t måtte 
anhålla om skyndsam utredning av frå
gan om icke kommun borde beredas 
ersättning för kostnader åsamkade ge
nom kommunal brandkårs deltagande 
i släckning av brand i staten tillhörig 
oförsäkrad egendom eller av skogs
brand, som förorsakats av statens järn
vägars lok eller vagnpark eller annan 
staten tillhörig materiel. De tillfälliga 
utskott, till vilka resp. motioner remit
terades, konstaterade, att gällande be
stämmelser medgåvo rätt för kommun 
att erhålla ersättning för släckning av 
skogsbrand men icke för släckning av 
brand i staten tillhörig egendom. Ut
skotten tillstyrkte därför skrivelse till 
Kungl. Maj:t med begäran om utred
ning av frågan om att bereda kommu
nerna ersättning för släckningskostna
derna i det senare fallet. Riksdagens 
kamrar biföllo utskottens hemställan.

Det kan förtjäna framhållas, att järn
vägsstyrelsen i sitt yttrande över de 
nämnda motionerna — trots åberopan
de av rättsprincipen om att kommun 
i regel icke är befogad att kräva er
sättning för sina brandsläckningskost- 
nader — förklarade sig för sin del in
tet ha att erinra mot att landskommun 
efter prövning från fall till fall skulle 
beredas ersättning med skäligt belopp 
för sina kostnader för eldsläckning av 
statens järnvägar tillhörig egendom el
ler egendom, för vilken statens järnvä
gar svarade.

Huruvida den av riksdagen begärda 
utredningen verkställts eller icke är 
mig obekant. I varje fall kan konstate
ras, att hittills sådan ändring icke skett 
i brandlagens bestämmelser, att kom
mun kan beredas ersättning för kostna
der för släckning av eld i staten till
hörig egendom.

Med anledning av vad som sålunda 
anförts får jag hemställa om kamma
rens tillstånd att till chefen för inri
kesdepartementet få framställa följan
de fråga:

Kan man förvänta, att den av 1948
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års riksdag begärda utredningen av 
frågan om att bereda kommunerna er
sättning för deras kostnader för släck
ning av eld i staten tillhörig egendom 
snarast leder till resultat i det syfte, 
som anges i riksdagens nämnda skri
velse?

Denna anhållan bordlädes.

§ 7.
Anmäldes och godkändes statsutskot

tets förslag till riksdagens skrivelse, nr 
355, till Konungen i anledning av

Kungl. Maj:ts proposition med förslag 
till förordning om skatt vid tillverk
ning och import av personbilar m. m., 
såvitt propositionen avser medgivande 
till överskridande av viss anslagspost 
i avlöningsstaten för kontrollstyrelsen.

§ 8.

Justerades protokollsutdrag.

Kammarens ledamöter åtskildes här
efter kl. 4.16 em.

In fidem 
Gunnar Britth.

Onsdagen den 28 november.
Kl. 11 fm.

§ I-

Upplästes följande till kammaren in
komna protokoll:

År 1951 den 28 november samman
trädde kamrarnas valmän för att jäm
likt §§ 70 och 71 riksdagsordningen 
utse en fullmäktig i riksbanken efter 
herr Klas E. Böök, som från och med 
den 1 december 1951 erhållit entledi
gande från sitt uppdrag att vara full
mäktig i riksbanken, jämte en supple
ant; och befunnos efter valets slut
hava blivit utsedda till 

fullmäktig:

från och med den 1 december 1951 för 
återstående delen av valperioden 1951 
—1954:
herr Lemne, Mats Herman,

vice riksbankschef med 41 röster; 
suppleant för herr Lemne: 

herr Sundén, Otto Ragnar, 
f. d. statssekreterare, di
rektör med 41 röster.

Gottfrid Karlsson. Axel Manncrskantz. 
Gust. Elofsson. Gottfr. Fröderberg.

Protokollet lades till handlingarna, 
och skulle riksdagens kanslideputerade 
genom utdrag av kammarens protokoll 
underrättas om detta val samt anmodas 
låta uppsätta och till kamrarna ingiva 
förslag till dels förordnanden för de 
valda dels ock skrivelse till Konungen 
med anmälan om det försiggångna 
valet.

§ 2.

Svar på fråga ang. utredningen om folk
semester.

Herr talmannen lämnade på begäran 
ordet till

Chefen för socialdepartementet, herr 
statsrådet STRÄNG, som yttrade: Herr 
talman! Herr Ericsson i Näs har frå
gat mig när resultatet av den av riks
dagen beslutade utredningen angående 
möjligheterna att skapa förutsättningar 
för en folksemester kan antas vara fär
dig. Som svar på frågan vill jag med
dela följande.

Arbetsmarknadsstyrelsen erhöll den 
7 juli 1950 uppdrag att utreda möjlig-
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Organ med parlamentarisk anknytning för kontinuerliga överläggningar i försvars
frågorna.

heterna till semester för personer, som 
icke äro att anse som arbetstagare i 
semesterlagens mening. Med anledning 
härav har styrelsen företagit en under
sökning, som omfattar frågan om se
mester för lanthusmödrar och övriga 
husmödrar, lantbrukare, småföretagare 
inom detaljhandeln, hantverkare och 
hemmavarande barn, som arbeta i för
äldrarnas företag. Sedan styrelsen ge
nom länsarbetsnämnderna införskaffat 
visst material, uppgjordes inom styrel
sen under våren 1951 en promemoria, 
som delgavs centrala myndigheter och 
organisationer. De som beretts tillfälle 
att yttra sig äro socialstyrelsen, lanf- 
bruksstyrelsen, Svenska lantarbetsgiva- 
reföreningen, Svenska lantarbetareför
bundet, Riksförbundet Landsbygdens 
folk, Småbrukarnas riksförbund, Sve
riges lantbruksförbund, Hushållnings
sällskapens förbund, Svenska landsbyg
dens kvinnoförbund och Jordbrukare
ungdomens förbund.

Svaren ha inkommit under inneva
rande höst. Materialet har därefter be
arbetats och lagts till grund för kon
ferenser och överläggningar i syfte att 
ytterligare belysa de speciella problem 
som här aktualiserats. Utkast till slut
giltig sammanställning av det erhållna 
materialet är nu utarbetat och förslag 
kan, enligt vad som upplyses från ar
betsmarknadsstyrelsen, förväntas under 
januari månad 1952.

Härpå anförde

Herr ERICSSON i Näs: Herr talman! 
Jag ber att få tacka för svaret som jag 
fått av socialministern. Det är ju så, att 
vi äro många som äro intresserade av 
att denna fråga skall lösas och det så 
fort som möjligt, och vi ha väntat på 
denna utredning, som riksdagen beslu
tade skulle hänskjutas till arbetstidsut- 
redningen men som kom till arbets
marknadsstyrelsen. Det blev utlovat att 
vi skulle få ett resultat i september i

år, men nu är det uppskjutet till janu
ari nästa år.

Vi ha naturligtvis ingenting att säga 
om detta i och för sig. Frågan är om
fattande och svår att lösa, och att ut
redningen tar sin tid förstå vi alla, men 
jag vill uttrycka den förhoppningen att 
utredningens resultat -— om det nu 
föreligger i januari månad — också 
skall kunna resultera i praktiskt hand
lande under nästa års riksdag.

Överläggningen var härmed slutad.

§ 3.
Föredrogs den av herr Johansson i 

Mysinge vid kammarens nästföregående 
sammanträde gjorda, men då bordlagda 
anhållan att få framställa interpella
tion till herr statsrådet och chefen för 
inrikesdepartementet angående den av 
1948 års riksdag begärda utredningen 
av frågan om beredande av ersättning 
åt kommunerna för deras kostnader för 
släckning av eld i staten tillhörig 
egendom.

Kammaren biföll denna anhållan.

§ 4.
Organ med parlamentarisk anknytning 
för kontinuerliga överläggningar i för

svarsfrågorna.
Föredrogs statsutskottets utlåtande nr 

191, i anledning av väckta motioner 
om inrättande av ett organ med parla
mentarisk anknytning för kontinuerliga 
överläggningar i försvarsfrågorna.

Efter föredragning av utskottets hem
ställan yttrade

Herr HJALMARSON: Herr talman! 
Den motion, som väckts av herr Svärd 
i första kammaren och av mig i andra, 
har i sak ägnats en mycket välvillig be
handling i statsutskottets utlåtande, och 
för detta skall jag be att få uttala min 
glädje och tillfredsställelse.

Utgångspunkten för motionärernas
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framstöt bär varit det faktum, att en 
markant positiv inställning till försva
ret numera framträder hos det stora 
flertalet inom riksdagen. Det har då 
synts oss angeläget att finna former, 
som kunna underlätta ett samarbete i 
denna fråga, vilken enligt motionärer
nas uppfattning så långt möjligt bör lö
sas ovanför partilinjerna.

Jag tror att det är en iakttagelse som 
vi, som särskilt ha intresserat oss för 
försvarsfrågorna, ofta ha kunnat göra, 
nämligen den att det material på för
svarsområdet, som ställes till vårt för
fogande här i riksdagen, är så överväl
digande, att det inte sällan är svårt att 
överblicka och genomtränga. Jag vill 
stryka under att detta yttrande icke på 
något sätt innefattar någon kritik av 
arbetssättet inom statsutskottet. Tvärt
om är det så, att man inom statsutskot
tet ställer sig utomordentligt tillmötes
gående till enskilda utskottsledamöters 
framställningar om föredragningar i 
olika ärenden. Och alldeles särskilt 
skulle jag i detta sammanhang vilja 
överräcka cn liten blomma till ordfö
randen i statsutskottets första avdel
ning, som verkligen visar en mycket 
stor välvilja gentemot avdelningsmed- 
lemmarnas önskemål om att få de olika 
frågorna så allsidigt belysta som 
möjligt.

Samtidigt tror jag emellertid, att vi 
alla äro ense om att det är så knappt 
om tiden inom utskottet, att man mera 
grundligt bara hinner penetrera be
gränsade delar av de propositioner och 
motioner, som väckts i de olika för- 
svarsärendena. Det har då synts oss 
önskvärt att åtminstone en liten krets 
av särskilt intresserade riksdagsleda
möter inom olika partier skulle beredas 
tillfälle, för det första alt mera ingå
ende få sätta sig in i de aktuella för- 
svarsärendena, för det andra att följa 
utvecklingen av hur redan fattade be
slut genomföras i praktiken och för 
det tredje att tillsammans med försvars
ministern och försvarsledningen få

överlägga om de framtida riktlinjerna 
i försvarsarbetet, inte minst med hän
syn till de utländska erfarenheterna.

Jag vill understryka att motionärer
nas tanke inte alls har varit, att dessa 
överläggningar skulle föregripa den 
grundlagsenliga riksdagsbehandlingen. 
Motionärerna hade tänkt sig att man 
i första hand för ändamålet skulle in
rätta ett särskilt organ, ett försvarsråd 
eller hur man nu vill kalla det. Stats
utskottet föreslår att man i första hand 
skall undersöka möjligheten att igång
sätta mera formlösa överläggningar. 
Allt beror ju på hur saken kommer att 
genomföras. Jag vågar utgå ifrån att 
försvarsministern strävar efter att visa 
god vilja i detta sammanhang, så att 
överläggningarna kunna bli verkligt gi
vande för deltagarna. Sker så tror jag 
att något väsentligt kan vinnas med det
ta arrangemang. Man får sedermera av
vakta erfarenheterna och se om det är 
lämpligt att ge dessa överläggningar en 
mer fast form. Jag tror det är åtskilligt, 
som talar för att man kommer att göra 
detta.

Jag har emellertid, herr talman, inte 
anledning att nu sträcka mina önsk
ningar längre än till vad utskottet har 
velat vara med om, och jag kan därför 
sluta med att yrka bifall till utskottets 
förslag i denna punkt.

Vidare anfördes ej. Utskottets hem
ställan bifölls.

§ 5.
Främjande av bostadsförsörjningen m. m.

Föredrogs statsutskottets utlåtande nr 
192, i anledning av Kungl. Maj:ts pro
position angående anslag å tilläggsstat 
I för budgetåret 1951/52 till främjande 
av bostadsförsörjningen in. m. jämte i 
ämnet väckta motioner.

I cn till statsutskottet hänvisad pro
position, nr 217, hade Kungl. Maj:t, un
der åberopande av bilagt utdrag av 
statsrådsprotokollet över socialärenden

Främjande av bostadsförsörjningen m. m.
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för den 12 oktober 1951, föreslagit riks
dagen att

I. godkänna av departementschefen 
förordade ändringar i olika avseenden 
från och med den 1 januari 1952 av 
grunderna för den statliga låne- och 
bidragsverksamheten till förmån för 
bostadsförsörjningen;

II. medgiva, att förbudgetåret 1951/52 
preliminära beslut angående lån, som 
skulle utgå från anslaget till tilläggs
lån till viss bostadsbyggnadsverksam- 
het, måtte få meddelas intill ett belopp 
av 134 000 000 kronor;

III. å tilläggsstat I till riksstaten för 
budgetåret 1951/52 å kapitalbudgeten 
under fonden för låneunderstöd till 
Tilläggslån till viss bostadsbyggnads- 
verksamhet anvisa ett investeringsan- 
slag av 50 000 000 kronor;

IV. medgiva, att den i avlöningssta- 
ten för bostadsstyrelsen upptagna an
slagsposten till avlöningar till övrig 
icke-ordinarie personal finge för bud
getåret 1951/52 överskridas med högst 
50 000 kronor.

I samband med Kungl. Maj :ts föreva
rande förslag hade utskottet till be
handling förehaft följande motioner, 
nämligen

från första kammaren
I: 510 av herr Lindblom m. fl.,
I: 512 av herr Bengtson m. fl.,
I: 513 av herr Svärd m. fl.,
I: 514 av herrar Norling och Ola 

Persson; samt

från andra kammaren 
11:653 av herrar Wedén och Wirtén, 
11:654 av herr Hansson i Skegrie 

m. fl.,
II: 655 av herr Lager m. fl.,
II: 656 av herr Kyling m. fl.
I de likalydande motionerna 1:512 

och II: 654 hade hemställts, att riksda
gen måtte besluta, att beträffande ny- 
och om byggnadsföretag, som påbörjats

Främjande av bostadsförsörjningen m. m.
tidigast den 1 juli 1951, en räntefri stå
ende del av egnahemslån borde utgå 
med ett belopp av 9 000 kronor i stället 
för av Kungl. Maj:t föreslagna 8 000 
kronor.

I de likalydande motionerna I: 513 
och II: 656 hade hemställts, att riksda
gen med anledning av förevarande pro
position måtte besluta i skrivelse till 
Kungl. Maj:t anhålla att 1951 års bo- 
stadsutredning skulle anmodas att 
skyndsamt upptaga frågan om en all
män nyordning av bostadspolitiken, så 
att proposition i detta ämne kunde 
föreläggas 1952 års riksdag, samt att de 
planerade nya bestämmelserna måtte 
gälla endast till utgången av inneva
rande budgetår.

I de likalydande motionerna 1:514 
och II: 655 hade föreslagits, att riks
dagen för sin del måtte besluta, att nya 
tilläggslån motsvarande 6 kronor per 
m* lägenhetsyta skulle utgå utöver 
vad gällande bestämmelser medgåve, 
vilka lån även skulle beviljas kommu
ner, som för närvarande icke vore in
placerade i subventionsgrupp; att för
utom nu utgående generella subventio
ner till egnahem på 4 000 kronor skulle 
utgå ytterligare 5 000 kronor i form av 
en fast, stående räntefri del av egna
hemslånet; att kostnaderna för sub
ventioner i form av tilläggslån, så
väl de hittillsvarande som nytillkom
mande, skulle helt bestridas av stats
medel; att i skrivelse till Kungl. 
Maj :t hemställa om åtgärder för en 
utökning av bostadsproduktionen på 
bekostnad av produktion eller import 
av lyxvaror eller mindre nödvändiga 
varor, att 1947 års byggnadsmaterial
sakkunniga måtte anmodas att skynd
samt framlägga förslag till åtgärder mot 
kartellsammanslutningarnas prisfördy
rande åtgärder när det gällde byggnads
material, exempelvis genom en plan
mässig, statlig produktion av material, 
som betingade uppenbara överpriser 
och på vilka det rådde brist, att den 
s. k. behörighetsprövningen måtte av
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skaffas beträffande kommunala och all
männyttiga bostadsföretag samt att 
Kungl. Maj :t måtte framlägga förslag 
för riksdagen, syftande till en omedel
bar sänkning av byggnadsmaterial- och 
bränslekostnaderna genom prissän- 
kande bestämmelser i fråga om in
hemskt byggnadsmaterial, för vilka 
prisnivån icke borde få bestämmas av 
världsmarknadspriserna, samt till en 
sänkning av bränslekostnaderna, för 
vilket ändamål en del av exportindu
striens extravinster borde tagas i an
språk.

Utskottet hemställde, att riksdagen 
måtte

I. beträffande ökning av bostadsbyg
gandet samt sänkning av byggnadsma
terialpriser och bränslekostnader, i an
ledning av motionerna I: 514 och 
11:655, i vad de avsåge dessa frågor, 
godkänna vad utskottet anfört;

II. beträffande villkor för proviso
riska åtgärder för stöd åt bostadsbyg
gandet, i anledning av motionerna 
I: 513 och II: 656 i denna del, godkänna 
vad utskottet anfört;

III. beträffande tilläggslån för fler
familjshus, med bifall till Kungl. Maj:ts 
förslag samt med avslag å motionerna 
I: 514 och II: 655, såvitt de berörde 
denna fråga, godkänna Arad utskottet 
anfört;

IV. beträffande egnahemslån, med bi
fall till Kungl. Maj :ts förslag samt med 
avslag å motionerna I: 512 och II: 654 
samt 1:514 och 11:655, sistnämnda 
bägge motioner såvitt de avsåge denna 
fråga, godkänna vad utskottet anfört;

V. beträffande lån till bostadshus för 
sjukvårdspersonal, i anledning av mo
tionerna 1:510 och 11:653, godkänna 
vad utskottet anfört;

VI. beträffande grunderna för den 
statliga låne- och bidragsverksamheten 
till förmån för bostadsförsörjningen, i 
vad de ej behandlats under I—V med 
bifall till Kungl. Maj:ts förslag samt 
med avslag å motionerna 1:513 och

11:656 i denna del, godkänna i stats
rådsprotokollet förordade ändringar att 
gälla fr. o. in. den 1 januari 1952;

VII. till Tilläggslån till viss bostads- 
byggnadsverksamhet å tilläggsstat I till 
riksstaten för budgetåret 1951/52 under 
fonden för låneunderstöd anvisa ett in- 
vesteringsanslag av 50 000 000 kronor;

VIII. medgiva, att för budgetåret 
1951/52 preliminära beslut angående 
lån, som skulle utgå från anslaget till 
tilläggslån till viss bostadsbyggnads- 
verksamhet, måtte få meddelas intill ett 
belopp av 134 000 000 kronor;

IX. medgiva, att den i avlöningssta- 
ten för bostadsstyrelsen upptagna an
slagsposten till avlöningar till övrig 
icke-ordinarie personal finge för bud
getåret 1951/52 överskridas med högst 
50 000 kronor;

X. besluta, att i förevarande samman
hang behandlade motioner, till den del 
de icke blivit ovan under punkterna 
I—IX särskilt berörda, icke skulle till 
någon riksdagens åtgärd föranleda.

Reservationer hade avgivits:
1) av herr Mannerskantz, fröken An

dersson samt herrar Skoglund i Dovers- 
torp och Birke, vilka ansett, att utskot
tet i punkten II bort hemställa, att riks
dagen måtte beträffande villkor för pro
visoriska åtgärder för stöd åt bostads
byggandet, med bifall till motionerna 
1: 513 och 11:656 i denna del, i skri
velse till Kungl. Maj :t hemställa, att 
1951 års bostadsutredning skulle anmo
das att skyndsamt upptaga frågan om 
en allmän nyordning av bostadspoliti
ken så att proposition i detta ämne 
kunde föreläggas 1952 års riksdag;

2) av herrar Pålsson, Malmborg i 
Skövde, Ståhl, Pettersson i Dahl och 
Wedén, vilka ansett, att utskottet be
träffande ny- och ombyggnadsföretag, 
som påbörjats tidigast den 1 juli 1951, 
bort tillstyrka höjning av räntefri, stå
ende del av egnahemslån till 9 000 kro
nor och i enlighet härmed i punkten

Främjande av bostadsförsörjningen m. m.
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IV hemställa, att riksdagen måtte be
träffande egnahemslån, i anledning av 
Kungl. Maj:ts förslag och motionerna 
I: 514 och II: 655, såvitt de avsåge 
denna fråga, samt med bifall till motio
nerna I: 512 och II: 654, godkänna vad 
nämnda reservanter anfört;

3) av herr Mannerskantz, fröken An
dersson samt herrar Skoglund i Do- 
verstorp och Birke, vilka ansett, att ut
skottet i punkten VI bort hemställa, att 
riksdagen måtte beträffande grunderna 
för den statliga låne- och bidragsverk- 
samheten till förmån för bostadsför
sörjningen, i vad de ej behandlats un
der I—V, i anledning av Kungl. Maj :ts 
förslag samt med bifall till motionerna 
1:513 och 11:656 i denna del, god
känna i statsrådsprotokollet förordade 
ändringar att gälla fr. o. in. den 1 janu
ari 1952 t. o. in. den 30 juni 1952;

4) av herr Bergman, utan angivet 
yrkande;

5) av herr Ståhl, likaledes utan an
givet yrkande.

Sedan utskottets hemställan föredra
gits, anförde:

Herr förste vice talmannen SKOG
LUND: Herr talman! De allra flesta av 
oss ha nog länge haft en känsla av att 
vi kommit in i en återvändsgränd med 
bostadsfrågan och att tidigare löften, 
att vi någon gång i början av 1950-talet 
skulle ha klarat av de bostadspolitiska 
svårigheterna, inte gå att uppfylla; sna
rast är det väl så att bostadsbristen har 
ökat. Det var därför med tillfredsstäl
lelse som man tog del av statsrådets 
och chefens för socialdepartementet ut
talande i början av förra årets riksdag, 
att han ämnade tillsätta en särskild ut
redning, en utredning som också längre 
fram på året kom till. Den skulle ta 
upp till omprövning den hyrespolitiska 
målsättningen men därutöver söka 
åstadkomma mer genomtänkta riktlin
jer för en framtida byggnadspolitik.

Såvitt jag har kunnat erfara, när jag

Främjande av bostadsförsörjningen m. m
har försökt forska efter hur utredning
en arbetat, var det också utredningens 
avsikt, när den började sitt arbete, att 
ta upp själva målsättningen som en hu
vuduppgift och försöka lägga fram för
slag så fort som möjligt; jag tror att 
man t. o. in. tänkte sig kunna komma 
med de första riktlinjerna redan hös
ten 1951. Så har emellertid inte skett.

t

Det kom kontraorder i juli månad från 
socialdepartementet. Utredningen av
bröt de undersökningar som pågingo 
och det arbete, som var igångsatt rö
rande de större uppgifterna, för att i 
stället försöka finna en mera proviso
risk lösning av dagens svårigheter, och 
den till synes lättaste vägen var i det 
fallet att tillgripa nya subventioner. Jag 
tror att en sådan lösning i alla händel
ser inte är något som hjälper fram över. 
Vi kunna inte i det oändliga betala var
andras hyror över skattsedeln.

I rådande läge torde det dock inte 
vara så mycket att göra, när utredning
en alltså inte är färdig med något för
slag. Vi ha från högerns håll godtagit 
den i propositionen föreslagna höjning
en av tilläggslånen, men vi ha sagt att 
vi vilja, att de pengar som här anvisas 
och de bestämmelser som nu faststäl
las endast skola avse tiden till den 30 
juni 1952, dvs. bara för detta budgetår. 
Vi ha med detta avsett att man skall 
försöka få fram ett mera genomtänkt 
förslag och ett förslag som siktar 
längre.

Det är från denna utgångspunkt, som 
högerns reservanter i utskottet ha ställt 
det yrkandet i anslutning till en avgi
ven motion, att bostadsutredningen an
modas att verkligen lägga om sin ar
betsplan på sådant sätt, att den åter
går till de mera centrala frågorna, näm
ligen själva målsättningen för bostads
försörjningen. Vad man nu sysslar med 
är väl inte vad vi skulle kalla oväsent
liga frågor men dock inte frågor av 
samma betydelsegrad. Som det nu ser 
ut skulle utredningen inte komma med 
sitt huvudförslag förrän kanske någon
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gång i slutet av 1952, och man är inte 
ens säker på att slutlig proposition, 
byggd på ett sådant förslag, skall kun
na föreläggas riksdagen ens till våren 
1953. Det måste vara felaktigt att för
hala saken på det sättet, och jag vän
der mig i detta sammanhang till social
ministern, som är här närvarande, med 
en anhållan att han verkligen begrun
dar detta och pressar fram ett arbets
resultat så fort som möjligt.

Medan jag har ordet skulle jag också 
vilja ta upp några andra synpunkter 
och skulle gärna vilja höra statsrådets 
uppfattning om dem. Jag tror för min 
del att vi måste angripa kostnadssteg- 
ringarna, som hota att omöjliggöra ett 
rationellt bostadsbyggande, från andra 
utgångspunkter än som hittills van
ligtvis skett. Att bara bära de ökade 
kostnadsstegringarna med nya skatte
medel tror jag inte, som jag tidigare 
sagt, är någon framtidslösning. Jag be
farar att vi för närvarande äro inne i 
ett system, där ingen direkt känner an
svaret för att kostnaderna verkligen 
hållas tillbaka.

Byggherren, dvs. den som bestämmer 
ett bostadsbyggande, är i många fall 
ett s. k. allmännyttigt företag. Det finns 
kanske också enskilda byggherrar, men 
de få även, liksom de allmännyttiga fö
retagen, sin kapitalförsörjning i allt vä
sentligt försträckt av staten. De ha det 
hoppet när de starta ett bygge, att går 
det inte ihop så får staten släppa till 
mera. Vad byggmästarna beträffar ha 
de inte heller samma intresse som tidi
gare, när de togo fasta entreprenader, 
att ovillkorligen se till att byggnads- 
kostnaderna hållas inom en viss ram. De 
flesta entreprenadkontrakt som avslu
tas äro ju försedda med en prisklau
sul, som friskriver dem för de kost
nadsökningar som kunna tillkomma i 
fråga om material, arbetslöner etc. Jag 
skulle snarast vilja säga, att de kanske 
många gånger ha utsikt alt för egen del 
tjäna mera på att bygget blir dyrt än 
billigt.

Gå vi sedan till leverantörerna av 
byggnadsmaterial skulle jag tro att inte 
heller de, på grund av den för närva
rande relativt oordnade byggnadsmark
naden, alla gånger dra sig för att ut
nyttja de särskilda möjligheter som fin
nas att ta bra betalt.

Komma vi så till den tredje gruppen, 
byggnadsarbetarna, så veta vi att man 
inte heller där hyser några större be
tänkligheter -—• på grund av den över
fulla sysselsättningen och bristen på 
byggnadsarbetare — mot att utnyttja 
det nuvarande läget. Det har ju från så 
många håll vittnats om att byggherren 
får betala ganska betydande kostnader 
bara för att ett bygge skall komma i 
gång, och det kan väl inte vara en rik
tig utväg att använda skattepengar på 
det sättet.

Komma vi fram till hyresgästerna, ja, 
då äro de splittrade på så många en
heter och bo i stora liyreskomplex, att 
de inte kunna var för sig inverka på 
hyressättningen, och särskilt som det 
är så pass ont om bostäder för närva
rande ha de inte heller någon mot
ståndskraft.

Vad t. ex. gäller arbetsmarknaden, 
kan statsrådet naturligtvis mycket väl 
säga, att det är främst en uppgift mel
lan arbetsmarknadens parter att sa
nera det nuvarande tillståndet. Ja, det 
är riktigt, och jag vill inte föreslå några 
onödiga inskränkningar i människor
nas frihet härvidlag. Men om det är så 
att staten får ta det verkliga, sista av
görandet här och släppa till pengarna, 
måste man också från statens sida för
söka medverka till att dessa pengar inte 
användas på ett sätt, som onödigt för
dyrar hyrorna för dem som skola bo i 
bostäderna.

Det var med mycket stor tillfreds
ställelse som jag för någon dag sedan 
läste i en tidning, att socialministern 
var i färd med alt underhandla med 
murarnas organisationer om en bättre 
och utvidgad yrkesutbildning för att 
skapa större tillgång på arbetare på det

Främjande av bostadsförsörjningen m. m.
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området. Det tycker jag var en mycket 
lovvärd insats, och med tanke på stats
rådets energi tror jag nog han kommer 
en bit på vägen.

Jag skulle därutöver vilja tillråda att 
vi, när det gäller tekniska framsteg 
och möjligheten att genom förbättring
ar den vägen åstadkomma ett förbilli
gande av byggnaderna, också verkligen 
försöka tillvarata vad som därvidlag är 
möjligt. Så sker inte nu. Sådana för
hållandena för närvarande äro tror jag 
det är ytterst svårt att ute på arbets
platserna få de förbättringar genomför
da, som skulle kunna åstadkommas ge
nom maskinella anordningar och tek
niska förbättringar av olika slag. Här 
finns precis samma skäl för ett ingri
pande, men det är kanske ett område, 
som främst bostadsutredningen borde 
intressera sig för. Det är möjligt att en 
snabb belysning av hurudana förhål
landena verkligen äro skulle kunna 
framkalla en så pass allmän opinion 
med kraftiga yrkanden på att att här 
sker en omläggning, att även de, som 
nu ställa sig tveksamma och inte vilja 
medverka, skulle komma på bättre 
tankar.

Detta är, herr talman, några syn
punkter som jag starkt vill understryka 
när vi stå inför behandlingen av en för 
svenska folket så oerhört angelägen 
fråga som bostadsfrågan, där vi ha 
så svårt att finna en vettig lösning. 
För dagen, herr talman, kommer jag 
alltså att i anslutning till statsutskottets 
utlåtande, som föreligger här, yrka bi
fall till den av herr Mannerskantz, frö
ken Andersson, herr Birke och mig av
givna reservationen beträffande punk
terna II och VI i utlåtandet.

Främjande av bostadsförsörjningen m. m.

Herr PETTERSSON i Dahl: Herr tal
man! Jag kan instämma med herr för
ste vice talmannen i att svårigheterna 
i fråga om bostadsproduktionen ha 
ökat. Jag kan också instämma med ho
nom när han säger, att han inte tror

att det blir möjligt att endast via skatt
sedlarna klara de ökade kostnaderna, 
utan att man får tillgripa andra åt
gärder.

Herr förste vice talmannen kritiserar 
bostadsutredningen för att den gått 
ifrån sin målsättning och menar, att ut
redningen nu borde ha varit färdig med 
sitt arbete och kunnat redovisa resul
tatet för riksdagen. Samma uppfattning 
framfördes från högerhåll i statsutskot
tet, när vi behandlade frågan där. Och 
herr förste vice talmannen säger, att 
utredningen hade kunnat bli färdig, 
om det inte kommit kontraorder om 
att man skulle nöja sig med en tillfällig 
lösning av frågan.

Ja, herr talman, jag tillhör utred
ningen, men jag känner faktiskt inte 
till någon sådan kontraorder. Det är 
möjligt att den har kommit ändå, men 
jag har i varje fall inte hört talas om 
den. Nu ligger det emellertid till så, att 
medan utredningen har arbetat, så ha 
byggnadskostnaderna stigit undan för 
undan. Kostnaderna äro mycket, myc
ket större nu än när utredningen bör
jade. Om man då räknade med en 
byggnadskostnadsstegring på ungefär 
30 procent, så får man nu räkna med 
en stegring på 45 procent eller någon
ting dylikt. Ser man på den bostads
produktion, som nu kan redovisas, fin
ner man också att antalet färdigställda 
lägenheter är mycket mindre än vad 
som beräknats. Jag tror alltså att så
väl herr förste vice talmannen som an
dra få finna sig i att innan man kan 
framlägga några förslag för en ändrad 
målsättning i denna komplicerade frå
ga, så måste man vidta många och långa 
utredningar. I varje fall fanns det ingen 
rimlig möjlighet att komma fram med 
ett förslag, som skulle kunna presente
ras riksdagen nu, och när det kan bli 
nästa år, det problemet får väl utred
ningen brottas med. Jag hoppas att det 
kan ske så snart som möjligt. För när
varande finns i alla fall ingen annan 
möjlighet än att ta en tillfällig lösning.
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Jag kan även instämma när det sä- 
ges, att man får angripa problemet på 
många olika sätt. Vad man särskilt bör 
försöka få fram är väl, om det finns 
möjligheter att förbilliga byggnadskost- 
naderna. Jag har sett i pressen, att det 
varit ordnat ett diskussionsmöte hos 
Stockholms byggnadsingenjörsförening 
på Byggnadsföreningens lokaler med 
ett flertal deltagare. Av referatet att 
döma var man där överens om att av 
den kostnadsökning, som har ägt rum, 
komma inte mindre än 40 procent på 
lönerna och 25 procent på materialen. 
Jag vet nu inte, om dessa siffror äro 
fullständigt riktiga eller om de kunna 
kullkastas, men jag skulle tro, att pro
centtalen ligga någonstans i närheten 
av dem. Det är självklart, att man un
der sådana förhållanden måste söka få 
fram andra byggnadsmetoder. Vid sam
manträdet hos Byggnadsingenjörsför- 
eningen rekommenderades, att man i 
ökad utsträckning skulle gå in för s. k. 
monteringsfärdiga hus, varvid bygg- 
nadskostnaderna kunna nedbringas ge
nom att det mesta arbetet utföres fa- 
briksmässigt. Jag tror, att man på det 
sättet kan sänka kostnaderna ganska 
avsevärt. Det är inte otänkbart, att 
man kan få till stånd en sänkning på 
en 20 procent eller kanske något mer.

En sak, som man emellertid inte 
kommer förbi i detta sammanhang, är 
arbetslönerna. Herr förste vice talman
nen var i sitt anförande inne på denna 
fråga. Han menade, att man på grund 
av den rådande överfulla sysselsätt
ningen och den stora efterfrågan på 
byggnadsarbetare betalar arbetarna 
högre än man egentligen skulle göra. 
Nu har man ju, som alla veta, gått in 
för att tillämpa ackordssystemet, inte 
bara då så att byggnadsarbetarna få en 
rimlig ersättning per timme, utan efter 
det att ett hus är färdigt, räknar man 
fram vad den egentliga arbetskostna
den skulle vara och tar ut också denna 
av vederbörande byggherre. För när
varande äro ackordslistorna likadana

när det gäller monteringsfärdiga hus 
som när det gäller andra bus. Det är 
självfallet, att om man mera allmänt 
skall gå in för monteringsfärdiga hus, 
så finns det anledning till att ackords- 
sättningen härvidlag blir en annan. 
Jag skulle vilja hemställa att social
ministern där ingriper, i den mån han 
har möjlighet. Jag tror, alt socialmi
nistern som gammal fackföreningsmän 
har vissa möjligheter att tala med fack
förbunden. Jag skulle inte tänka mig, 
att de äro omöjliga i detta fall, ty det 
är ju rent sakliga skäl som ligga till 
grund för en ändrad ackordssättning.

Vad gäller förslaget om subventione- 
ring är detta vad beträffar flerfamiljs
hus byggt på en utvidgning av till- 
läggslånen med belopp motsvarande 4 
kronor per kvm lägenhetsyta. I fråga 
om flerfamiljshusen blir detta en gan
ska stor subvention. Vad beträffar 
egnahem hade vi i utredningen före
slagit, att de skulle få den räntefria, 
stående delen av egnahemslånet ökad 
med 5 000 kronor, alltså från 4 000 till 
9 000 kronor. Vi voro på det klara 
med att egnahemsbyggandet, som mest 
förekommer på landsbygden, där det 
i mycket liten grad bygges s. k. hyres
hus, man där måste understödja egna
hemsbyggandet. De som behöva skaffa 
sig bostäder på landsbygden kunna så
lunda i stort sett inte använda sig av 
systemet med flerfamiljshus, i varje fall 
inte i samma utsträckning som de som 
bo i städer och andra tätorter, utan det 
blir mest fråga om egnahemsbyggande. 
Detta har också understrukits av stats
rådet. Han säger, att egnahemsbyggan
de förekommer särskilt på landsbygden 
och på småorter och att detta inte får 
eftersättas. Ja, herr talman, det är så 
riktigt som det är sagt.

Vi voro inom utredningen på det 
klara med att även om egnahemsbyg- 
garna fingo den ökade subvention på 
5 000 kronor, som vi föreslogo, sfi skulle 
de i subventionshänseende ligga sämre 
till än de som bygga flerfamiljshus. Nu

Främjande av bostadsförsörjningen m. m.



20 Nr 33. Onsdagen den 28 november 1951.

har Kungl. Maj :t emellertid prutat ned 
höjningen från 5 000 till 4 000 kronor, 
och det skulle alltså bli en subvention 
på 8 000 kronor i stället för som tidi
gare 4 000. Detta kan låta ganska bra 
—■ subventionsbeloppet Blir ju för
dubblat — men vi skola märka, att när 
det gäller flerfamiljshusen blir subven
tionen mångdubblad.

Tidigare hade man ju en indelning 
i bostadsgrupper. I första bostadsgrup
pen räknade man med att det egent
ligen inte var någon marknad, och där 
blev det inte något tilläggslån. I bo
stadsgrupp II var tilläggslånet 40 öre 
per kvm, i grupp III 80 öre, i grupp IV 
kr. 1: 20 och i grupp V kr. 1: 00. Av 
detta betalade kommunen en fjärdedel. 
Nu lägger man på 4 kronor plus 40 öre 
i kommunbidrag, och detta blir ju en 
ganska stark ökning när det gäller fler
familjshusen. Jämför man beloppet med 
bidragen till egnahemsbyggandet, så 
framgår det att dessa ligga långt, långt 
efter.

De som bygga egnahem äro i allmän
het människor med mycket begränsade 
inkomster. Jag skulle tro, att inkomst
laget för egnahemsbyggarna i regel hål
ler sig mellan 7 000 och 10 000 kronor. 
Det är alltså personer, som ekonomiskt 
inte ha det så värst bra. Och man kan 
tillägga, att de som ta på sig den eko
nomiska risk, som föreligger vid ett 
egnahemsbygge, äro i allmänhet de 
mest ambitiösa. Det är ofta de som 
bäst ta vård om sin familj och kanske 
också andra anhöriga. Jag kan inte 
förstå att det skulle vara riktigt att 
sätta dessa människor i en strykklass, 
men det är just vad man här har gjort.

Nu kan man måhända säga, att kost
naderna äro så höga, att 1 000 kronor 
mer eller mindre inte spela någon roll. 
Jag kan instämma i detta. Jag tror inte 
det är många som nu våga sig på ex
perimentet att bygga egnahem. Ett 
egnahem, som åren 1948 och 1949 kun
de byggas för i runt tal 30 000 kronor, 
kan i dag knappast byggas för mindre
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än 50 000 kronor. Före den sista kost- 
nadsstegringen kunde man alltså bygga 
ett egnahem för 30 000 kronor, och dra 
vi ifrån det tilläggslån på 4 000 kro
nor, som då utgick, få vi en återståen
de kostnad på 26 000 kronor. Om vi 
säga, att byggnadskostnaden i dag är 
48 000 kronor och dra ifrån de 8 000 
kronor, som enligt propositionen skola 
utgå i tilläggslån, så komma vi fram till 
en återstående kostnad på 40 000 kro
nor. Kostnadsskillnaden blir alltså 
14 000 kronor.

Man kan göra en annan räkneopera
tion och fråga sig, hur stor del av in
komsten som går åt till bostadskostna
den. Bostadssociala utredningen har 
som målsättning angivit, att bostads
kostnaden inte skall utgöra större del 
av inkomsten än 20 procent. På en in
komst av 7 000 kronor blir detta 1 400 
kronor. Sätter man engångskostnaden 
för ett egnahem till 40 000 kronor och 
räknar med 6 procents ränta, får man 
en årlig bostadskostnad på 2 400 
kronor.

Hur man än räknar och kalkylerar, 
kommer man alltså fram till att egna
hemsbyggarna ligga mycket sämre till 
än de som få hyra i flerfamiljshusen. 
För de kommuner och enskilda före
tag, som sätta i gång med att bygga fler
familjshus, tror jag att det ligger ganska 
bra till ekonomiskt, tv de få till största 
delen byggnadskostnadsstegringen täckt 
genom ökade subventioner.

Vi ha några stycken här i kammaren 
väckt en motion, som går ut på att 
egnahemsbyggarna skola få subvention 
i enlighet med bostadsutredningens för
slag, alltså sammanlagt 9 000 kronor i 
tilläggslån. Jag själv och några andra 
inom utskottet, som ansett att detta är 
riktigt, ha i en reservation uttalat, att 
egnahemsbyggarna böra få samma för
måner som andra och att de böra ges 
den stimulans, som det större bidraget 
skulle utgöra. Jag tror också, att ök
ningen i kostnaderna för statsverket, 
om riksdagen nu vill bifalla reservatio
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nen, skulle bli ganska liten, därför att 
inte så värst många nu våga sig på att 
bygga egnahem under första halvåret 
1952, vare sig tilläggslånet blir 8 000 
eller 9 000 kronor. Å andra sidan kan 
det högre beloppet bli till en viss sti
mulans. Det kan hända, att det finns 
en del personer som, trots att subven- 
tionsskillnaden icke är särskilt stor, 
dock om de få byggnadstillstånd taga 
chansen att bygga ett eget hem, om de 
kunna få det högre beloppet.

Nu komma säkerligen utskottets ta
lesmän att säga, att utskottet behandlat 
motionen välvilligt och praktiskt taget 
beviljat subventionen från den 1 juli 
1952. Det är riktigt, att utskottet sagt, 
att det bör övervägas att öppna en möj
lighet redan för nästa budgetår att läm
na en högre subvention. Risken är bara 
den att kostnaderna ökas också i fort
sättningen, så att, när vi komma fram 
på vårsidan och skola behandla bo
stadsstödet, måste detta då också ökas 
för flerfamiljshusen. Då komma egna
hemmen fortfarande en hästlängd efter.

Jag kan icke komma till annan slut
sats, herr talman, än att det är berätti
gat att riksdagen bifaller vår reserva
tion. Jag ber alltså att få yrka bifall till 
den reservation, som är avgiven av herr 
Pålsson in. fl. och som innebär en änd
ring i p. IV av utskottets kläm.

Herr HANSSON i Skegrie: Herr talman! 
När jag jämte några andra av kamma
rens ledamöter opponerat mot den fö
reslagna fördelningen av subventioner
na mellan egnahemmen ocli flerfamiljs
husen, så är det därför att vi ha ansett, 
att det icke är motiverat att hålla till
baka denna egnahemsbebyggelse. Vi ha 
funnit att de motiv, som departements
chefen bygger på i fråga om fördelning
en av subventionerna, icke äro så sär
deles starka. Det råder måhända ingen 
tvekan om att kostnaderna för cgna- 
liemsbyggandet väsentligt höjts under 
den senaste tiden, vilket vid främst be
ror därpå, att egnahemmen i mycket

stor utsträckning byggas av trä. De upp
skruvade priser på trävaror, som råda 
just nu, äro emellertid, enligt vad man 
väl får utgå ifrån, ganska temporära. 
Enligt vår mening är det därför icke 
försvarbart att på denna grund nu be
stämma en sådan fördelning av sub
ventionerna, att man därmed håller till
baka egnahemsbyggandet.

Departementschefen resonerar så, att 
denna fördyring av byggnadskostnader- 
na bör hålla tillbaka egnahemsbyggarna 
i avvaktan på att det skall bli prisned- 
pressningar på byggnadsmaterial. I syfte 
att påverka dessa strävanden från egna
hemsbyggarna vill därför departe
mentschefen, att det skall utgå en lägre 
räntefri del än den som föreslagits av 
bostadsutredningen. Det märkliga är 
emellertid att samma motivering, näm
ligen denna fördyring av byggnadskost- 
naderna, användes, då det gäller fler
familjshus, för att rekommendera en 
höjning av subventionerna i enlighet 
med vad som föreslagits av bostadsut- 
redningen. Konsekvensen av resone
manget, då det gäller egnahemsbyggan
det, borde ju, om det skulle omplante
ras på flerfamiljshusen, vara att man 
även där skulle ha en återhållsam sub- 
ventionering. Jag tror icke att man kan 
göra gällande att egnahemsbyggandet 
mera allmänt har drabbats av en högre 
kostnadsstegring än flerfamiljshusen. 
Enligt bostadsutredningens uttalanden 
har ju kostnaden för flerfamiljshusen 
höjts med ungefär 35 procent. Man sä
ger på ett ställe att det är mycket möj
ligt, att höjningen är ännu större. Men 
beträffande de egnahem, som byggas av 
stenmaterial, säger man, att höjningen 
även där rör sig om 35 procent. Man 
framhåller dessutom att genom möjlig
heterna att förbilliga produktionen är 
det sannolikt, att kostnadsstegringen för 
sådana egnahem ligger närmare 30 pro
cent än 35 procent. Därför har man nog 
ur ekonomisk synpunkt rätt att säga, att 
dessa egnahemsbyggen hävda sig gans
ka väl mot flerfamiljshusen.
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Vill man använda en annan motive
ring kan man säga, att det väsentliga 
motivet, då det gäller att främja eller 
hålla tillbaka en viss typ av bebyggelse, 
bör vara den produktionskostnad, som 
vederbörande bebyggelsetyp betingar, 
jämfört med de sociala fördelar, som 
den också erbjuder. Använder man 
denna värderingsgrund tror jag, att 
egnahemsbebyggelsen hävdar sig fullt 
ut gentemot flerfamiljshusen. Departe
mentschefen säger ju också själv i pro
positionen, att han finner att egnahem
met har fördelar framför flerfamiljs
huset.

Vi hysa fördenskull från motionärer
nas sida samma uppfattning som bo- 
stadsutredningen, att ett svagare stat
ligt stöd till egnahemsbyggandet inne
bär en icke försvarbar diskriminering 
av den mera lantliga bebyggelsen vid 
bostadsförsörjningen. Egnahemmet är, 
såsom tidigare sagts, landsbygdens do
minerande bostadstyp. Därför måste 
ett tillbakahållande därav betraktas som 
en utvidgning av den klyfta i fråga om 
bostadsförsörjningen, som finns mellan 
landsbygden och tätorterna. I ett utta
lande, som stod att läsa i gårdagens tid
ningar, har ju även detta betonats av 
bostadsstyrelsen, då den säger, att be
hovet av en förbättring av det dåliga 
bostadsbeståndet på landsbygden fort
farande är mycket stort. Därför mena 
vi att en förskjutning av bebyggelsens 
struktur från en sådan småhusbebyggel
se ingalunda är önskvärd. Det är fram
för allt de stora familjerna, som böra ha 
möjlighet att välja den åtminstone för 
dem lämpligaste bostadsformen, och de 
böra icke bli ställda i ett sämre läge.

Sedan vill jag rent allmänt beträf
fande de föreslagna åtgärderna säga, 
att dessa väl få ses som en följd av den 
snabba stegring av inflationen, som har 
inträtt i år. Det kan naturligtvis därför 
sägas, att det är en samhällets skyldig
het att se till, att icke just de männi
skor, som nu ha behov av en ny lägen
het, skola ensamma bära denna fördy
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ring av kostnaden. Å andra sidan är 
det emellertid svårt att hålla tillbaka 
en känsla av att vi här äro inne på en 
väg, där vi äro ganska ovissa om hur 
långt vi böra vandra och hur mycket 
vi förmå. Dessa ständigt stigande bygg- 
nadskostnader hysa måhända inom sig 
moment, som borde angripas på ett an
nat sätt än med stegrade subventioner, 
ty i den mån osunda tendenser kunna 
finnas, konserveras desamma med sti
gande subventioner. Huruvida de ut
redningar, som pågå på detta område, 
komma att angripa sådana frågor kän
ner jag icke till. Men jag har liksom den 
föregående talaren den bestämda upp
fattningen, att man genom rationalise
ring bör kunna nå ganska långt i fråga 
om nedpressning av byggnadskostna- 
derna.

Om vi invagga oss i den föreställ
ningen, att det icke finns andra vägar 
att beträda, då det gäller att försöka 
nedbringa bostadskostnaderna, än sub
ventioner, så kunna vi kanske med ett 
sådant betraktelsesätt i ett eventuellt 
ändrat politiskt läge finna att detta 
vuxit oss över huvudet.

Trots att jag sålunda hyser en allmän 
tveksamhet i fråga om lämpligheten av 
sådana kraftiga subventionsbelopp, som 
här föreslagits, vill jag ändå erkänna, 
att den snabba och kraftiga ökning, som 
skett i byggnadskostnaderna under den 
sista tiden, måste mötas med lika snab
ba och kraftiga åtgärder. När jag där
för icke kommer att motsätta mig vad 
som föreslagits är det dels av denna an
ledning och dels därför att jag hoppas 
att åtgärderna, såsom det skrivits, bli 
av provisorisk karaktär.

Jag ber sålunda, herr talman, att få 
yrka bifall till den reservation, som av
givits av herr Pålsson m. fl.

Herr MÅRTENSSON i Uddevalla: Herr 
talman! Jag får kanske till en början 
bara säga ett par ord om det förelig
gande förslagets innebörd.
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Här ha ju föreslagits olika subven- 
ventionsbelopp allt eftersom byggna
derna påbörjats. Vad gäller flerfamiljs
hus, som påbörjats före den 1 juli in
nevarande år och som drabbats av 
väsentliga kostnadsstegringar, skola de 
kunna få ett ökat tilläggslån med upp 
till högst 4 kronor pr kvm, utöver det 
nuvarande lånet. Här har icke fast
ställts något bestämt belopp, utan sub- 
ventionsbeloppet för dessa hus kan va
riera. Det kan bli 1 eller 2 kronor be
roende på kostnadernas stegring. Det 
högsta beloppet för nämnda fastigheter 
är satt till 4 kronor utöver vad som för 
närvarande utgår. I fråga om byggnads
företag, som påbörjats efter den 1 juli 
1951, har mera generellt fastställts en 
ökning av tilläggslånet motsvarande det 
kapitaliserade värdet av 4 kronor per 
kvm lägenhetsyta. Departementschefen 
framhåller på denna punkt, att för des
sa fastigheter komma i regel icke låne
ärendena att bli föremål för slutlig 
prövning under innevarande budget
år. Detta uttalande kan väl knappast 
uppfattas på annat sätt än att om 1952 
års riksdag eventuellt skulle besluta 
förmånligare villkor, så skola dessa för
månligare villkor även kunna tilläm
pas på flerfamiljshus, som påbörjats ef
ter den 1 juli 1951.

Vad sedan beträffar egnahemslånen 
innebär förslaget i stort sett, att för 
enfamiljs- och tvåfamiljshus, som fär
digställts eller ombyggts under 1950, 
bör en höjning utöver den nu räntefria, 
stående delen av egnahemslånet på 
4 000 kronor kunna medgivas med högst 
2 000 kronor. För egnahem, som färdig
ställts eller ombyggts efter 1950, kan 
en ökning av det räntefria lånet med
givas med högst 4 000 kronor. För ny- 
och ombyggnadsföretag, som påbörjats 
tidigast den 1 juli 1951, skall den rän
tefria, stående delen av lånet utgöra 
8 000 kronor.

Vad gäller ombyggnadsföretag har 
samtidigt företagits den ändringen, att 
den räntefria, stående delen ej får över

stiga 30 procent av ombyggnadskostna- 
den. Denna procentsats är för närva
rande 20.

Jag har bara velat lämna dessa korta 
upplysningar i vad gäller förslagets 
egentliga innehåll. Sedan förekomma 
en del detaljer, men jag skall icke när
mare ingå på dessa.

Jag skall sedan säga några ord i an
ledning av reservationen nr 1) av herr 
Mannerskantz m. fl. Där föreslås, att 
riksdagen skall i skrivelse till Ivungl. 
Maj:t hemställa, att 1951 års bostadsut- 
redning anmodas att skyndsamt upp
taga frågan om en allmän nyordning av 
bostadspolitiken, så att proposition i 
detta ämne kan föreläggas 1952 års riks
dag. Jag vill i anslutning till denna re
servation hänvisa till vad utskottet skri
ver på s. 12 och 13, där utskottet bland 
annat säger: »Utskottet anser, att starka 
skäl tala för att en mera allsidig pröv
ning av den hyrespolitiska målsättning
en kommer till stånd inom en snar 
framtid. Då det emellertid synes ovisst, 
huruvida de för en dylik prövning er
forderliga utredningarna kunna väntas 
bli slutförda inom sådan tid att frågan 
kan upptagas till slutlig behandling un
der nästa års riksdag, kan utskottet 
icke biträda ifrågavarande yrkanden i 
motionerna.»

Utskottet säger med detta uttalande 
bestämt ifrån, att kommittén bör på
skynda sitt arbete i all den utsträck
ning som detta är möjligt. Men utskot
tet har icke ansett det lämpligt, att kom
mittén, som utreder denna fråga, form
ligen ställes inför ett ultimatum av in
nebörd att kommittén under alla för
hållanden måste arbeta så snabbt, att 
denna fråga kan föreläggas nästa års 
vårriksdag. Utskottet anser nämligen att 
denna fråga är av så stor omfattning 
och att den är så viktig för den fram
tida utvecklingen på bostadsmarkna
den, att den tarvar en ingående under
sökning. Det skulle därför enligt ut
skottets mening vara oklokt att forcera 
fram denna fråga på ett sådant sätt, att
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kommittén ej komme i tillfälle att före
taga de grundliga undersökningar och 
beräkningar, som äro erforderliga i det
ta fall.

Sedan nämnde herr förste vice tal
mannen Skoglund något om att kost- 
nadsstegringarna måste angripas efter 
andra principer än vad som hittills ha
de tillämpats. Ja, det är möjligt. Jag 
skall icke ingå närmare på den frågan. 
Herr statsrådet och chefen för social
departementet kanske kommer att läm
na en närmare redogörelse härför. Men 
jag förutsätter att även denna fråga 
kommer att bli föremål för de utred
ningar, som kommittén kommer att fö
retaga under den närmaste framtiden.

Herr vice talmannen Skoglund var 
även inne på en annan detalj. Det gäll
de byggnadsarbetarna. Ja, jag vet icke 
efter vilka grunder denna fråga skall 
kunna lösas. Att det icke är bra som det 
är för närvarande inom byggnadsindu
strien, åtminstone på en del platser, 
det äro vi nog ganska överens om. Men 
jag tror ej att denna fråga kan finna en 
rationell lösning på annat sätt än ge
nom att byggnadsarbetarkåren väsent
ligt utökas. Det är enligt min uppfatt
ning meningslöst, om riksdagen even
tuellt skulle gå in för att öka bostads
byggandet och vidtaga en utökning av 
byggnadsverksamheten på vissa andra 
områden o. s. v., om det ej i det sam
manhanget tages hänsyn till en erfor
derlig utökning av arbetarkåren på det
ta område. Jag tror att detta för när
varande är en av de viktigaste frågor, 
som socialministern snarast bör taga 
under noggrant övervägande.

Sedan vill jag gärna instämma i vad 
herr Skoglund nämnde om rationalise
ringen inom byggnadsverksamheten. 
Jag tror att det på detta område har på
gått en rationalisering sedan många år 
tillbaka, men denna rationalisering kan 
måhända drivas ännu längre. Det är 
naturligtvis en fråga, som får bli före
mål för ytterligare undersökning.

Jag skall sedan bara säga ett par ord
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angående reservationen av herr Påls- 
son in. fl. I denna reservation föreslås, 
att beträffande ny- och ombyggnadsfö
retag, som påbörjats tidigast den 1 juli 
1951, skall den räntefria, stående delen 
av egnahemslånet utgå med ett belopp 
av 9 000 kronor i stället för 8 000 kro
nor, som har föreslagits i propositio
nen och som utskottet har tillstyrkt.

Ja, jag skall gärna erkänna, herr Pet
tersson i Dahl, att meningarna inom 
tredje avdelningen voro ganska delade 
på den punkten. Men vi försökte att 
göra vad som var möjligt för att åstad
komma enighet. Vi ansågo att detta var 
särskilt angeläget vid detta tillfälle, inte 
minst med hänsyn till hur splittrat ut
skottet varit under tidigare år när det 
gällt bostadsfrågan. Vi försökte därför 
sammanjämka de olika uppfattningar
na. Men vi togo naturligtvis icke med 
i beräkningen, att herr Pettersson i 
Dahl var en framstående motionär, ty 
hade vi gjort det hade vi kanske kom
mit underfund med att det ändå icke 
skulle lyckas att uppehålla denna enig
het, när frågan kom till utskottet och 
till kammaren.

Jag vill emellertid hänvisa till vad ut
skottet säger i denna fråga på s. 15. 
Jag skall inte citera många rader, men 
i första stycket sägs det: »Inom utskot
tet har den tanken framförts, att skäl 
kunna föreligga att i särskilda fall läm
na ett utvidgat stöd, t. ex. då fråga 
är om egnahem, som skola innehålla 
förutom en vanlig familjebostad en 
mindre lägenhet avsedd för ålderstigna 
föräldrar.» Och i andra stycket på sam
ma sida förordar utskottet, att i sådana 
fall då egnahem tilltagits så stora, att 
de verkligen kunna bereda bostad för 
gamla föräldrar eller för någon annan 
anhörig, subventionsbeloppet eller den 
räntefria, stående delen av egnahems
lånet skall kunna ökas till 9 000 kro
nor. Vi hade verkligen tänkt oss att 
detta tillmötesgående skulle ha upp
fattats så från motionärernas sida, att 
även de skulle ha kunnat ansluta sig till
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utskottets ståndpunkt. Jag vill emeller
tid i anslutning till vad utskottet fram
hållit på denna punkt hemställa till 
statsrådet och chefen för socialdepar
tementet, att han ville uppta denna frå
ga till prövning snarast möjligt och för
söka att utvidga den räntefria, stående 
delen av egnahemslånen efter de rikt
linjer utskottet här föreslagit.

Jag ber, herr talman, att med dessa 
ord få yrka bifall till utskottets förslag.

Herr WEDÉN: Herr talman! Den ex
plosionsartade stegring av byggnads- 
kostnaderna, som inträffat under de se
naste 18 månaderna, har naturligtvis 
utsatt bostadsbyggandet för ett mycket 
allvarligt hot. Det hotet kan nu åtmin
stone till en del avlägsnas genom det 
förslag från bostadsutredningen, som 
regeringen tagit upp i prop. nr 217. 
Men jag är angelägen att peka på, att 
den utveckling, som har ägt rum sedan 
utredningens förslag till provisorium 
överlämnades till regeringen och som 
alltjämt fortsätter, inger stora farhågor. 
Kostnadsglidningen uppåt har snarast 
fortsatt, och några bestämda teeken på 
en ordentlig stabilisering av förhållan
dena kunna knappast urskiljas. En om
svängning kan visserligen inträffa 
snabbt nog, men just nu synes ej någon 
början till en sådan.

Jag vill för min del inte vara onödigt 
pessimistisk, men tydligt är i alla fall, 
att framtidsutsikterna för bostadsbyg
gandet och bostadsmarknaden te sig 
allvarliga. Det är så sant, det som fram- 
hålles i propositionen, att frågan om att 
på längre sikt skapa gynnsammare för
utsättningar för bostadsbyggandet 
främst gäller allmänna ekonomiska pro
blem. Tillätes inflationen fortsätta, pri
serna suga sig uppåt, överkonjunkturen 
och den överfulla sysselsättningen fort
fara, ja, då befarar jag att utvecklingen 
vad bostadsbyggandet beträffar kan ta 
en vändning, som ställer regeringen 
praktiskt taget maktlös. Statsmakternas 
förmåga att genom subventioner neu

tralisera kostnadsökningar har ändå 
gränser, och medborgarnas förmåga att 
betala stigande hyror i nya hus har 
också sina gränser. Om de gränserna 
överskridas kommer bostadsbyggandet 
ovillkorligen att inskränkas och den 
verkliga bostadsbristen att förvärras. 
Jag tror ingalunda på nödvändigheten 
av en sådan utveckling, men tecknen i 
skyn äro som sagt allvarliga. En håll
bar grund för en framgångsrik bostads
politik kan läggas bara genom en all
män ekonomisk politik tillräckligt ef
fektiv för att dämpa överkonjunkturen 
och hejda prisstegringsfloden. Först då, 
det är jag övertygad om, kan man skapa 
sunda förutsättningar för en ökning av 
bostadsbyggandet.

Här har tidigare av herr förste vice 
talmannen och andra som deltagit i de
batten understrukits vikten av att man 
angriper kostnadsstegringarna på annat 
sätt än med subventioner. Jag vill na
turligtvis ansluta mig helt och fullt till 
vad som sagts i det fallet. Jag tror att 
det är en allmän känsla i landet att ra- 
tionaliseringsgraden, om jag får uttryc
ka mig så, inom byggnadsindustrien 
inte är så hög som inom många andra 
näringsgrenar. Detta är knappast något 
karakteristiskt för vårt land. De spe
ciella tröghetsmoment och svårigheter 
som möta inom byggnadsindustrien äro 
nog desamma i många andra länder, 
ja, i en del länder av allvarligare ka
raktär än hos oss. Men likafullt är det 
ju mycket tydligt, att det finns oerhört 
starka skäl för att efter den utveckling, 
som vi varit med om de sista 18 må
naderna, fråga sig, om det inte kan gö
ras något mera för att få fram en snab
bare rationaliseringstakt.

Herr förste vice talmannen bär pe
kat på de olika kategorier vi ha att räk
na med: byggherrarna, byggmästarna, 
materialleverantörerna och arbetarna. 
Beträffande byggnadsmaterialierna är 
ju en utredning i gång, som jag hoppas 
nu snart skall bli färdig. När det gäller 
företagarsidan finns det säkerligen en
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del konkurrenshämmande fenomen, 
som äro särskilt osympatiska i ett läge 
som det nuvarande. Och i fråga om ar- 
betarsidan äro vi väl medvetna om att 
det finns en stelhet i ackordssystemet, 
och att det framträtt uppenbara oarter 
på grund av den överfulla sysselsätt
ningen. Jag vill i dessa avseenden inte 
rikta någon förebråelse åt något håll; 
jag är väl medveten om att det finns på 
sina ställen en måhända överdriven 
uppfattning om vad som är möjligt att 
göra, i vart fall på kort sikt, och också 
en överdriven uppfattning om de sned
vridningar och felaktigheter som före
komma. Men jag tror att de dock äro 
så betydande, att jag skulle vilja hem
ställa till socialministern om följande: 
Låt göra en undersökning eller an
ordna en konferens under medverkan 
av de parter som här närmast äro be
rörda, där avsikten skulle vara, inte 
att få fram några syndabockar, utan att 
verkligen sätta strålkastarljuset på de 
mest utpräglade effektivitetshämmande 
faktorerna, med andra ord att få fram 
en verkligt objektiv kartläggning och 
sedan en ärlig och öppen diskussion. 
Jag tror att det skulle vara till nytta 
om denna diskussion kunde föras så, 
att det bleve bragt inför offentligheten 
på ett objektivt och klarläggande sätt 
vad det finns för svagheter och vad 
man kan tänka sig kunna göra åt dem. 
Jag föreställer mig, att det måste vara 
av intresse för t. ex. LO att medverka 
till en sådan sak, detta med tanke på 
att man ju där har ansvaret inte bara 
för byggnadsarbetarna utan även för 
de stora grupperna anställda inom t. ex. 
metall- och textilindustrierna ävensom 
många andra, för vilka det givetvis är 
av intresse att hyrorna inte bli dyrare 
än som är nödvändigt. Det finns en del 
förberedande undersökningar, men nå
gon sammanställning och offentlig re
dovisning av svårigheterna tror jag inte 
man ännu tagit initiativet till. Jag skulle 
vara tacksam om socialministern ville 
göra det.
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Bland de invändningar, som riktats 
mot det framlagda förslaget, har även 
funnits den, att om man genom subven
tioner i hög grad avlägsnar kostnads- 
stegringarnas effekt på hyrorna, så tar 
man därmed bort en stor del av den 
press till rationalisering, av den press 
till besparingar, som en sådan kost- 
nadsstegring i och för sig innebär. Jag 
vill emellertid framhålla, att den mar
ginal, som finns mellan den verkliga 
kostnadsstegringen, sådan vi kunna 
räkna med den i dag, och den del av 
densamma, som efter utredningens och 
regeringens förslag kommer att neutra
liseras, är så vid, att det i alla fall 
finns kvar en högst betydande press på 
kostnaderna. Det finns där kvar en 
högst betydande stimulans till bespa- 
ringsintresset och rationaliseringsin- 
tresset att verka.

Herr Pettersson i Dahl och herr 
Hansson i Skegrie ha här tidigare talat 
om egnahemslånen, och jag skall där
för inte uppehålla mig vid dem. Jag 
skall bara till vad dessa herrar sagt be 
att få lägga, att även jag genom de siff
ror som förebragts utredningen och de 
undersökningar vi gjort kommit till den 
bestämda uppfattningen, att det är en 
rättvis avvägning att vad beträffar den 
räntefria, stående delen av egnahems
lånen lägga på ytterligare 1 000 kronor 
utöver regeringens förslag.

Om högerns ståndpunkt till den nu 
föreliggande frågan skulle jag vilja säga 
några särskilda ord. Jag tror att den 
måste ses en smula ur historisk syn
punkt. Det var inte längre sedan än i 
maj månad i år, som högern i statsut
skottet gick fram med en reservation, 
som innebar att de obetydliga tilläggs
lån, som man då hade och som ju inte 
på något sätt kunna till storleksord
ningen jämföras med de nya tilläggs
lån det nu är fråga om, skulle succes
sivt men rätt snabbt avvecklas. Ehuru 
det påpekades i utskottet — som jag 
fann med goda skäl — att den utveck
ling man redan då såg vara i gång



Nr 33. 27Onsdagen den 28 november 1951.

starkt talade mot att ett sådant steg 
då togs vidhöll högern denna sin stånd
punkt. När bostadsutredningen sedan 
varit i gång en rätt kort tid blev det 
ju alldeles tydligt, att den lavinartade 
stegring av byggnadskostnaderna som 
skedde inte på något sätt motiverade 
någon avveckling av de gamla tilläggs- 
lånen; den motiverade i stället att man 
gav ett ökat stöd. När saken ställdes på 
sin spets i utredningen — det framgår 
av den reservation högerns represen
tant i denna avgivit — kom högern till 
den ståndpunkten, att man över hu
vud taget inte var beredd att ta någon 
ståndpunkt alls. Man anslöt sig inte till 
det provisoriska förslaget. Det innebar 
inte att man principiellt avvisade sub- 
ventionsvägen, men man ansåg inte att 
det var nödvändigt att nu framlägga ett 
provisoriskt förslag.

Man skulle ju kunna säga, att högern 
därmed hade kommit till något slags 
nolläge mellan sin negativa ståndpunkt 
från i våras och sin mera positiva av 
i dag. Hade man på vårsidan varit helt 
och hållet negativ till alla former av 
tilläggslån och velat ta bort även de 
små gamla, så kom man under somma
ren till en mera neutral ståndpunkt, där 
man visserligen inte ville ta bort de 
gamla tilläggslånen men inte heller 
göra några nya. Och nu finna vi att hö
gerpartiet, som alltså i våras var helt 
inne på att avveckla de gamla obetyd
liga tilläggslånen, är med om — om än 
med en del reservationer — att ta som 
ett provisorium dessa nya och ofant
ligt mycket större tiiläggslån. Jag måste, 
herr talman, säga att detta är en myc
ket rask marsch över ett vitt fält av po
litiska ståndpunkter. Jag har ingen an
ledning att uttrycka något missnöje 
över den riktning, i vilken marschen 
skett, men den hastighet, med vilken 
den skett, och den osäkerhet, varpå ryc
kigheten i förflyttningen tyder, kan ju 
ge anledning till att tänka sig, att man 
också snabbt kan byta om marschrikt
ning igen.

När nu högern säger, att den skall 
ta det provisoriska förslaget men bara 
till den 1 juli 1952, så grundas detta på 
resonemanget, att bostadsutredningen 
skulle ha varit i stånd att på ett tidi
gare stadium komma fram till ett de
finitivt förslag beträffande sina stora 
utredningsuppgifter om den framtida 
bostadspolitikens huvuddrag och av
vägningen av den hyrespolitiska mål
sättningen. Det är klart, att bostadsut
redningen kunde ha gått på den linjen 
och arbetat med dessa stora principi
ella frågor under sommarens och hös
tens lopp. Det är klart att man inom 
utredningen kunde ha sagt, att den ut
veckling i fråga om byggnadskostna
derna, som sker under tiden, den får 
hålla på; vi koncentrera oss på våra 
principiella och stora långsiktsnppgif- 
ter, och det aktuella läget får klara upp 
sig bäst det kan. Det var i själva verket 
den ståndpunkten, som högerns repre
sentant i utredningen intog. Men vad 
hade konsekvensen blivit av att man 
underlåtit att utarbeta något proviso
rium? Jo, konsekvensen hade, såvitt jag 
förstår, oundvikligen blivit den, att 
man åtminstone över någon årgång hus 
släppt loss hela kostnadsstegringsflo- 
den, att åtminstone när det gällt någon 
årgång hus hela kostnadsstegringen måst 
slå igenom på hyrorna. Jag tror att 
detta skulle ha haft en rätt förödande 
effekt på viljan att över huvud taget up
pehålla bostadsbyggandet.

Delvis samma invändningar kunna 
riktas mot den ståndpunkt som högern 
nu intagit och som innebär att man 
absolut skall skära av utlämnandet av 
provisoriska lån den 1 juli 1952 och 
samtidigt begära att utredningen då 
skall vara klar med sitt definitiva för
slag. Jag tror väl att det kunde vara 
möjligt för utredningen att komma fram 
till en genomarbetad ståndpunkt någon 
gång måhända under loppet av nästa 
sommar — jag vill ingalunda säga alt 
det är säkert. Men att föreställa sig att 
ett sådant betydelsefullt förslag, som
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det bär är fråga om och som berör 
själva huvudriktlinjerna för bostadspo
litiken i framtiden och avvägningen av 
hyresproblemet, att föreställa sig att 
det skulle kunna utarbetas så hastigt 
och att remissbehandling skulle kunna 
ske i en sådan fart, att beslut skulle 
kunna fattas under vårriksdagen, är på 
intet sätt realistiskt. Jag måste säga 
mig, att vi få lov att ha litet mer and
rum och vi få lov att ge dem som bygga 
bostadshus eu rimlig säkerhet för att 
inga förhastade förändringar skola på
bjudas. Det är sagt i utredningens och 
regeringens förslag, att dessa nya till- 
läggslån skola vara ränte- och amorte- 
ringsfria så länge inte de fastighetseko
nomiska förutsättningarna ändras, med 
andra ord så länge man inte vidtar så
dana justeringar av hyrorna som kun
na motivera att de nya tilläggslånen bli 
ränte- och amorteringsbärande. Av den 
anledningen tror jag inte heller att det 
i detta fall är någon ko på isen som 
kan motivera att man hafsar fram ett 
definitivt förslag, ty till skillnad mot 
de gamla tilläggslånen äro ju de nya 
konstruerade så, att de snabbt kunna 
anpassas efter de förändringar i förut
sättningarna som statsmakterna be
stämma.

Jag har därför den bestämda me
ningen, herr talman, att den linje som 
utskottet här har gått på har varit den 
enda som stått till buds. Jag vill inte 
säga att den ger anledning till någon 
särskild tillfredsställelse, men läget är 
hårt och, som jag sade i början av mitt 
anförande, framtidsutsikterna för bo
stadsbyggandet äro inte ljusa utan 
tvärtom. Fortsätter kostnadsstegrings- 
processen ytterligare några månader, ha 
vi anledning alt se verkligt mörkt på 
läget, och det ligger därför vikt uppå 
att statsmakterna nu verkligen vidta 
effektiva åtgärder i den allmänna eko
nomiska politiken, såsom statsrådet bär 
skrivit i propositionen, för att bemästra 
den överfulla sysselsättningen och över
konjunkturen. Först då kan man kom
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ma fram till ett läge som erbjuder bätt
re betingelser även för bostadsbyggan
det.

Herr talman! Jag ber att få yrka bi
fall till statsutskottets förslag med den 
ändring som föranledes av bifall till re
servationen nr 2.

Herr förste vice talmannen SKOG
LUND (kort genmäle): Herr talman! Det 
kan inte vara herr Wedén obekant att 
de tidigare tilläggslånen hade ett visst 
samband med den hyrespolitiska ut
vecklingen, närmare bestämt med even
tuella ändringar i hyrorna. Såvitt jag 
vet resonerade statsmakterna i våras 
även om hur det skulle förfaras med 
tilläggslånen vid en eventuell hyreshöj
ning.

Vad det senare förslaget beträffar är 
det ju en ren nödfallsåtgärd som fram
lagts sedan bostadsutredningen inte va
rit i tillfälle att komma med något annat 
förslag.

Det som gör mig bekymrad är att här 
uppträda ett par av bostadsutredning- 
ens ledamöter och äro otroligt pessimis
tiska om tidpunkten när utredningen 
skall kunna komma till något resultat.

Herr Wedén talade i övrigt om rask 
marsch och osäkerhet i förflyttningen 
på det politiska området. Jag har aldrig 
tänkt uppta någon tävling med en så 
framstående orienteringslöpare i den 
politiska terrängen som herr Wedén.

Herr WEDÉN (kort genmäle): Herr 
talman! Herr Skoglund säger att den 
ståndpunkt som högern intog i våras 
till de gamla tilläggslånen hade sam
band med frågan om hyrorna. Men detta 
samband existerar ju alltjämt. Frågan 
om huruvida de gamla tilläggslånen 
skola avskrivas eller göras ränte- och 
amorteringsbärande är en fråga som 
sammanhänger med till vilket resultat 
man kommer i frågan om hyressätt- 
ningen.

Jag kan inte finna att den förklaring 
som herr Skoglund här lämnade på nå
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got sätt kan bortförklara det faktum, 
att högern har förflyttat sig från en 
ståndpunkt, som innebar att man ville 
avskaffa mycket obetydliga tilläggslån, 
till en ståndpunkt som innebär att man, 
om än med reservation, accepterar myc
ket stora tilläggslån. Herr Skoglund slu
tade med några ord om politisk oriente- 
ringslöpning, som voro riktade till mig. 
Jag måste säga att när ett helt politiskt 
parti i en mycket viktig fråga under en 
så kort tid som några månader radikalt 
ändrar sin ståndpunkt och marscherar 
långt in i landet Subventionien, är det 
någonting som man inte kommer från så 
enkelt som herr Skoglund försökte göra.

Så till vida delar jag emellertid herr 
Skoglunds tidigare uttryckta mening, 
att jag anser att det hade varit bra om 
bostadsutredningen kunnat komma i 
gång betydligt tidigare än den gjorde. 
I så fall hade man också tidigare kun
nat nå definitiva resultat. De fenomen i 
fråga om kostnadsutvecklingen, som fö- 
rclågo när utredningen verkligen till
sattes, voro ändå tydligt skönjbara rätt 
långt dessförinnan.

Chefen för socialdepartementet, herr 
statsrådet STRÄNG: Herr talman! Jag 
skall i motsats till herr Wedén inte 
häckla vår värderade förste vice talman 
för att han har gjort en frontförändring 
i sin uppfattning om subventionerna. 
Det heter ju att det alltid blir glädje i 
himmelen när en syndare sig omvänder 
och bättrar, och regeringen är natur
ligtvis tacksam för varje breddning av 
regeringsunderlaget i viktiga principi
ella frågor.

Emellertid var herr förste vice tal
mannen kanske något litet för fordran
de mot utredningen, och jag har därför 
ett behov av att siiga några förklarande 
meningar. Som framgår av propositio
nen, tillsattes utredningen så sent som 
i april månad 1951 och fick i uppdrag 
att dra upp de framtida riktlinjerna för 
denna mycket viktiga politiska fråga.

Men utredningen och i varje fall social
departementet kunde ju inte undgå att 
konstatera, att det hade hänt någonting 
under 1950—51 som var av annan ka
raktär än det utredningsuppdrag som 
avsåg de mera långfristiga lösningarna. 
Det hade hänt någonting på kostnads
sidan som krävde omedelbart ingri
pande, och utredningen fick följakt
ligen det beskedet från min företrädare 
i ämbetet, att den borde presentera — 
skola vi kalla det ett räddningsförslag. 
Herr Wedén har utvecklat de konse
kvenser som skulle ha uppstått därest 
man inte presenterat denna utbrytning 
av programmet, och jag behöver inte 
vidare uppehålla mig vid det.

Kammarens förste vice talman var 
angelägen att understryka, att utred
ningen nu bör arbeta med största möj
liga fermitet och att det ur många syn
punkter vore tacknämligt därest ett för
slag kunde presenteras i sådan tid, att 
vi redan vid vårriksdagen 1952 kunde 
fastställa framtidsriktlinjerna för bo
stads- och hyrespolitiken. Jag vill de
klarera att mitt intresse här går full
ständigt parallellt med herr förste vice 
talmannens. Det är en utomordentligt 
viktig uppgift som vi ha pålagt leda
möterna av utredningen, och det är 
onekligen allas vårt intresse att den inte 
arbetar i tömning utan får behandla 
problemen snabbt och resolut. Jag vågar 
emellertid inte gå så långt att jag gör en 
beställning hos utredningen att den skall 
vara färdig så tidigt som herr förste 
vice talmannen tycks anse vara möjligt. 
Jag är rädd att en sådan beställning 
skulle innebära att vi finge ett hastverk 
med ett hastverks alla tråkiga sidor, 
och frågan är alldeles för viktig för att 
man skall våga ta sådana konsekvenser.

Jag har haft anledning att säga detta 
till utredningens försvar samtidigt som 
jag är angelägen att understryka, att 
jag är beredd att göra vad på mig an
kommer för att det inte skall bli någon 
långrotning i onödan.

Herr förste vice talmannen var inne
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på en del av de desorganisationsfeno- 
men som byggnadsmarknaden i dag vi
sar. Jag kunde inte finna någon direkt 
anvisning hur man skall komma ifrån 
dem. Det var mera ett konstaterande av 
att det är galet, och det är sannerligen 
ingenting okänt för oss som syssla med 
dessa frågor. Att byggmästarna föredra 
att arbeta på löpande räkning och med 
reservationsklausul i sina kontrakt för 
materialprishöjning och arbetsprishöj
ning är en tråkig företeelse, men den 
är inte överraskande. Tidigare ha vi ju 
inte varit med om ett sådant våldsamt 
språng i prisutvecklingen som det som 
har förekommit under slutet av 1950 
och under 1951. När vi haft en bygg- 
nadskostnadsstegring, som av utred
ningen taxerats till 35 procent inom en 
tidrymd av ett och ett halvt år, får man 
inte bli överraskad om byggmästarna 
inte vilja ge sig in på någonting med 
mindre de få vissa garantier. Jag ser det 
som en naturlig följd av det abnorma 
läge som råder beträffande kostnaderna. 
Men upplyftningen har ju nu skett. Vi 
ha i dag en prisnivå som är stabilare 
på ett högre plan, och därför har man 
väl anledning att hoppas på en återgång 
till det mera normala entreprenadsy
stemet.

Det har framförts önskemål från flera 
håll, särskilt av herr Pettersson i Dahl, 
att man borde justera byggnadsmarkna
dens ackordsprislistor så att de gåve 
en mera rationell och riktig anpassning 
till förändrade byggnadsformer. Ja, det 
är möjligt att herr Pettersson har rätt. 
Jag vågar varken bejaka eller bestrida 
det, ty även om herr Pettersson ailude- 
rade på min bana i fackföreningslivet, 
är jag inte sakkunnig på byggnadsindu
striens, jag vill minnas cirka 100 sidor 
tjocka ackordsprislistas alla detaljer. 
Däremot har jag nog en känsla av att 
det bör finnas ett normalt intresse på 
den andra sidan av att inte betala mer 
än man är tvingad att göra. Den tenden
sen framstår m3rcket markant hos alla 
arbetsgivargrupper i detta samhälle, och
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jag tror inte att byggnadsindustriens fö
retagare utgöra något undantag. Skulle 
det vara så att en strukturförändring i 
byggnationen ännu inte har tagit sig 
uttryck i en lika snabb förändring av 
prislistorna, ha vi väl ändå anledning 
att räkna med att den senare föränd
ringen kommer att bli en följd av den 
förra. Det finns starka intressen som 
svara för detta.

Det har anförts kritik från herr Pet
tersson i Dahl och herr Hansson i 
Skegrie över att regeringen har skurit 
ned den räntefria delen av egnahems
lånen med 1 000 kronor i förhållande 
till utredningens förslag. Jag skall villigt 
erkänna att jag funderade länge innan 
jag föreslog regeringen denna reduktion 
från 5 000 till 4 000 kronor av den nya 
stående delen av tilläggslånet, men jag 
gjorde det med följande motivering. Det 
är ingen tvekan om att vi i dag ha ett 
abnormt läge i fråga om bvggnadskost- 
naderna. Vi ha ett utomordentligt stort 
behov av nya lägenheter, och det finns 
följaktligen en samhällsekonomisk mo
tivering för att man skaffar fram de 
lägenheterna just nu på det billigaste 
sättet. Jag tillhör inte dem som inta 
något slags anti-inställning mot egna- 
hemsbyggandet — jag byggde mig själv 
en stuga i mitten på 1930-talet och bor 
i den ännu i dag och kommer att bo i 
den så länge jag har möjlighet till det, 
eftersom jag trivs där — och jag tror att 
egnahemmen ge vissa fördelar som äro 
värda att bevaras för framtiden. Jag be
höver inte redogöra för de fördelarna, 
de äro kända för de flesta.

Allt detta gäller emellertid under nor
mala förhållanden. Om vi se på den ta
bell som utredningen framlägger i sitt be
tänkande, finna vi att den starka bygg- 
nadskostnadsstegringen har blivit en var
ningssignal för egnahemsbyggarna. Det 
är en proportionellt mycket större del 
av byggnadsföretagare inom egnahems- 
klassen som ha tagit tillbaka sina an
sökningar än inom flerfamiljshusklas
sen, och det beror helt enkelt på att de
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ekonomiska lagarna tala för en sådan 
utveckling just nu.

Nu kan man säga att det väl inte är 
avgörande för en egnahemsbyggare som 
ämnar starta ett bygge om tilläggslånet 
är 8 000 eller 9 000 kronor. Den saken 
kanske inte gör att han fullföljer byg
get eller tar tillbaka ansökningen, men 
det är väl ändå någonting av en vänlig 
varningssignal till vederbörande att 
lugna sig ett tag om han kan det. Vi få 
väl hoppas på mera normaliserade bygg- 
nadskostnader framöver, och då kan det 
kanske vara lämpligt att till och med 
ge denna verksamhet en viss preferens 
före flerfamiljshusen. Men i dagens läge 
är det alls inte oriktigt att med denna 
lilla vänliga varning tala om att vi näp
peligen ha råd, ekonomiskt och bostads
politiskt, att fördela byggnadsverksam
heten på ett sätt så att egnahemsbvg- 
gandet premieras lika med flerfamiljs
husen.

Avdelningens ordförande, herr Mår
tensson i Uddevalla, sade att utskottet 
här har varit tveksamt, och jag förstår 
det innerligt väl. Utskottet har beställt 
en prövning av denna sista tusenlapp, 
och självfallet skall den prövningen ske 
inom departementet. För att i någon 
män freda mitt samvete vill jag redan 
nu säga, att jag tror att lösningen är 
allt annat än lättfunnen.

I debatten har arbetskraftsproblemet 
varit en av de avgörande frågorna, och 
det begriper jag fuller väl. Om jag ser 
bort från kostnadsstegringen, som ju 
enligt utredningens egna uppgifter har 
varit väsentligt större på materialsidan 
än på arbetsprissidan, och bara ser 
kvantitetsmässigt, är materialsidan inte 
det allvarligaste problemet i dag. Fn 
viss utökning av vår byggnadsverksam
het är möjlig med hänsyn till dagens 
materialtillgångar. Däremot är arbets
kraftsbristen en flaskhals, och därför är 
det naturligt om man frågar sig om det 
görs någonting åt den saken. Herr We- 
dén föreslog att man, enligt vad jag 
förstår under ganska demonstrativa el

ler i varje fall mycket öppna offentliga 
betingelser, skulle sammankalla en 
större konferens och sätta flaskhalsarna 
under offentlighetens strålkastarbelys- 
ning — eller hur herr Wedén uttryckte 
sig — och sedan med utgångspunkt här
ifrån angripa problemet. Ja, man kanske 
kan ha olika meningar om vad som är 
de rätta framgångsvägarna. Jag tror att 
offentligt buller och bång omkring detta 
kanske skulle ha en rakt motsatt verkan, 
men däremot är jag fullt överens med 
herr Wedén om att man inte bör urakt
låta någon åtgärd för att angripa den 
flaskhals som arbetskraftsbristen utgör 
för bostadsbyggandet. Här kommer ut
bildningsfrågan in, och eftersom flask
halsen i första hand består i en brist på 
murare, är det en fråga på lång sikt. 
Det tar för närvarande fyra år att ut
bilda en yrkesman inom murerifacket, 
och utbildningsmöjligheterna äro på 
grund av plats- och lokalbrist i skolorna 
tyvärr relativt begränsade. Jag hoppas 
att en viss lättnad skall inträda rela
tivt snart på detta område.

I botten ligger naturligtvis att vi ha 
för litet folk över huvud taget. Man vin
ner inte så mycket med att slå upp dör
rarna på vid gavel för denna del av ar
betsmarknaden om det på andra håll 
uppstår ogynnsamma företeelser som 
kanske äro lika besvärande ur samhäl
lets synpunkt. Att flytta byggnadsäm- 
nesindustriens arbetare till byggnads
marknaden är det ingen som reflekterar 
på. Att slussa folk från jordbruk och 
skogsarbete, från järnbruk och varv 
över till byggnadsverksamhet vore inte 
heller så snillrikt i dessa dagar. Att 
minska vägarbetarstammen till förmån 
för husbyggandet vill inte heller någon 
rekommendera. Var finnas då männi
skorna som vi skola ta? Ja, det kan man 
fråga sig. Det är möjligt att de komma 
fram om vi lyckas med den dämpning 
av konjunkturen som investeringsavgif- 
ten, kriskonjunkturbcskattningen och 
annat äro avsedda att åstadkomma.

•lag tror att det kan ha sitt värde att
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göra kammarens ledamöter uppmärk
samma på en sak. För något år sedan 
frisläpptes vissa byggnationer från den 
statliga tillståndsgivningen. Det gällde 
jordbrukets ekonomibyggnader och re
parationer såväl på landsbygden som i 
städer och tätorter i den mån de ut
fördes med begränsad arbetarstyrka, 
d. v. s. inte mer än maximalt tre man.
I konjunkturinstitutets höstrapport re
dovisas en minskning av arbetarstyrkan 
i den tillståndsreglerade byggnadsverk
samheten med, jag vill minnas, 11 000 
arbetare, men i fackförbundens med- 
lemsmatriklar, både byggnadsarbetar- 
förbundets och murarförbundets, redo
visar man stegrade medlemssiffror. Hur 
kan då det hänga ihop? Jo, förklaringen 
är den att en hel del av byggnadsverk
samhetens folk har dragits över till de 
friställda områdena och sysslar med 
reparationsarbeten och ekonomibygg
nader i jordbruket. Därmed kommer ny
byggandet av lägenheter i viss mån i en 
sämre ställning. Skall man då återföra 
dessa områden till den reglerade sek
torn? Jag vill inte göra det. och jag 
tror inte att någon annan vill det heller. 
Det är vällovliga och välmotiverade ar
beten som utföras. Att återföra dem till 
den reglerade sektorn vore ett steg till
baka till regleringar och krångel, som 
inte är särdeles angenämt. Det är nog 
inte så att byggnadsarbetarkåren har 
blivit mindre, utan den har ställts om 
till reparationsarbeten, och därför sitter 
nybyggnationen i kvotorterna i en säm
re ställning. Detta tar sig uttryck i en 
desorganisation på arbetsmarknaden, en 
företeelse som är alltför välkänd för att 
jag skall behöva uppehålla mig vid den.

Man kan nu fråga sig vad det är att 
göra. Det hela är, som det har redovi
sats i propositionen, ytterst en fråga om 
huru vi kunna bemästra den överkon
junktur som onekligen råder. Det är vi
dare en fråga om hur man skall styra 
investeringarna på den tillståndsregle
rade marknaden. Jag försäkrar kamma
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rens ledamöter, att det inte är den mest 
angenäma sysselsättningen att i dessa 
dagar, med de anspråk som föreligga 
från bostadsområdet, från skolområdet, 
från sjukhusområdet, från industriens 
område och över huvud taget från alla 
de områden där man slåss om material 
och arbetskraft, fördela en real möjlig
het som motsvarar ungefär 50 procent 
av vad man anser vara ofrånkomligen 
nödvändigt. Men det är ingenting annat 
att göra i detta läge än att driva en hård 
investeringspolitik även på bostadsom
rådet och en hård byggnadsbegräns- 
ning på de områden och de lokala de
lar av bostadsmarknaden, där desorga
nisationen varit mest uppenbar. Det är 
en besk och bitter medicin man får ta.

En annan väg att möta problemet är 
att söka åstadkomma en rationellare an
vändning av den tillgängliga arbetskraf
ten genom en bättre disposition av bo- 
stadskvoterna och åstadkomma en ratio
nellare och följaktligen snabbare utbild
ning av de yrkesgrupper, där de mest 
uppenbara flaskhalsarna äro för han
den. I det fallet har departementet inte 
alldeles legat i dvala utan gjort lovvär
da ansträngningar och tagit upp diskus
sioner som nu äro i gång. Vi få möta 
problemet från båda dessa håll och söka 
sanera bostadsbyggandet. Men det är 
ingenting som vi göra på ett eller två år. 
Tyvärr är det ett problem med ganska 
långa aspekter.

Det har här från talarstolen klagats 
på att man angriper problemet med 
nya subventioner, men såvitt jag har 
kunnat uppfatta har inte någon av talar
na kunnat anvisa någon annan väg. Vi 
äro ju i den angenäma situationen just 
nu, att alla partier ha anslutit sig till det 
föreslagna subventionsförfarandet. Sub
ventioner eller hyreshöjningar äro de 
båda nakna alternativen. Möjligheten 
att kompromissa med dessa båda alter
nativ och låta det ena väga tyngre än 
det andra är föremål för långsiktiga un
dersökningar inom utredningen, och jag
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hoppas att det snart blir tillfälle för 
kammarens ledamöter att i grund de
battera den saken.

Jag har, herr talman, inte så mycket 
mer att säga. Debatten har ju hittills 
varit ganska koncentrerad, och som 
utskottsutlåtandet är skrivet finns det 
ingen anledning för mig att förlänga 
diskussionen. Jag vill dock allra sist 
säga, att det inte lönar sig så mycket 
att i detta läge ta upp en principdebatt 
om subventionens berättigande eller 
icke berättigande. Den principdebatten 
skall inte tas upp i dag, när kammaren 
beslutar om ett provisorium som på alla 
håll anses nödvändigt för att vi skola 
undgå någonting som är så olyckligt ur 
många synpunkter, att ingen av kam
marens ledamöter vill ta konsekvenser
na därav.

Herr PETTERSSON i Dahl (kort gen
mäle) : Herr talman! Herr statsrådet sade 
i sitt anförande, att det inte är någon tve
kan om att egnahemsbyggandet har stor 
samhällsekonomisk betydelse och bör 
gynnas så mycket som möjligt. Men han 
sade också att nedskärningen av den 
föreslagna subventionen från 9 000 till 
8 000 kronor skall utgöra en vänlig var
ningssignal till egnahemsbyggarna att 
vänta med att bygga och att när dessa 
tillstånd sedan upphöra kanske man i 
stället kan ge dem en liten favör. Det 
må vara riktigt att ett eget hem ger 
vissa fördelar, men jag undrar ändå om 
det är någon anledning till att ge alla 
dessa som bygga egnahem en varnings
signal. Jag känner många av dem, och 
jag vet att de anstränga sig till det yt
tersta. Jag vågar påstå, att såväl man 
som hustru spänner sig för vagnen för 
att åstadkomma ett eget hem på så bil
liga och förmånliga villkor som möj
ligt. De arbeta på kvällar, nätter och 
morgnar, och att då ge dem denna var
ningssignal tycker jag inte är lämpligt. 
Det är självklart att det är förhållande
vis fler av dessa som ta tillbaka sina an

sökningar om tillstånd än av byggarna 
av flerfamiljshus, ty de löpa mycket 
större risker. Det är som sagt möjligt 
att det blir nästan lika många egnahem 
om man får 8 000 eller 9 000 kronor i 
tilläggslån, men jag tror inte att det har 
någon större betydelse för statens eko
nomi heller. Jag tycker emellertid att 
det vore upprörande att ta tillbaka den
na lilla erkänsla för deras stora presta
tioner.

Statsrådet sade sedan, att man bör 
vidga flaskhalsen genom att utbilda 
flera byggnadsarbetare. Jag instämmer 
i att det vore utomordentligt värdefullt 
om vi finge fler byggnadsarbetare. Det 
kanske vore en effektiv metod att få 
ned kostnaderna, men jag undrar om de 
nya arbetarna skulle vara så väl sedda 
på vissa arbetsplatser. Det torde inte 
vara obekant för kammaren att det inte 
går att alldeles utan friktion komma in 
på en arbetsplats.

Sedan vill jag understryka att bygg
nadsentreprenörerna endast åtaga sig 
arbete på löpande räkning. Tyvärr kan 
man säga att byggandet är monopolise
rat. Det finns inte möjlighet att få 
byggt annat än på löpande räkning.
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Herr WEDÉN (kort genmäle): Herr 
talman! Jag vill först begagna tillfället 
att med tacksamhet notera, att statsrå
det starkt underströk att man måste 
komma bort från överkonjunkturen och 
den överfulla sysselsättningen för att 
kunna skapa bättre förutsättningar för 
bostadsbyggandet. Det är mig angelä
get att notera fullständig överensstäm
melse mellan våra åsikter därvidlag.

Statsrådet sade att vi måste ha mera 
folk till byggnadsfacket men frågade 
var vi skola ta det. Det är inte lätt att 
ta arbetare från verkstadsindustrien, 
byggnadsmaterialindustrien o. s. v., men 
detta understryker utomordentligt kraf
tigt, såvitt jag kan förstå, den andra 
synpunkten, nämligen att man bör ta 
till vara rationaliseringsframstegen så

3 — Andra kammarens protokoll 1051. År 33.
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mycket som möjligt för att få större 
produktion med den arbetskraft som 
finns. Herr statsrådet sade, att det på 
detta område liksom på alla andra finns 
en arbetsgivarpart som har intresse av 
att se till att rationaliseringsframstegen 
komma produktionen till godo. Jag är 
emellertid inte övertygad om att den 
faktorn nu verkar på samma sätt inom 
byggnadsbranschen som den normalt 
verkar inom alla andra branscher. Det 
är nog så som herr förste vice talman
nen sade, att arbetsgivar- och arbets- 
tagarintressena, som man normalt be
traktar som motsatta varandra, i rätt 
stor utsträckning inom byggnadsbran
schen kunna sammanfalla, och då upp
står ju inte den press som statsrådet ta
lade om. Det beror naturligtvis mycket 
på att vi här i landet liksom alla andra 
länder måste sköta byggandet helt och 
hållet med inhemsk produktion. Vi 
kunna ju inte importera färdiga hus, 
och därför inträder lättare än på andra 
områden ett sådant tillstånd.

När jag framförde tanken på en kon
ferens var det min huvudsakliga avsikt, 
inte att rikta anklagelser mot någon 
utan att få läget sakligt och objektivt 
belyst. Jag tror att det finns en del över
drivna föreställningar i landet om ra- 
tionaliseringssvårigheterna inom bygg
nadsindustrien, men jag tror å andra 
sidan att dessa föreställningar inte i sin 
helhet äro ogrundade utan i rätt stor ut
sträckning ha en stadig grund. Det 
skulle vara mycket värdefullt om dessa 
saker kunde komma under öppenhjär
tig offentlig debatt på annat sätt än 
hittills.

Herr LAGER: Herr talman! Alla äro 
numera ense om att bostadsfrågan är 
en av de stora, om inte den allra största 
sociala frågan. Alla, eller i varje fall de 
flesta, äro väl också överens om att den 
s. k. fria företagsamheten inte är i stånd 
att lösa bostadsproblemet på ett socialt 
anständigt och tillfredsställande sätt. 
Genom vissa anordningar, som tillkom
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mit under det senaste decenniet, har 
man också från statsmakternas sida di
rekt och omedelbart erkänt samhällets 
skyldighet att lösa bostadsfrågan.

Hur ligger det då till? I en alldeles 
knallfärsk rapport från bostadsstyrel- 
sen, publicerad i gårdagens tidningar, 
få vi med siffror illustrerat hur stor och 
allvarlig bostadsbristen är i detta land. 
Man har tagit 122 kvotkommuner, som 
ha sammanlagt ungefär hälften av den 
svenska befolkningen. I dessa 122 kvot
kommuner finns det inte mindre än 
25 600 som önska lägenhet för att ingå 
äktenskap. Av dessa falla ungefär 9 000 
på Stockholm. Antalet familjeförsörjare 
som sakna egen bostad är 23 850, och 
av dessa ha inte mindre än 18 200 barn 
under 16 år. Härtill komma 22 100 and
ra bostadssökande, som likaledes äro 
utan lägenhet.

Om man summerar dessa siffror, 
kommer man fram till att vi i 122 av 
landets största kommuner för närva
rande ha cirka 70 000 människor som 
man med rätta kan föra in under rub
riken »svåra fall» eller som det ibland 
heter, »katastroffall». Det finns alltså 
inte tillräckligt med människovärdiga 
bostäder, och detta i en tid av exempel
lös högkonjunktur. Allmänt sett stiger 
ju produktionen för varje år liksom 
produktiviteten, i det att man genom
för rationaliseringsåtgärder som effek
tivisera utsvettningen av den mänskliga 
arbetskraften. Företagsvinsterna stiga i 
ett sådant tempo, att det ibland förefal
ler som om företagarna själva få en lätt 
svindel när de räkna samman nettoför
tjänsten. Exporten från Sverige lämnar 
överskott som aldrig tidigare. Guldför
rådet och valutaförrådet tillväxa enligt 
valutarapporterna med varje månad 
som går. År efter år överbalanseras 
budgeten. Arbetslösheten är mycket 
ringa. Inom parentes sagt är det beteck
nande att arbetslöshet förekommer just 
inom byggnadsfacken, där man fortfa
rande lider under säsongarbetslöshet. 
Varutillgången är god på nästan alla
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områden. Mitt i denna, jag upprepar 
det, exempellösa högkonjunktur, bara 
förvärras bostadsbristen!

Det har sagts i olika sammanhang i 
diskussionen, att man måste avväga in
vesteringarna i bostadsbyggen mot in
vesteringarna på andra områden av det 
ekonomiska livet, och det är uppenbar
ligen riktigt. Men det är dock ett fak
tum, att medan investeringarna i bo
stadsbyggande under 1930-talets senare 
hälft uppgick till ca 30 procent av de 
sammanlagda investeringarna, ha de på 
tio år sjunkit till 21—22 procent av de 
samlade investeringarna. Det betyder 
att det föreligger en minskning av in
vesteringarna i bostadsbyggandet med 
30—35 procent relativt sett under den
na period.

Jag lyssnade med mycket stort intres
se till herr socialministern när han kom 
fram till frågan: Vad är nu att göra? 
Jag lyssnade med stort intresse för att 
få höra något konstruktivt förslag, men 
sådana konstruktiva förslag var han 
icke mäktig att ge.

Vi ha i den motion, som vi ha väckt 
i anslutning till Kungl. Maj :is proposi
tion i detta ärende, gjort ett par för
slag. Det syftar inte på något sätt till 
att vara ett recept på lösning av bo
stadsfrågan och hävande av bostads
bristen.

Det ena förslaget är en påminnelse 
om att bostadsbristen existerar och att 
problemet måste lösas. Det andra gäller 
en enkel reform, som möjligen skulle 
bidraga till att klara den aktuella flask
halsen när det gäller bostadsproduktio
nen, arbetskraftsproblemet.

Vi ha tidigare här i riksdagen före
slagit — och det blir kanske tillfälle att 
återkomma till detta— att man borde 
häva byggnadsregleringen för den kom
munala och den s. k. allmännyttiga bo
stadsproduktionen, men denna gång in
skränka vi oss till att föreslå att man 
åtminstone upphäver den s. k. behörig
hetsregeln för dessa kommunala och 
allmännyttiga bostadsföretag.

Vad är då behörighetsregeln? Det är 
den regel som bestämmer att man måste 
underställa statliga tjänstemän och in
stitutioner frågan om hur många arbe
tare och vilka arbetare som få arbeta 
på olika byggnadsföretag. Vi tycka att 
detta är ett onödigt hinder i dagens 
situation med den rådande bristen på 
arbetskraft, och om det nu skulle kunna 
uppstå fara för ökning av säsongarbets
lösheten ifall man slopade behörighets
regeln helt, tycka vi att man i varje fall 
kan slopa den för de allmännyttiga och 
kommunala bostadsföretagen.

Utskottet går emellertid icke med på 
våld förslag. Utskottet säger visserligen 
att »något avgörande hinder icke synes 
föreligga för att slopa den s. k. behö
righetsprövningen», men när utskottet 
sedan går att taga ståndpunkt till vårt 
förslag om åtminstone ett partiellt slo
pande av samma regel, backar man ut 
och säger att man icke kan vara med på 
detta. Nu skulle jag gärna vilja fråga 
utskottets ärade talesman, om utskottet 
skulle vara berett att slopa regeln helt 
och hållet och om således orsaken till 
utskottets avstyrkande av vår motion 
bara är den, att man inte vill slopa re
geln bara för de allmännyttiga och 
kommunala bostadsföretagen, utan re
sonerar som så, att det skall vara allt 
eller intet såvida någon åtgärd skall ge
nomföras på denna punkt. Jag vore 
mycket tacksam om jag från utskottet 
kunde få en upplysning, huruvida ut
skottet är berett att slopa behörighets
regeln i dess helhet.

Vårt andra förslag går ut på att riks
dagen i en skrivelse till Kungl. Maj :t 
skall begära förslag till åtgärder för ök
ning av produktionen. Efter herr so
cialministerns anförande framstår det 
berättigade i en sådan skrivelse tydli
gare än förut, ty detta anförande visar 
att regeringen inte bar ägnat tillräcklig 
uppmärksamhet åt frågan, så att den 
har en fast linje eller några förslag att 
komma med. Och cn skrivelse från 
riksdagen skulle väl åtminstone inte
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göra någon skada utan påskynda ären
dets behandling.

Vad säger då utskottet till detta för
slag? Jo, man erinrar om att riksdagen 
har behandlat denna fråga en gång ti
digare, nämligen i våras, och därvid 
förklarat att »på grund av rådande 
samhällsekonomiska förhållanden vissa 
investeringsbegränsningar erfordrades». 
Det är alltså »de rådande samhällseko
nomiska förhållandena» som göra att 
vi inte kunna bygga bostäder i tillräck
lig omfattning! Då vill jag bara hänvisa 
till vad jag nyss påminde om, nämligen 
att vi aldrig förut ha haft en sådan hög
konjunktur som vi ha för närvarande. 
Och just under en sådan högkonjunktur 
måste man inskränka bostadsbyggandet 
till att relativt sett bara bli två tredje
delar av vad det var under 1930-talets 
senare hälft, då konjunkturerna inte 
voro tillnärmelsevis så gynnsamma som 
de för närvarande äro.

Utskottet tröstar sig emellertid med 
följande: »Utskottet förutsätter förden
skull, att Kungl. Maj:t följer utveckling
en och vidtager de åtgärder, som må 
finnas erforderliga för att återställa ba
lansen på byggnadsmarknaden.» Att 
återställa balansen på byggnadsmark
naden är det som regeringen enligt ut
skottets mening skall ägna sitt intresse 
åt, inte att häva bostadsbristen! Men om 
möjligen utskottets skrivsätt avser att 
också täcka ett hävande av bostadsbris
ten, skall jag inte taga upp någon dis
kussion om denna sak utan bara no
tera den.

Kungl. Maj:t bör alltså enligt utskot
tet följa utvecklingen och vidtaga »er
forderliga åtgärder». Man får väl hop
pas att detta inte är någon nyhet för 
Kungl. Maj:t. När det gäller en så all
varlig sak som bostadsproblemet har 
jag för min del fattat saken så, att det 
ingår i Kungl. Maj:ts allmänna skyldig
heter att ständigt följa utvecklingen på 
området och vidtaga de åtgärder som 
kunna erfordras. Det är alltså att slå in
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öppna dörrar när utskottet skriver på 
sätt som har skett.

Vi förutsätta alltså att regeringen 
känner sitt ansvar och att den har följt 
utvecklingen och vidtagit de åtgärder 
som den har ansett erforderliga. Vad 
har detta intresse från regeringens sida 
medfört? Jag tar de officiella siffrorna 
över nyproduktionen av bostäder under 
de senaste åren. Under de första efter- 
krigsåren, 1946 och 1947, hade vi en 
årlig bostadsproduktion på 58 000 lä
genheter. År 1948 — samma år som 
Marshallplanen trädde i kraft — sjönk 
produktionen av bostäder till någon
ting på mellan 45 000 och 47 000. År 
1949 fortsatte sänkningen ned till 
41 500 lägenheter. Året 1950 medförde 
en liten återhämtning, så att vi kommo 
upp till en produktion på 44 000 lägen
heter. För år 1951 är det ju ännu inte 
klart hur många lägenheter som kom
ma att färdigställas, men jag tror att 
det är en mycket optimistisk beräkning 
om man säger att på sin höjd 40 000 
nya lägenheter komma att kunna bju
das de bostadssökande. I dag såg jag 
i en tidning en notis, enligt vilken en 
uppskattning från ansvariga myndighe
ters sida gick ut på att antalet färdig
ställda lägenheter under år 1952 skulle 
komma att sjunka till 30 000, d. v. s. att 
man då skulle vara nere vid hälften av 
den produktion man hade under åren 
1946 och 1947.

Man må säga att detta är raskt mar
scherat — bakåt. Om regeringen också 
i fortsättningen skall följa bostadsfrå
gan och vidtaga de åtgärder som anses 
erforderliga, äro vi efter ytterligare fem 
år nere i samma nivå som åren 1941— 
1942, då vi praktiskt taget inte hade nå
gon bostadsproduktion alls. Därför tror 
jag att vårt förslag, att riksdagen skall 
skriva till regeringen och be den ändra 
kurs, snabbt och radikalt, är högst be
fogat, och jag ber, herr talman, att i 
det stycket få yrka bifall till vår 
motion.
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Bostadsbristens problem bar på se
nare tid fått sällskap också med de 
höga hyrornas problem. Byggnadskost- 
naderna ha stigit på ett uppseendeväc
kande sätt, vilket ju också är omvittnat 
av olika talare i dagens debatt. Enligt 
material som finns tillgängligt i propo
sitionen utgör byggnadskostnadssteg- 
ringen 32 procent. Senare beräkningar 
säga 35 procent, och det lär väl inte 
stanna vid det. Ytterligare prisstegring
ar få anses vara att vänta, det är nog 
den mest realbetonade uppfattningen 
om prisutvecklingen för den närmaste 
framtiden. De priser på skog, som ha 
betalats vid höstens skogsauktioner, äro 
ju högre än någon räknade med, och 
det är klart att dessa prishöjningar på 
timmer så småningom komma att slå 
igenom i ökade priser på trävaror. En 
av morgontidningarna i Stockholm har 
i dag ett uttalande av en sakkunnig per
son, som säger att man får räkna med 
en tioprocentig stegring av priserna på 
trävaror och byggnadsplattor. Man får 
härutöver också räkna med ökade 
driftkostnader, höjda tomtpriser, öka
de bränslekostnader o. s. v. Vi ha allt
så att räkna med en tämligen kraftig 
hyresstegring. Det kan också nämnas 
att det redan pågår en sådan hyressteg
ring i form av ökade bränslekostnader. 
Jag känner till en lägenhet i en av 
Stockholms förorter, där hyran på tre 
år har höjts med inte mindre än 13 
procent på grund av stegrade bränsle
kostnader eller i varje fal! tillägg som 
ha gått under den rubriken.

Perspektivet är alltså det, att arbe
tare och med dem jämförliga — lägre 
tjänstemän och andra lägre inkomstta
gare — snart inte kunna reflektera på 
att hyra i de nya hyreshus som uppfö
ras i städerna och tätorterna. Till detta 
kommer för storstädernas del — och 
speciellt för Stockholm börjar det bli ett 
allvarligt problem — att nybebyggelsen 
skjutes ut så långt ifrån stadens cent
rum och ifrån arbetsplatserna, att rese
kostnaderna sluka rätt avsevärda be

lopp av veckolönen, förutom att man 
får tillbringa en å två timmar om dagen 
i spårvagnar och bussar för att komma 
till och från arbetsplatsen.

Det syntes en notis i pressen för någ
ra veckor sedan, att man i ett hyreshus 
i Gärdesstaden i Stockholm hade be
tingat sig ett pris av mer än 50 kronor 
kvadratmetern, och det är klart att så
dant inte är för småfolket.

Enligt utskottsförslaget liksom enligt 
regeringens förslag skall ökningen av 
byggnadskostnaderna kompenseras en
dast till 27 procent. När kostnaderna nu 
ha stigit med ytterligare 8 procent, kan 
man väl inte dra annan slutsats ur det
ta än att utskottet menar att dessa 8 
procent i byggnadskostnadsstegring 
skola få slå igenom i hyrorna, liksom 
den ytterligare stegring som kommer; 
att en sådan stegring verkligen kom
mer, därom kan man vara ganska över
tygad. Vi ha för vår del menat att man 
bör höja tilläggslånen från det av Kungl. 
Maj :t föreslagna beloppet, som motsva
rar 4 kronor per kvadratmeter, till ett 
belopp svarande mot 6 kronor per kva
dratmeter. En sådan höjning skulle nätt 
och jämnt kompensera den byggnads
kostnadsstegring som redan kan note
ras och den som kommer att kunna no
teras under den allra närmaste fram
tiden.

Ett av de stora problemen när det gäl
ler att komma till rätta med stegringar
na av byggnadskostnaderna är ju emel
lertid frågan om produktionen av bygg
nadsmaterial. Problemet togs upp i 
riksdagen för snart tio år sedan och 
föranledde ett riksdagsbeslut om utred
ning angående förstatligande av bygg
nadsmaterialproduktionen. Regeringen 
gjorde sig ingen brådska med att expe
diera riksdagsbeslutet, och först år 1947 
tillsattes en utredning. Denna utredning 
har alltså suttit i fem år, och den har 
i likhet med regeringen inte gjort sig 
någon brådska. .Tåg har tillåtit mig att 
under de senare åren upprepade gånger 
rikta en fråga till denna utrednings
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ärade ordförande, hur långt arbetet har 
fortskridit, och alltid bara fått det sva
ret, att det är förfärliga svårigheter som 
torna upp sig för utredningen och att 
den ännu inte kan redovisa något be
stämt resultat. Om herr Adolv Olsson 
i Gävle hade varit inne i kammaren just 
nu, skulle jag ha tillåtit mig att än en 
gång ställa frågan till honom, hur det 
står till med 1947 års byggnadsmaterial
utredning, om man har kommit någon
stans och när ett resultat av denna ut
redning kan väntas. Om den inte kan 
ta upp hela problemet och lägga fram 
sina synpunkter på en gång, skulle den 
kanske kunna bryta ut en eller annan 
angelägen fråga — jag har vid tidigare 
tillfällen framfört förslag om vilka frå
gor man skulle kunna bryta ut -— och 
i dessa frågor göra en utredning som 
skulle möjliggöra ett regeringsförslag.

Jag har alltså inte haft någon fram
gång med dessa frågor till utredningens 
ordförande, men det gläder mig att nu 
också statsutskottet ställer sig bakom 
kravet på ett påskyndande av utred
ningen med följande formulering: »Ut
skottet förutsätter, att byggnadsmateri
alutredningen snarast fullföljer sitt upp
drag.» Utskottet manar alltså på utred
ningen att inte skynda så långsamt som 
den hittills har gjort.

Jag är övertygad om att det just på 
detta område är mycket att göra för att 
hejda de våldsamma prisstegringarna 
på byggnadsmaterial och därmed få 
kontroll över en av de väsentligaste fak
torerna när det gäller att hålla hyrorna 
nere på en sådan nivå att också de ny
uppförda bostäderna kunna bli till
gängliga för vanligt folk. Jag tycker 
emellertid att utredningens långsamhet 
bara återspeglar de styrandes allmänna 
brist på intresse för eller deras oför
måga att lösa ett av de stora sociala 
problemen.

Tillåt mig till sist, herr talman, att 
bara ge ett par repliker till herrar Mår
tensson och Wedén.

Herr Mårtensson menade i likhet med
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socialministern, om jag fattade rätt, att 
flaskhalsen när det gäller byggnads
verksamheten och bostadsproduktionen 
ligger i knappheten på arbetskraft och 
att man därför måste vidtaga åtgärder 
för att utöka byggnadsarbetarkåren. 
Jag är alldeles överens med herr Mår
tensson i det stycket, men jag vill er
inra om att det inte är mer än fyra 
eller fem år sedan man från statsmak
ternas sida vidtog mycket energiska 
åtgärder för att driva bort folk från 
byggnadsindustrien till andra grenar av 
näringslivet. Jag tycker att detta vitt
nar om en brist på förutseende och 
en brist på långtidsplanering från re
geringens sida, som är mycket anmärk
ningsvärd. När herr socialministern i 
dagens debatt förklarar, att man inte 
löser bostadsfrågan med planer från det 
ena året till det andra, så är detta all
deles riktigt, och det är bara synd att 
regeringen inte har kommit underfund 
med detta förut.

Nu viil jag inte klandra regeringen 
för omvändelsen utan returnera hem 
socialministerns bibelcitat, att det är 
stor glädje i himmelen för var och en 
som sig omvänder och bättrar. Låt nu 
bara denna omvändelse bli verkligt 
djupgående och låt den resultera i ome
delbara åtgärder för att få fram ett 
hållbart långtidsprogram för lösning 
av bostadsproblemet i detta land!

Till herr Wedén bara ett enda ord. 
Om jag fattade honom rätt, menade han 
att Landsorganisationen har ett visst an
svar för att byggnadsarbetarna hållas 
i styr när det gäller löneanspråk och 
anspråk på arbetsvillkor. Jag tror inte 
att byggnadsarbetarna någonstans i 
detta land äro obilliga i sina lönean
språk, och jag tror inte att det är så 
näpet för byggnadsarbetarna att driva 
igenom några löneanspråk utöver vad 
prislistor och avtal bestämma och det 
allmänna läget bjuder. Vad som där
emot borde vara mera angeläget för att 
öka effektiviteten i byggnadsverksam
heten vore, att de som bestämma över
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arbetskraften, nämligen byggmästarna 
och företagarna, sörjde för åtgärder för 
att avskaffa den säsongarbetslöshet, som 
allt fortfarande förekommer inom bygg
nadsindustrien.

Med dessa ord, herr talman, ber jag 
att få yrka bifall till motionen nr 655 
under utskottets punkt I, till samma 
motion under utskottets punkt III samt 
under utskottets punkt IV bifall till re
servation 2), som i sak går ut på unge
fär detsamma som föreslagits i vår 
motion.

Herr förste vice talmannen övertog 
nu ledningen av kammarens förhand
lingar.

Herr STÅHL: Herr talman! Den som i 
likhet med mig haft anledning att syssla 
med bostadsfrågan i en kommitté, fast
än kanske inte så mycket ur politiska 
som mera ur mänskliga synpunkter, kan 
knappast undgå att få det intrycket av 
denna debatt — det gäller både tales
männen för den bostadspolitiska utred
ningen och herr statsrådet —- att vi ha 
kommit in i ett läge, som i många styc
ken är mera hopplöst än vad man hade 
velat tro. De människor som drabbats av 
bostadskrisen befinna sig i ett fruktans
värt läge. Låt mig till kammarens pro
tokoll endast anföra några siffror, som 
belysa detta förhållande. De äro offent
liggjorda för några dagar sedan, men 
jag tycker ändå, att de äro ägnade att 
belysa bilden sådan den ter sig i dag. 
Bostadsstyrelsen meddelar i en prome
moria till socialdepartementet, att enligt 
uppgifter från 122 kvotkommuner med 
en sammanlagd folkmängd av 3,2 mil
joner invånare utgör antalet bostadssö
kande utan barn, som önska lägenhet 
för alt gifta sig, 25 600, varav enbart i 
Stockholm 9 050. Antalet familjeförsör
jare, som sakna egen bostad, är 23 850, 
varav 18 200 med barn under 16 år och 
5 650 utan barn under 16 år. Härtill 
komma 22 100 andra bostadssökande 
som likaledes äro utan lägenheter. Detta

innebär, herr talman, att vi för närva
rande ha över 70 000 bostadslösa fa
miljer här i landet.

När vi, såsom vi göra inom den kom
mitté jag tillhör, syssla med hyresregle- 
ringslagstiftningen ha vi anledning att 
då och då titta på hur det ser ut i de 
olika städerna och tätorterna, där bo
stadsproblemet är som svårast. Det vi
sar sig då att man i stort sett kan våga 
säga, att bostadsbristen nu, trots de 
mycket berömda statliga kraftåtgärder
na på detta område och trots all plane
ring och alla ansträngningar att häva 
densamma, är mångdubbelt större än 
vad den var för tio år sedan. Detta är 
läget. När man så ser de siffror på bo
stadsproduktionen som här nyss angivits 
och som visa en starkt sjunkande ten
dens, måste man ju, herr talman, verk
ligen på allvar fråga sig, hur det skall 
bli för dessa stackars familjer som inte 
råka tillhöra det privilegierade fåtal, 
som lyckats skaffa sig en lägenhet utan 
som år efter år få vara utan bostad. 
.Tåg vet att ingen av oss har något recept 
på hur detta problem skall lösas. Att 
bygga sig i kapp bostadsbristen tror jag, 
herr talman, kommer att ta så lång tid, 
att man väl icke vare sig i departemen
tet eller bostadsstyrelsen lär våga hop
pas, att detta skall kunna ske inom 
överskådlig framtid. Och ingen vågar 
väl heller hoppas på att man på andra 
vägar, t. ex. genom något slags obliga
torisk bostadsförmedling, skall kunna 
åstadkomma en sådan fördelning av 
bostadsbeståndet, att de bostadslösa 
verkligen få tak över huvudet. Och att 
gå ännu längre, att direkt införa en 
bostadsransonering för att hjälpa de 
bostadslösa, som man under kriget gjor
de i våra grannländer, är väl ändå ett 
ingrepp som knappast någon i detta 
land vågar rekommendera. Under så
dana förhållanden kan det inte hjälpas, 
herr talman, att man blir en smula be
klämd, när man ifrån den bostadspoli
tiska utredningen hör, att man även 
där betraktar detta problem som så
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svårlöst, att man anser att det måste 
skjutas på till en ganska oviss framtid. 
Det gör att de bostadslösa människorna 
komma i ett alltmera förtvivlat läge.

Tittar man sedan ett ögonblick på 
effekten av de senaste årens utveckling 
av den berömda bostadspolitiska eller 
bostadssociala målsättningen, som förre 
socialministern Möller med rätta fått 
mycket beröm för och som riksdagen 
också varit stolt över att godkänna, så 
kunna vi ju konstatera, att den numera 
— jag vågar säga det — är ganska långt 
på väg mot att helt torpederas. Hurudan 
är utvecklingen i våra större städer? 
Jo, där är situationen den, att de kom
munala myndigheterna med hänsyn till 
hyrorna, de ökade kostnaderna och 
bristen på bostadsföretag inte längre 
våga bygga två- och trerumslägenheter 
i samma omfattning som tidigare. De 
säga sig att vi måste ge avkall på de 
principer, som vi en gång fastslagit, och 
gå in för ett betydligt större antal en
rumslägenheter för att på det sättet så 
många människor som möjligt skola 
kunna få en lägenhet. Resultatet blir 
att ett mycket stort antal barnfamiljer 
komma att trängas in i enrumslägenhe
ter, vilket det som bekant inte skulle 
bli tal om, när den berömda och med 
rätta omhuldade bostadssociala mål
sättningen antogs. Vi ha kommit i det 
läget, att vi ha fått ett bostadsproleta- 
riat, som vi inte se någon möjlighet att 
hjälpa. Och det värsta är att det är 
barnfamiljerna som äro i det mest pre
kära läget. Jag hoppas att vi så små
ningom inom den kommitté där jag är 
verksam skola kunna ange något i var
je fall provisoriskt program, som tar 
sikte på att nödtorftigt hjälpa just barn
familjerna. Men det är givet att man 
inte löser problemet med provisorier 
och aldrig så välmenande försök att 
hanka sig fram, utan att man måste se 
till, att vi få en ökad fart på bostads
produktionen.

Jag skall inte nu fördjupa mig i 
detta avsnitt av ämnet, som ju har va
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rit livligt diskuterat hela dagen. Jag 
har inte något bidrag att ge vare sig när 
det gäller hur man skall sänka kostna
derna eller hur man skall öka bostads
byggandet. Men däremot måste man, 
när man som lekman följer litteraturen 
på detta område, fråga sig: Om den bo
stadspolitiska utredningen behöver om
kring ett år för att komma fram med ett 
förslag, varför skall då 1947 års bygg
nadsmaterialutredning behöva arbeta år 
efter år utan att lägga fram något re
sultat? Jag vet inte alls hur långt denna 
kommitté har kommit. Men om man föl
jer litteraturen när det gäller byggnads
material och inte minst nya metoder 
inom byggnadsbranschen, ser man att 
det gång efter annan kommer fram nya 
uppslag för rationalisering, förbättring 
och effektivisering av husbyggandet och 
även tidsförkortning i fråga om uppfö
rande av stora byggnadskomplex. Var
för kan då inte 1947 års byggnadsmate
rialutredning lägga fram partiella för
slag, som man kunde pröva sig fram 
med för att försöka åstadkomma någon 
förbättring? Man vet att privata bygg
mästare hålla på och experimentera på 
detta område. Nog vore det väl rimligt, 
sedan nu praktiskt taget all byggnads
verksamhet när det gäller bostäder har 
lagts över i statens händer, om staten 
närmast via detta organ vore med och 
experimenterade på detta område, som 
väl ändå, bortsett från tillgången på ar
betskraft, är den verkliga flaskhalsen, 
där allting stoppas upp. Jag har funde
rat mycket på problemet, och jag skulle 
vilja hemställa till socialministern, som 
nu med friska krafter går till sitt nya 
ämbete, att ta sig an denna fråga och 
försöka att med statligt stöd få fram en 
fortlöpande experimentverksamhet för 
att åstadkomma en rationalisering på 
detta område med en snabbare bygg- 
nadsprocess och därmed kanske också 
sjunkande priser.

Jag skall, herr talman, också be att 
få påtala en kanske i detta samman
hang mera underordnad men i alla fall
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på intet sätt oviktig sak. Det gäller för
seningen av beskeden om den slutliga 
produktionskostnaden för en byggnad. 
Denna fråga har varit föremål för dis
kussion i debatten, och såväl i propo
sitionen som i utskottsutlåtandet under- 
strykes att man bör söka undvika en 
försening, som tyvärr drabbar bygg
nationerna hårt och medför stora ska
deverkningar. Inte minst ute i landet 
är man illa berörd av detta förhållan
de, och man märker också en tilltagan
de or® över att det nu inte bara tar 
månader utan betydligt längre tid, kan
ske upp emot ett år, ifrån den tidpunkt, 
då man lägger in begäran om besked 
och godkännande av de slutliga kost
naderna till dess ett sådant godkän
nande kommer. Det förefaller som om 
man i den statliga regien hade kommit 
dithän, att man måste i detalj omräkna 
alla poster och att man därför fått en 
oerhört omfattande byråkratisk appa
rat. Om det helt enkelt är personal
brist som är orsaken till förseningen, 
kan jag inte förstå annat än att vi 
måste tillgripa åtgärder för att söka 
häva denna brist, så att vi få en annan 
ordning till stånd. Skola vi behålla den 
tunga apparat, som det innebär att ett 
statligt organ skall sitta och kontrollera 
vad praktiskt taget varje bygge i lan
det kostar, få vi väl också se till, att 
detta statsorgan fungerar.

Jag vill dessutom, herr talman, fästa 
uppmärksamheten på det förhållandet, 
att bostadspolitiken — därom vittnar 
inte minst denna diskussion — nu har 
kommit i ett sådant läge, att alla poli
tiska och andra hänsyn måste vika och 
att vi från alla håll få inrikta oss på 
att finna lösningar. Jag är inte glad åt 
det föreliggande utskottsutlåtandet i 
alla detaljer — det vill jag gärna säga 
.— men jag ser ingen annan utväg än 
att för närvarande rösta för subventio
nen och även övriga föreslagna åtgär
der. Ty skulle vi inte göra det, skulle 
det såvitt jag begriper betyda ett full
komligt lamslående av all nybyggnads

verksamhet. I det allvarliga läget på 
bostadsmarknaden måste en saklig pröv
ning komma till stånd, vid vilken vi 
alla få lov att hjälpas åt med olika upp
slag.

I detta läge kan man inte undgå att 
bli en smula förvånad över de föränd
rade signaler, som i samband med re- 
geringsombildningen ha kommit ifrån 
bondeförbundets sida. Jag vill inte alls 
göra någon partipolitik av detta. Det 
har jag varken någon anledning till 
eller något intresse av. Men jag menar 
att det för bostadsfrågans egen skull är 
viktigt, att olika grupper och olika in
divider, däribland givetvis även olika 
politiska partier, lämna sina bidrag. Så 
sent som vid vårriksdagen presentera
des ifrån bondeförbundsgruppen här i 
kammaren ett bostadspolitiskt program, 
som i långa stycken avvek från den då
varande regeringens och som enligt 
min mening också delvis var riktigt. 
Om jag har fattat detta program rätt, 
skulle jag kunna sammanfatta avvikel
serna från det dåvarande regeringspro
grammet i tre punkter. Den första av
vikelsen gick ut på att bondeförbundet 
krävde en revision av bidragsgivning- 
en, främst ett totalt avskaffande av tre- 
kronorsbidraget, en uppfattning som jag 
inte delade men som i varje fall var 
något som det fanns anledning att dis
kutera. Den andra punkten, där bonde
förbundet hade en annan linje än rege
ringen, innebar en sänkning av låne
gränsen för de s. k. allmännyttiga före
tagen. Den tredje punkten, där bonde
förbundet anmälde en avvikande me
ning, gällde ingenting mindre än en 
omläggning av de bostadspolitiska rikt
linjerna till större förmån för bostads
byggandet på landsbygden. Därför blev 
jag — och jag tänker många med mig 
— ganska förvånad när koalitionsrege
ringens programförklaring kom ut och 
det befanns att alla dessa tre punkter 
där voro totalt glömda. T stället anmäl
des det där, att den nya regeringen, 
vari alltså även bondeförbundet ingår,
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komme att fullfölja bostadspolitiken en
ligt — som jag vill minnas att det stod 
-—• hittillsvarande riktlinjer. Det inne
bär att bondeförbundet har gått ifrån 
sin tidigare, från det socialdemokrati
ska regeringsprogrammet klart avvi
kande linje i bostadspolitiska frågor 
och i stället anslutit sig till den av den 
socialdemokratiska regeringen företräd
da linjen. Jag måste säga att detta bör 
beklagas just med hänsyn till önsk
värdheten av mångstämmighet i den 
diskussion, där det nu gäller att få fram 
så många uppslag som möjligt för att 
främja bostadsbyggandet.

Jag skulle till sist i anslutning till 
min huvudsynpunkt, nämligen den 
grundliga och fördomsfria prövningen, 
vilja säga, att mycket tyder på att vi 
kört fast och att en fortsatt penning- 
inpumpning inte klarar oss ur svårig
heterna. I ett sådant läge skulle jag med 
hänsyn till de 70 000, kanske inemot 
100 000 bostadslösa som vi ha i vårt 
land vilja framhålla, att vi måste, när 
vi gå till omprövning av vad vi skola 
göra, pröva även sådana radikala åt
gärder som hittills inte ha kommit in 
i diskussionen och som vi hittills alle
sammans, både socialdemokraterna och 
vi andra — låt oss vara uppriktiga på 
den punkten — ha ryggat tillbaka för. 
Men jag tror att vi ha kommit in i en 
så förtvivlad situation, att vi nu även 
måste pröva åtgärder som vi hittills ha 
hoppats att slippa tillgripa. Vi måste 
fråga oss: Om ingenting annat hjälper, 
vad kunna vi då göra på dessa hittills 
oprövade vägar? Jag är säker på att 
socialministern förstår vad jag menar. 
Och när man nu prövar riktlinjerna för 
den framtida bostadspolitiken, måste 
man framför allt ta sikte på att hjälpa 
barnfamiljerna. Det är barnfamiljerna, 
herr talman, som befinna sig i det verk
ligt svåra läget, och vi stå inte längre 
till svars med att föra en bostadspoli
tik, som utsätter just barnfamiljerna för 
de svårigheter, som de för närvarande 
kämpa med.
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Herr RUBBESTAD: Herr talman! Herr 
Ståhl betonade, hur besvärligt det bli
vit för många familjer, som nu äro 
utan bostad — han nämnde att det 
därvid kunde röra sig om bortåt ett 
hundratusental — och efterlyste de åt
gärder som man skulle kunna vidtaga 
för att avhjälpa dessa svårigheter. Ja, 
det är ju en sak som är förorsakad av 
långvariga misstag i den svenska po
litiken. Det gäller därvid framför allt 
lönefrågan: den stora skillnad som är 
rådande mellan de löner som utgå på 
rena landsbygden och lönerna i stä
derna, framför allt i Stockholm och 
Göteborg. Det är denna skillnad i lö- 
nehänseende som suger folk till stor
städerna i onormal omfattning. Hade 
man slopat dyrortsgrupperingen vid 
den tidpunkt, då vi från bondeförbun
dets sida förordade detta, hade man 
säkerligen kunnat slippa en hel del 
av de brister, som nu förefinnas i bo
stadsfrågan. Det är ju framför allt i 
storstäderna, som läget är besvärligt. 
Jag skulle därför vilja framföra den 
rekommendationen, att man försöker 
rätta till dyrortsgrupperingssystemet. 
Det tror jag skulle åstadkomma en viss 
lättnad även på bostadsfrågans område.

Jag instämmer med herr Ståhl när 
han säger, att man inte är glad åt det 
förslag som här föreligger. Jag måste 
för min del säga, att det är rätt under
ligt att denna kommitté, som är till
satt för att utreda det hyrespolitiska 
läget och komma fram med förslag 
med anledning därav, utan vidare kas
tar fram ett provisoriskt förslag, som 
-— det måste man väl ändå erkänna -—- 
kommer att föregripa den framtida 
prövningen av frågan. Tv hur skall det 
gå, herrar ledamöter i denna utred
ning? Blir det lätt att vid det slutliga 
ståndpunktstagandet komma ifrån des
sa subventioner av 4 kronor per kva
dratmeter lägenhetsyta för flerfamiljs
hus och av 8 000 eller 9 000 kronor för 
egnahem, om principen härom knä
sättes i dag? Vi känna alla så väl till
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hurusom ett provisorium ofta föregri
per en fri prövning. Därför hade det 
enligt min mening varit lämpligast, att 
kommittén tagit hand om den uppgift, 
som den ursprungligen fick, nämligen 
att utreda hyresproblemet i sin helhet. 
Vi hörde av herr statsrådet, att denna 
kommitté hade fått direktiv av hans 
företrädare i ämbetet att gå in på en 
ny linje, och det förstå vi mycket väl 
efter det anförande, som statsrådet Möl
ler höll här i kammaren under vår
riksdagen, då han betonade, att vi mås
te göra något för att lämna större sub
ventioner till bostadsbyggandet. Jag ba
ra förvånar mig över att kommitténs 
ledamöter så oreserverat följt dylika 
direktiv och inte prövat det som de 
ursprungligen fingo sig ålagt att utreda. 
Då hade vi kanske inte stått inför det 
faktum vi nu stå inför.

Jag tror att byggnadsfrågan skulle 
kunna lösas betydligt bättre, om man i 
stället slopade en hel mängd tvångs
regleringar beträffande byggnadstill
stånd, kraven i fråga om bostädernas 
kvalitet och storlek o. d. och i stället 
läte litet mera frihet få göra sig gäl
lande på byggnadsområdet. Säkerligen 
skulle många sätta i gång med att upp
föra byggnader, om de bara finge göra 
det efter eget behag och vid den tid 
de tyckte vara bäst. Då skulle man 
säkerligen få betydligt större lättnad 
i det betryck man nu har på detta om
råde.

Byggnadsregleringen har försvårat lä
get på bostadsmarknaden. Vi trodde att 
vi skulle kunna klara saken på ett par 
tre eller fyra år, men det visar sig bli 
sämre och sämre ju längre staten hål
ler på med dessa åtgärder. Jag vågar 
påstå, att om en hyresreglering, sådan 
som den kommittén är sysselsatt med 
att utreda, blir genomförd, så blir det 
säkerligen ännu mera invecklat och be
svärligt. Jag skulle därför vilja förorda, 
att man gör ett kraftigt ingrepp och 
försöker slå till med ett upphävande

av dessa byggnadsregleringar, som före
komma på skilda områden i samhället. 
Jag tror att man därmed skulle lösa 
krisen lika bra som med dessa statliga 
subventioner.

Nu vill jag säga, att när Kungl. Maj:t 
här förelagt oss en proposition och 
därvid gått in för en i viss mån spar
sammare linje än den som kommittén 
förordat, så tycker jag, att det skulle 
vara egendomligt, om riksdagen inte 
skulle biträda det försiktigare förslaget 
av Kungl. Maj:t. För min del har jag 
biträtt Kungl. Maj:ts förslag därför att 
jag anser, att det är rimligare än kom
mitténs förslag och inte föregriper det 
slutliga ståndpunktstagandet på samma 
sätt som om man ginge in för det för
slag, som förordas i den med 2) be
tecknade reservationen.

Jag skall inte mycket längre upp
taga tiden. Jag vill bara med anledning 
av att man här vill göra gällande, att 
den subvention av 8 000 kronor, som 
Kungl. Maj:t har föreslagit i fråga om 
egnahem, i jämförelse med den sub
vention av 4 kronor per kvadratmeter 
lägenhetsyta, som kommer hyres
husen till del, innebär att egnahems- 
ägarna få mycket mindre fördelar, säga, 
att jag har en annan mening om den 
saken. Genom att egnahemslånen bli 
räntefria upp till 8 000 kronor bli enligt 
min åsikt egnahemmen gynnsammare 
behandlade än hyreshusen. Om vi se 
på hur det ställer sig beträffande en 
bostad med 60 kvm golvyta, finna vi, 
att det beräknat efter 4 kronor per 
kvadratmeter golvyta blir en årlig för
mån av 240 kronor. Egnahemsägaren 
får däremot 8 000 kronor räntefria, och 
om vi räkna med en så låg ränta som 
4 procent, finna vi, att han får 320 
kronor i årligt bidrag, medan den 
andre som sagt får nöja sig med 240 
kronor. Förmånen att få 8 000 kronor 
räntefria är alltså större. Med hänsyn 
härtill och med tanke på att det är 
bättre för en fri prövning framdeles,
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menar jag, att man inte bör gå på den 
i ovannämnda reservation föreslagna 
höjningen.

Jag ber med dessa ord, herr talman, 
att få yrka bifall till utskottets förslag.

Herr PERSSON i Växjö: Herr talman! 
Herr Skoglund i Doverstorp menade, 
att vi kommit in i en återvändsgränd 
i bostadsfrågan och att man borde 
börja tänka efter vad man över huvud 
taget skall ta sig till för att klara av 
bostadsbristen och så långt det nu kan 
gå fullfölja den bostadspolitiska mål
sättning som riksdagen beslöt 1947 och 
1948.

Det är klart att de särskilda förhål
landen och de byggnadskostnadssteg- 
ringar som uppstått ha medfört, att vi 
kommit i en alldeles speciell situation 
i bostadsfrågan. Å andra sidan vill jag 
erinra om att man från början hade 
tänkt sig, att man skulle göra en över
syn av den nya bostadspolitiken, när 
så lång tid gått, att man fått några er
farenheter av verksamheten. Det är 
alltså inte något nytt, att man vill göra 
en översyn av verksamheten och se ef
ter, om man inte behöver komplettera 
eller ändra bestämmelserna, utan vad 
som är nytt är ju, att man, på grund 
av den stegring av byggnadskostnader- 
na som inträffat, tvingats framlägga 
förslag så snabbt som här skett.

Nu vill jag med anledning av vad 
herr Rubbestad här sagt — flera talare 
ha kanske varit inne på den saken — 
säga, att det väl varit omöjligt för ut
redningen att gå igenom hela det kom
plex, som bostadspolitiken ändå är, och 
lägga fram sådana förslag, att vi skulle 
ha kunnat besluta vid vårriksdagen. Jag 
tror att det under alla förhållanden 
hade varit omöjligt. Men även om det 
skulle ha gått att göra det, så förhåller 
det sig ju på det sättet, att om inga åt
gärder vidtagas nu, får man räkna med 
att bostadsbristen kommer att ytterli
gare accentueras, eftersom det är 
många som hesitera och inte fullfölja
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sina planer att bygga. Med dessa provi
soriska åtgärder vill man åstadkomma 
att bostadsproduktionen något så när 
hålles i gång under den närmaste tiden.

Sedan vill jag säga, att de jämförelser 
herr Rubbestad nu senast gjorde väl 
voro litet egendomliga. Han kom in på 
egnahemsfrågan, och jag skall säga någ
ra ord om den, eftersom den diskute
rats så mycket här. Herr Rubbestad 
sade, att till egnahem kan man få 8 000 
kronor och till hyresbostäderna får 
man 4 kronor per kvadratmeter lägen- 
hetsyta. Det är ju en sanning med en 
viss modifikation. Man kan ju få ända 
upp till 6 kronor per kvadratmeter, om 
man räknar in den kommunala sub
ventionen på 40 öre, eftersom vi ha 
tilläggslån förut. Reträffande egnahem
men räknade herr Rubbestad ihop den 
stående räntefria del, som vi ha förut, 
med den nya subventionen, som före
slås av Kungl. Maj:t och utskottet, men 
i fråga om flerfamiljshusen räknade 
han bara med den nya subventionen. 
Jämförelsen blir då inte riktig. Det hör 
till att han dessutom höjde räntan till 
4 procent, såvitt jag hörde rätt, och 
det kan ju också inverka på vilket re
sultat man kommer till.

Emellertid är det klart att man kan 
ha olika meningar om huruvida man 
skall ha en subvention till de egnahem
men på 9 000 kronor sammanlagt eller 
8 000 kronor. När beslutet om de nya 
bestämmelserna för stöd åt egnahems- 
byggandet fattades, som trädde i kraft 
den 1 juli 1948, gick man helt enkelt 
in för att åstadkomma mycket gynn
samma villkor för egnahemsbyggandet. 
Man menade, att egnahemmen voro den 
kanske allra lämpligaste formen för 
bostadsförsörjningen. Därför sänkte 
man räntan, om man jämför med den 
ränta, som förut utgick på statslån till 
tertiärbelånade egnahem, man förläng
de amorteringstiden från 20 till 25 år, 
och man höjde den räntefria, stående 
delen. Den utgjorde förut inte i något 
fall tror jag så mycket som 4 000 kro
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nor. Den var då tio procent på kost
naden. Man ville genom detta åstad
komma lägre årliga bostadskostnader, 
så att flera skulle kunna försörja sig 
med bostad genom egnahemsbyggande.

Man kan, om man utgår från de sär
skilda subventioner, som här föresla
gits, räkna på det sättet, att man säger, 
att om man inte ger mer än 4 000 kro
nor, blir det ändå rätt förmånliga vill
kor för egnahem. Bygger man ett litet 
eget hem på 65 eller 63 kvm lägenhets- 
yta, blir naturligtvis denna subvention 
per kvadratmeter räknat mycket större 
än om man bygger ett stort på 100 kvm. 
Det kan man inte komma ifrån. Man 
kan alltså hysa olika meningar om det
ta. Emellertid tycker jag för min del, 
att det hade varit rimligt, att man hade 
gått med på en höjning av den ränte- 
fria, stående delen med 5 000 kronor, 
så att den blivit 9 000 kronor. Såsom 
herr Mårtensson i Uddevalla sade, ena
des man emellertid i utskottet om att 
godta föreliggande förslag med tillägg 
av den skrivning, som ledamöterna väl 
ha läst. Då det dessutom här endast 
är fråga om ett provisorium kanske det 
inte har så stor betydelse, om man nu 
går på denna linje.

Herr Ståhl har ju här hållit ett längre 
anförande, i vilket han, såvitt jag för
står, tog upp de flesta stora problem, 
som beröra bostadspolitiken. Emellertid 
är det kanske inte någon mening i att 
man i detta sammanhang diskuterar 
dessa, utan det bör väl, som statsrådet 
sade i sitt anförande, ske, då vi få 
diskutera hela bostadsfrågan i ett större 
sammanhang, när kommittén kommer 
med sitt förslag och vi skola ta ställ
ning till den bostadspolitiska målsätt
ningen.

Jag har visserligen ingen anledning 
att lägga mig i kapplöpningen i den po
litiska terrängen mellan herr Skoglund 
i Doverstorp och herr Wedén, utan den 
få de väl sköta själva, men jag vill i 
alla fall säga, att inte har folkpartiet 
hela tiden följt någon överdrivet rak

linje i bostadspolitiken. Det tror jag man 
kan åta sig att bevisa, om man vill un
dersöka vad som tidigare förekommit 
i detta avseende. Men det är klart att 
den enda möjliga lösningen av bostads
frågan väl är, såsom en tidning konsta
terat, att man försöker bygga fler bo
städer.

Herr Rubbestad menade, att om man 
avskaffade regleringarna på detta om
råde, skulle vi klara oss bra, man skulle 
bygga, och det hela skulle nog ordna 
sig. Han ansåg också, att man inte bor
de ställa några krav på bostädernas 
storlek o. s. v. Emellertid har man ju he
la tiden beträffande bostadspolitiken 
försökt tillämpa den principen, att bo
stadspolitiken skall verka standardhö- 
jande, och mot den principen har jag 
aldrig hört, att någon här velat vända 
sig. Det har ansetts, att om man skall 
ge lån och bidrag för att klara bostads
försörjningen, så skola de lånen och 
bidragen förbindas med krav på en 
hög standard på bostaden. Annars kom
mer man aldrig dit man vill nå, näm
ligen att få bostäder som vad beträffar 
både utrymme och utrustning äro så 
beskaffade, att de kunna vara tillfreds
ställande bostäder för barnfamiljer. Det 
har man hela tiden hållit på. Därför 
skall man inte, som herr Rubbestad för
ordade, släppa efter på kraven där
vidlag.

Det är den ena sidan av saken. Den 
andra är att ett sådant lössläppande, 
vid sidan av de konsekvenser som det
ta skulle medföra, icke skulle avhjälpa 
svårigheterna så mycket nu, när bygg
nadsarbetarna och framför allt murar
na äro så fåtaliga, att de inte hinna 
bygga fler hus än de göra. Byggnadsti
den har förlängts så kraftigt som fallet 
är därför att det råder en sådan oreda 
på byggnadsmarknaden. Och om herr 
Rubbestad och andra icke fackmän 
skulle snickra ihop husen, är det inte 
alls säkert att staten eller kreditinsti
tuten ville ligga med lån högt uppe i 
byggnaderna.

Främjande av bostadsförsörjningen m. m.



46 Nr 33. Onsdagen den 28 november 1951.

Man måste på detta område ställa 
krav, och ett sådant krav är att det 
skall byggas fler bostäder per år än vad 
som nu sker. I långtidsutredningen har 
man förutsatt att investeringsverksam
heten för byggande av bostäder skall 
utökas så, att vi årligen kunna bygga 
10 000 å 12 000 fler lägenheter än vi 
gjort under 1950. Om vi kunna göra det 
under fem år, d. v. s. bygga sammanlagt 
60 000 lägenheter mera, så skulle vi 
kunna komma till rätta med åtminstone 
hälften av den bostadsbrist vi nu ha. 
Jag tror att den enda möjligheten är 
att gå den vägen. Någon patentmedicin 
torde inte finnas därvidlag.

Sedan vill jag helt instämma i vad 
herr Ståhl här sade — jag har själv 
sagt det förut i denna kammare — 
nämligen att det uppstår ett socialt 
problem av stora mått, om framdeles 
lika många familjer som nu skola få 
vänta i många år, innan de lyckas lösa 
sitt bostadsproblem. Det uppstår för 
övrigt många problem, när unga män
niskor på grund av bostadsbrist icke 
kunna gifta sig. Detta har jag förut 
understrukit, särskilt när vi diskuterat 
frågan om införande av obligatorisk 
kommunal bostadsförmedling, i vilken 
fråga jag varit med om att motionera 
några år. När så skett, ha emellertid 
varken herr Ståhl eller hans partivän
ner velat följa oss motionärer. De ha 
icke velat vara med om att införa en 
kommunal bostadsförmedling, något 
som dock otvivelaktigt skulle kunna 
medföra bättre förhållanden i många 
tätorter i vårt land.

Jag har som sagt haft sympatier för 
det förslag som bostadsutredningen har 
kommit fram med, nämligen att man 
skall ge 5 000 kronor i subvention åt 
egnahemsbyggare. Jag tycker emeller
tid inte att den frågan är av sådan stor
leksordning, att jag har anledning att 
absolut hålla fast vid den summan. 
Men trots att jag själv har varit med i 
utskottet och beslutat om förevarande 
utlåtande, kommer jag inte att bli led
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sen, om den mening som företräder 
5 000-kronorslinjen skulle segra. Jag 
tror tvärtom att det ligger något i för
slaget om att gå den vägen just nu.

Herr talman! Jag har som sagt varit 
med om att utarbeta detta utskottsutlå
tande, och jag ber därför att få yrka 
bifall til! detsamma.

Herr talmannen återtog nu ledningen 
av förhandlingarna.

Herr STÅHL (kort genmäle): Herr tal
man! Får jag bara säga till herr Persson 
i Växjö, med anledning av den lilla pas
sus i hans anförande där han kom in 
på frågan om den kommunala bostads
förmedlingen, att jag tillhör den stat
liga kommitté som har till uppgift att 
utreda även frågan om den kommunala 
bostadsförmedlingen. I denna utredning 
sitta representanter för olika politiska 
partier, och jag tror jag kan försäkra 
herr Persson i Växjö, att om det är nå
gonting som vi äro absolut eniga om, 
så är det att ingenting kan vara farli
gare än att ge svenska folket, och fram
för allt de bostadslösa här i landet, den 
föreställningen att vi med en sådan bo
stadsförmedling på nämnvärt sätt skulle 
kunna bidra till en lösning av den nu 
rent katastrofala bostadsnöden. Så långt 
äro vi alla ense. Därför tror jag det är 
klokt att inte invagga någon i den illu
sionen, att om vi få en kommunal bo
stadsförmedling, så är hela bostadspro
blemet löst. Så enkelt är det tyvärr inte.

'Herr PERSSON i Växjö (kort gen
mäle) : Herr talman! Jag hoppas att det 
inte var någon mer än herr Ståhl som 
fick den uppfattningen att jag ville in
vagga någon i den illusionen, att man 
kan klara av hela bostadsfrågan genom 
att införa obligatorisk kommunal bo
stadsförmedling.

Herr PETTERSSON i Dahl: Herr tal
man! Herr Ståhl efterlyste den linje i 
bostadsbyggandet, som bondeförbundet
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hade vid regeringskoalitionen, och han 
sade att folkpartiet och bondeförbundet 
i våras voro överens om att avskaffa tre- 
kronorsbidraget och sänka lånegränsen. 
Herr Ståhl undrade om vi hade släppt 
dessa krav, eftersom han inte hade sett 
någonting om den saken vid regerings- 
överenskommelsen. Då meddelades det 
bara, sade herr Ståhl, att vi skulle full
följa den förda bostadspolitiken.

Alla dessa frågor, som herr Ståhl räk
nade upp, äro föremål för behandling 
av bostadsutredningen, och jag vill till- 
lägga att jag fattat överenskommelsen 
så, att meningen var att fullfölja själva 
målsättningen för bostadspolitiken. .lag 
har för min del inte funnit att bonde
förbundet, socialdemokraterna, folkpar
tiet och högern därvidlag ha skilt sig 
stort från varandra i sak. Vi äro tvärt
om i huvudsak överens om att fullfölja 
den s. k. sociala bostadspolitiken. Att 
det skiljer i smådetaljer är klart. Det 
kommer det väl att göra även i fort
sättningen. Jag skulle tro att ingen har 
släppt efter på sin grunduppfattning i 
detta fall. I smådetaljerna däremot kom
ma vi säkerligen även i fortsättningen 
att ha olika meningar.

Sedan har det här talats mycket om 
egnahemsbyggarnas förmåner. Om man 
räknar på det speciella sätt som herr 
Rubbestad gör, så äro egnahemsbyggar- 
na mera kompenserade än andra. Om 
man nämligen räknar med fyra procent 
på 8 000 kronor, så blir det 320 kronor. 
Det är klart att man där kan räkna på 
många olika sätt, men man får väl ändå 
försöka att något så när hålla sig till 
sanningen. Om vi utgå från en subven
tion till hyreshusen på sex kronor kvad
ratmetern som det egentligen är i hög
sta hyresgrupp så finna vi att den för 
en lägenhet om 60 kvm golvyta blir 360 
kronor, och kapitaliserar man det vär
det, herr Rubbestad, så kommer man 
över, långt över 8 000 kronor, t. o. m. 
över 9 000 kronor. Det är så man räk
nat beträffande tilläggslånen.

Vidare måste man dra bort själva till-

läggslånet, innan man räknar ut bostads
kostnaderna för ett egnahem. Jag skall 
där ta ett exempel. Låt oss säga att nå
gon bygger ett hus om 60 kvm golvyta 
för 44 000 kronor. Billigare tror jag i 
varje fall inte att det går att bygga. Så 
dra vi bort de 8 000 kronor, som veder
börande erhåller som tilläggslån. Då 
återstå 36 000 kronor, och frågan är 
då vilken ränta den byggande skall 
räkna med på det nedlagda kapitalet. 
Skall ha vara riktigt säker på att få alla 
kostnader täckta, får han räkna med 
minst sex procent, vilket på 36 000 kro
nor gör 2160 kronor. Detta är alltså 
hans bostadskostnad. Om vi slå ut den 
summan på antalet kvadratmeter, få vi 
36 kronor i hyra per kvadratmeter bo
stadsyta, och det tycker jag räcker för 
en egnahemsbyggare. Detta är, anser 
jag, en riktig uträkning.

Jag ville bara ha sagt detta för att 
ingen efter denna debatt skall tro att 
egnahemsbyggare äro favoriserade.

Så en sak till: Skola vi helt släppa 
kvoteringen på detta område? Äro vi 
färdiga för det? Om vi göra det, blir 
resultatet onekligen, att de som ha de 
största ekonomiska möjligheterna kom
ma att bygga. De övriga kunna inte 
bygga alls. Jag tror det kommer att 
dröja ganska länge ännu, innan vi äro 
färdiga att släppa byggnadstillstånds- 
givningen över hela fältet. Det är möj
ligt att man kan släppa den för egna
hemsbygge på landsbygden, ty där reg
lerar sig denna sak själv, eftersom det 
är så oerhört dyrt att bygga.

Härmed var överläggningen slutad. 
Herr talmannen gav till en början pro
positioner beträffande utskottets hem
ställan i punkten I, nämligen dels på 
bifall till utskottets hemställan i denna 
punkt dels ock på bifall till utskottets 
berörda hemställan med den ändring 
däri, som föranleddes av bifall i mot
svarande delar till motionen 11:655 av 
herr Lager in. fl.; och fann herr talman
nen den förra propositionen vara med

Främjande av bostadsförsörjningen m. m.
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övervägande ja besvarad. Herr Lager 
begärde emellertid votering, i anled
ning varav efter given varsel följande 
voteringsproposition upplästes och god
kändes:

Den som vill, att kammaren bifaller 
statsutskottets hemställan i punkten 
I i utskottets förevarande utlåtande nr 
192, röstar

Ja;

Den, det ej vill, röstar 

Nej;
Vinner nej, har kammaren bifallit 

utskottets berörda hemställan med den 
ändring däri, som föranledes av bifall 
i motsvarande delar till motionen 
11:655 av herr Lager m. fl.

Sedan kammarens ledamöter häref
ter intagit sina platser och voterings- 
propositionen blivit ännu en gång upp
läst, verkställdes omröstning genom 
uppresning. Herr talmannen tillkänna
gav, att han funne flertalet av kamma
rens ledamöter hava röstat för ja-pro- 
positionen. Herr Lager begärde emeller
tid rösträkning, vadan votering me
delst omröstningsapparat verkställdes. 
Därvid avgåvos 195 ja och 7 nej, var
jämte 3 av kammarens ledamöter för
klarade sig avstå från att rösta.

Kammaren hade alltså bifallit utskot
tets hemställan i punkten I.

Härefter framställde herr talmannen 
propositioner i fråga om punkten II, 
nämligen dels på bifall till utskottets 
däri gjorda hemställan dels ock på bi
fall till den av herr Mannerskantz m. fl. 
avgivna, med 1) betecknade reserva
tionen; och fann herr talmannen den 
förra propositionen vara med övervä
gande ja besvarad. Herr förste vice tal
mannen Skoglund begärde emellertid 
votering, i anledning varav efter given 
varsel följande voteringsproposition 
upplästes och godkändes:

Den som vill, att kammaren bifaller 
statsutskottets hemställan i punkten

Främjande av bostadsförsörjningen m. m.
II i utskottets förevarande utlåtande nr 
192, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;
Vinner nej, har kammaren bifallit 

den av herr Mannerskantz m. fl. av
givna. med 1) betecknade reservationen.

Sedan kammarens ledamöter härefter 
intagit sina platser och denna voterings
proposition blivit ännu en gång upp
läst, verkställdes omröstning genom 
uppresning; och befanns därvid flerta
let av kammarens ledamöter hava rös
tat för ja-propositionen, vadan kamma
ren bifallit utskottets hemställan i 
punkten II.

Vidare gav herr talmannen proposi
tioner beträffande punkten III, nämli
gen dels på bifall till utskottets däri 
gjorda hemställan dels ock på bifall till 
utskottets berörda hemställan med den 
ändring däri, som föranleddes av bi
fall i motsvarande delar till motionen 
II: 655 av herr Lager m. fl.; och fann 
herr talmannen den förra propositio
nen vara med övervägande ja besvarad. 
Herr Lager begärde emellertid vote
ring, i anledning varav efter given var
sel följande voteringsproposition upp
lästes och godkändes:

Den som vill, att kammaren bifaller 
statsutskottets hemställan i punkten
III i utskottets förevarande utlåtande nr 
192, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;
Vinner nej, har kammaren bifallit 

utskottets berörda hemställan med den 
ändring däri, som föranledes av bifall 
i motsvarande delar till motionen 11:655 
av herr Lager m. fl.

Sedan kammarens ledamöter häref
ter intagit sina platser och voterings- 
propositionen blivit ännu en gång upp-
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läst, verkställdes omröstning genom 
uppresning. Herr talmannen tillkänna
gav, att han funne flertalet av kamma
rens ledamöter hava röstat för ja-pro- 
positionen. Herr Lager begärde emel
lertid rösträkning, vadan votering me
delst omröstningsapparat verkställdes. 
Därvid avgåvos 195 ja och 7 nej, var
jämte 3 av kammarens ledamöter för
klarade sig avstå från att rösta.

Kammaren hade alltså bifallit utskot
tets hemställan i punkten III.

I fråga om punkten IV gav herr tal
mannen propositioner dels på bifall till 
utskottets hemställan dels ock på bifall 
till den av herr Pålsson m. fl. avgivna 
reservationen; och fann herr talman
nen den förra propositionen vara med 
övervägande ja besvarad. Herr Petters
son i Dahl begärde emellertid votering, 
i anledning varav efter given varsel föl
jande voteringsproposition upplästes 
och godkändes:

Den som vill, att kammaren bifaller 
statsutskottets hemställan i punkten 
IV i utskottets förevarande utlåtande nr 
192, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;
Vinner nej, har kammaren bifallit 

den av herr Pålsson m. fl. avgivna re
servationen.

Sedan kammarens ledamöter härefter 
intagit sina platser och voteringspropo- 
sitionen blivit ännu eu gång uppläst, 
verkställdes omröstning genom uppres
ning. Herr talmannen tillkännagav, att 
han funne tvekan kunna råda angående 
omröstningens resultat, vadan votering 
medelst omröstningsapparat anställdes. 
Därvid avgåvos 115 ja och 80 nej, var
jämte 9 av kammarens ledamöter för
klarade sig avstå från att rösta.

Kammaren hade alltså bifallit utskot
tets hemställan i punkten IV.

Herr talmannen gav härefter propo
sitioner i fråga om punkten VI, nämli
gen dels på bifall till utskottets hem
ställan i angiven del dels ock på bifall 
till den av herr Mannerskantz m. fl. av
givna, med 3) betecknade reservatio
nen; och biföll kammaren utskottets be
rörda hemställan.

Slutligen biföll kammaren på därå av 
herr talmannen framställda propositio
ner vad utskottet i punkterna VII—X 
hemställt.

Herr förste vice talmannen övertog 
nu ånyo ledningen av förhandlingarna.

§ 6.

Föredrogos vart efter annat statsut
skottets utlåtanden:

nr 193, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående försäljning av 
viss vattenfallsstyrelsen tillhörig fas
tighet;

nr 194, i anledning av väckta motio
ner om en allsidig utredning rörande 
de statliga företagsformerna; och

nr 195, i anledning av väckta motio
ner om ändrad lönetursberäkning för 
viss personal, som i samband med för
statligande av enskilda järnvägar över
gått eller övergår i statens järnvägars 
tjänst; samt

bevillningsutskottets betänkande nr 
G3, i anledning av Kungl. Maj:ts propo
sition med förslag till lag om ändring 
i kommunalskattelagen den 28 septem
ber 1928 (nr 370), m. m., jämte i äm
net väckta motioner.

Kammaren biföll vad utskotten i 
nämnda utlåtanden och betänkande 
hemställt.

§ 7.
Sänkning av skatten å choklad- och 

konfityrvaror.

Föredrogs bevillningsutskottets betän
kande nr 64, i anledning av Kungl. 
Maj ds proposition med förslag till för
ordning angående ändrad lydelse av

På därå av herr talmannen framställd 
proposition blev utskottets hemställan 
i punkten V av kammaren bifallen.
4 ■—Andra kammarens protokoll 1951. Nr .VI.
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den vid förordningen den 25 maj 1941 
(nr 251) om varuskatt fogade varuför- 
teckningen, jämte i ämnet väckta mo
tioner.

Sedan utskottets hemställan föredra
gits, yttrade:

Herr HUSS: Herr talman! Den varu
skatt, som det här är fråga om, infördes 
ursprungligen den 26 maj 1941. Uttryck
ligen undantogos då från skatt tårtor, 
bakelser, maränger, tebröd och andra 
liknande bakverk samt färdigställda ef
terrätter, helt eller delvis bestående av 
glass. Å andra sidan skulle kex med 
överdrag eller mellanlägg av socker, 
choklad o. s. v. beskattas.

Den första ändringen av förordningen 
kom den 1 mars 1948. Jag kommer nu 
inte att uppehålla mig vid ändringarna 
i skattesatserna utan vid fluktuationerna 
i fråga om tillämpningsområdet. Av de 
varor, som förut uttryckligen voro un
dantagna från skatt, plockade man nu 
bort »maränger», såvida de inte kunde 
anses falla in under begreppet »liknan
de bakverk», och lade vidare skatt på 
osockrad lakrits, medan förut av lak- 
ritsvaror endast de sockrade beskattats. 
I stället undantog man från skatt en del 
ytterligare varor, nämligen kakao- och 
glasspulver samt bakverk och efterrät
ter, tillsatta eller belagda med choklad 
eller andra under varuskatten hörande 
varor eller med socker.

Den 1 februari 1950 gjordes nästa 
ändring, i det att från skatt helt undan
togos marsipan och mandelmassa, så
vida massan inte var belagd med chok
lad, socker e. d., och slutligen har från 
den 1 juni i år skatt uttagits inte bara 
på sockrad choklad utan även på osock
rad choklad, s. k. blockchoklad.

Jag har velat fästa uppmärksamheten 
på dessa fakta inte bara därför att det 
över huvud taget är olyckligt med en så 
nyckfull avgränsning av en varugrupp, 
som belastas med en så betydande be
skattning. Det undantag från beskatt

ningen, som gjordes redan 1941 i fråga 
om bakelser, tebröd och andra bakverk, 
innehållande glass, och som förtydliga
des 1948 genom en förklaring, att detta 
även gällde bakverk, som voro över
dragna med choklad eller socker, har 
haft en del knappast förutsedda följder. 
Det finns nämligen en hel del med chok
lad eller socker överdragna små bak
verk i form av tebröd eller liknande 
produkter, som åtminstone tidigare till
verkades både av konditorier och chok
ladfabriker. Nu har förordningen av 
allt att döma tolkats så, att eftersom 
chokladfabrikerna inte kunna beteck
nas som bagerier, ha dylika produkter, 
om de framställts i chokladfabrik, bli
vit beskattade, medan samma produk
ter från ett bageri eller konditori und
gått beskattning.

En annan anmärkning, som kan 
framställas mot de nuvarande beskatt- 
ningsprinciperna, är den, att man inte 
vid ståndpunktstagandet till skattens 
höjd eller till frågan, huruvida skatt 
över huvud taget bör uttagas eller icke, 
tagit någon hänsyn till de olika varor
nas betydelse såsom livsmedel å ena 
sidan och till de risker som de medföra 
för uppkomst av tandröta å den andra. 
Kakaopulvret, som är ett viktigt livs
medel, är visserligen fritt från skatt, 
men däremot beskattas den osockrade 
blockchokladen och glassen, vilka båda 
måste betraktas åtminstone numera sna
rare som viktiga livsmedel än som njut
ningsmedel. Och varför skall en glass
tårta, som kanske till 75 procent inne
håller glass, vara skattefri, men icke 
ren glass? Kex med mellanlägg av chok
lad eller socker har samma praktiska 
användning som livsmedel som andra 
s. k. tebröd, d. v. s. småkakor, men de 
förra beskattas högt, de senare icke alls.

Vad risken för uppkomst av tandröta 
genom konsumtion av s. k. sötsaker be
träffar så vet man numera, att choklad
varor medföra mindre sådan risk än 
karameller, kola och liknande produk
ter. Dessa varor beskattas emellertid
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lika, medan ren marsipan, som snarast 
är mer riskabel för tänderna än chok
ladvaror, är helt skattefri.

Jag har inte — lika litet som jag 
motionerat i denna fråga — nu något 
yrkande att framställa, då de synpunk
ter, för vilka jag här redogjort, inte 
kunna utmynna i eif konkret förslag 
utan tidsödande överväganden som när
ma sig karaktären av en utredning. Jag 
har emellertid velat rikta uppmärksam

heten på att de skattetekniska princi
per, som gälla för ifrågavarande varor, 
dels ha medfört en oförutsedd tolkning 
av begreppet chokladvara, dels ha ut
formats utan tillräckligt hänsynstagan
de till näringsfysiologiska och hälso
vårdande synpunkter. Det är min över
tygelse att normerna för beskattning av 
choklad- och konfityrvaror behöva 
överses ur andra och vidare synpunk
ter än som hittills fått göra sig gäl
lande.

Herr OLSSON i Gävle: Herr talman! 
Det är bara ett fel med den senkomna 
invändning som herr Huss här anfört, 
nämligen att den utgör ett försök att 
fånga upp ett problem som utskottet i 
detta sammanhang över huvud taget icke 
l^r tagit ställning till. Om herr Iiuss 
hade velat få gränsdragningen gjord 
efter andra linjer än nu föreliggande, 
hade det varit lämpligt att väcka en 
motion därom, så att utskottet fått till
fälle att behandla frågan ur de syn
punkter som herr Huss och andra even
tuellt lägga på densamma.

Det är klart att man kan diskutera, 
huruvida den nuvarande gränsdrag
ningen är riktig med hänsyn till olika 
sötsakers inverkan på tänderna o. s. v. 
För utskottet har det emellertid nu gällt 
att taga ställning till spörsmålet, huru
vida den skattehöjning, som genomför
des vid denna tid i fjol, skall bibehål
las eller om det, med hänsyn till vad 
som har förekommit, bör ske en minsk
ning av skatten. Utskottet har därvid, 
även om det icke varit den senaste skat

tehöjningen som vållat de nuvarande 
svårigheterna utan dessa förorsakats av 
samverkande omständigheter, anslutit 
sig till den ståndpunkt som Kungl. Maj :t 
har intagit, när Kungl. Maj:t föreslagit, 
att skatten skall sänkas från 80 till 60 
procent, d. v. s. till vad den var då den 
senaste skattehöjningen företogs för ett 
år sedan.

Utskottet har emellertid gjort en änd
ring i Kungl. Maj:ts förslag, i det att 
utskottet har satt tiden för skattesänk
ningens ikraftträdande till den 1 de
cember detta år. Jag vill i detta sam
manhang starkt understryka, att detta 
skett av hänsyn till handeln. Såsom 
framgår av propositionen har Kungl. 
Maj :t följt Sveriges grossistförbunds ut
talande, när Kungl. Maj:t föreslagit att 
tidpunkten för ikraftträdandet skulle 
sättas till den 1 januari 1952. Till ut
skottet ha emellertid inkommit fram
ställningar från handelns olika orga
nisationer om att tidpunkten måtte, för 
att handelns intressen bättre skola till
varatagas, ändras till den 1 december. 
Utskottet har velat tillmötesgå dessa 
önskemål från handelns sida men vill 
klart utsäga att det över huvud taget 
icke kan bli fråga om någon ersättning 
från staten för de förluster, som kunna 
uppkomma genom denna framflyttning 
av tiden för ikraftträdandet. Utskottet 
bär ställt sig på den ståndpunkten, att 
handeln, om den vill ha tidpunkten 
fastställd till den 1 december, också 
bör få det, men några krav på ersätt
ning från staten kunna icke ifrågakom- 
ma, så mycket mindre som någon cfter- 
beskattning ju inte ägde rum efter skat
tehöjningen för ett år sedan.

Det problem, som herr Huss här ta
git upp, behöver kanske diskuteras, 
men i frågans nuvarande läge är det 
dock inte möjligt att ingå på någon 
prövning av detsamma.

Med vad jag anfört ber jag därför att 
få yrka bifall till utskottets hemställan.

Vidare anfördes ej. Utskottets hem
ställan bifölls.
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Lag om räntereglering.

Föredrogs bankoutskottets utlåtande 
nr 36, i anledning av dels Kungl. Maj:ts 
proposition med förslag till lag om rän
tereglering m. m., dels ock i ämnet 
väckta motioner.

Genom en den 19 oktober 1951 dag- 
tecknad, till bankoutskottet hänvisad 
proposition, nr 221, hade Kungl. Maj:t 
under åberopande av propositionen bi- 
lagda, i statsrådet och lagrådet förda 
protokoll föreslagit riksdagen att an
taga vid propositionen fogat förslag till 
lag om räntereglering m. m.

I samband med propositionen hade 
utskottet till behandling förehaft fyra 
i anledning av densamma väckta mo
tioner, nämligen inom första kammaren 
nr 520 av herr Mannerskantz in. fl. och 
nr 521 av herr Ohlon in. fl. samt inom 
andra kammaren nr 662 av herr Ohlin 
m. fl. och nr 663 av herr Hjalmarson 
in. fl.

I motionerna I: 520 och II: 663, vilka 
voro likalydande, samt i motionerna 
1:521 och 11:662, vilka jämväl hade 
samma lydelse, hade hemställts, att 
riksdagen måtte avslå propositionen.

Utskottet hemställde, att riksdagen, 
med avslag å motionerna I: 520, I: 521, 
II: 662 och II: 663, måtte bifalla Kungl. 
Maj:ts förevarande proposition, nr 221.

Reservationer hade avgivits:
1) av herr Mogårcl beträffande viss 

del av utskottets motivering;
2) av herrar Ewerlöf, De Geer, Nor

denson, Schmidt, von Seth och Gustaf
son i Göteborg, vilka ansett, att utskot
tet bort hemställa, att riksdagen, med 
bifall till motionerna 1:520, 1:521, 
11:662 och 11:663, måtte avslå Kungl. 
Maj:ts förevarande proposition, nr 221.

Efter föredragning av utskottets hem
ställan anförde:

Herr SCHMIDT: Herr talman! Under 
ett års tid, räknat från den 30 septem
ber 1950 till samma dag i år, har vårt 
statsfinansiella läge förändrats så, att

§ 8. statsskulden ökat med drygt 800 miljo
ner kronor. Denna ökning framkommer 
som en skillnad mellan en ökning av 
den tillfälliga skulden med inte fullt en 
miljard kronor och en minskning av 
den fonderade skulden med mindre än 
halvtannat hundratal miljoner kronor. 
I.ånepolitislct ter sig saken så, att efter 
det 240 miljoner steriliserats, d. v. s. 
riksbanken befriats från statspapper 
med samma belopp, har den totala stats
skuldsökningen placerats i marknaden 
till ett belopp av ungefär 300 miljoner 
och resten, Vä miljard, finansierats av 
riksbanken. Tilläggas bör emellertid att 
under oktober och november i år har 
ställningen förändrats till det bättre på 
ett sådant sätt, att de båda sistnämnda 
siffrorna blivit omkastade.

Vi kunna gärna påminna oss, att vid 
utgången av budgetåret 1938/39 var den 
tillfälliga statsskulden endast 6 procent 
av den totala skulden, varav en obetyd
lighet fanns i riksbanken. Vid slutet av 
budgetåret 1945/46 utgjorde den till
fälliga skulden 15 procent av den totala, 
varav fortfarande bara några procent 
funnos i riksbanken. Sedan dess har 
minskningen av den fonderade stats
skulden haft en storleksordning av 3/, 
miljard, medan den tillfälliga statsskul
den ökat med drygt 2,1 miljarder, var
igenom den tillfälliga skulden har 
sprungit upp till ungefär 30 procent 
av den totala skulden, vilken till mer 
än Vs ligger i riksbanken.

Dessa förändringar ge anledning till 
särskilda reflexioner, som jag dock 
inte nu skall gå in på.

L/r penningpolitisk synpunkt är att 
notera att under det år, som förflutit 
sedan den 31 oktober 1950, har resul
tatet av riksbankens valutaaffärer, köp 
och försäljning av statspapper och för
ändringar av myndigheternas checkräk
ning i riksbanken blivit en likviditets
ökning i marknaden på 769 miljoner 
kronor, som visar sig i en sedelökning 
av Vs miljard och en ökning av affärs
bankernas checkräkning i riksbanken 
med ungefär '/i miljard. Denna föränd
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ring har skett på det sättet, att under 
de första sex månaderna av ifrågava
rande år, alltså under tiden november 
1950—april 1951, sålde riksbanken va
lutor och köpte obligationer med en 
likviditetsökning i marknaden av 229 
miljoner som följd. Under de sista sex 
månaderna, maj—oktober detta år, köp
te riksbanken valutor och sålde obliga
tioner på ett sådant sätt, att likvidite- 
teten ökades med ytterligare 540 mil
joner, vilket tillsammans med nyss
nämnda belopp gör 769 miljoner 
kronor.

Under samma år har affärsbanker
nas inlåning ökats med 1,7 miljarder 
och deras utlåning med 1,1 miljard. 
Slutligen ha vi att konstatera, att för 
innevarande kalenderår en prisstegring 
på omkring 20 procent väntas föreligga.

Mot bakgrunden av den utveckling, 
som jag sålunda relaterat, gå vi i dag till 
behandling av bankoutskottets utlåtande 
om propositionen nr 221 med förslag 
till lag om räntereglering.

Jag skall inte uppehålla kammaren 
med att i detalj upprepa alla de argu
ment och synpunkter, som framförts 
gentemot en räntereglering, särskilt som 
finansministern i stort sett gått in på 
en annan motivering än riksbanksfull
mäktige. Det är mig emellertid angelä
get att få till protokollet antecknade 
några av dessa synpunkter, delvis kan
ske belysta ur annan synvinkel än tidi
gare.

Jag påstår sålunda:
1) att när man jämför priskontroll 

på varor med en räntereglering, gör 
man sig skyldig till en betänklig be
greppsförvirring i fråga om varuvärde 
och penningvärde och förbiser, att det 
aldrig torde vara så svårt att åstadkom
ma en kontroll som vid en ränteregle
ring, allra helst som det icke torde va
ra möjligt att med utsikt till framgång 
genomföra en centralt dirigerad kredit
ransonering;

2) att det väsentliga icke är »att upp
nå det mål som fastställts för riksban

kens penningpolitiska verksamhet», ty 
om en stabilisering av räntenivån ingår 
i målsättningen kan denna vara proble
matisk. Särskilt med tanke på sparandet 
är »det väsentliga på detta område, att 
vi upprätthålla ett fast penningvärde. 
Den saken är av långt större betydelse 
än räntans höjd.» — jag ber kammaren 
och finansministern om ursäkt för att 
jag, när jag anfört denna synpunkt, hu
vudsakligen citerat ett uttalande av fi
nansministern, vilket återfinnes i kam
marens protokoll för den 24 maj 1950, 
s. 27;

3) att faran för ränteglidning i första 
hand föreligger på obligationsmarkna
den och icke beträffande affärsbanker
nas kreditgivning;

4) att det torde bli utomordentligt 
svårt att förhindra en snedvridning ge
nom att den högre kreditvärdigheten 
och mindre kreditrisken komma att bli 
prioriterade;

5) att frågan om huruvida det är 
kreditåtstramningen eller ränteregle
ringen som öppnar sidomarknaderna, 
kan lämnas därhän, men att sannolikt 
är att för myndigheterna okända och 
högre räntor komma att tillämpas på 
dessa marknader;

6) att en förskjutning av landets kre
ditverksamhet från den organiserade 
till den oorganiserade marknaden icke 
är god samhällsekonomisk politik och 
försvårar riksbankens kontakt med och 
överblick av kreditmarknaden — som 
en jämförelse kan nämnas hyresmark
naden, ett exempel som icke manar 
till efterföljd;

7) att det förefaller som om man 
stundtals glömmer bort att man för
utom en rörlig räntepolitik även tilläm
par andra metoder, exempelvis bestäm
melsen om kassareserv, investeringsbe- 
gränsande åtgärder, överbalansering av 
budgeten o. s. v.;

8) att man tar alldeles för lätt på 
frågan om räntans inverkan ur bostads
politisk synpunkt och icke gjort denna 
fråga till föremål för en undersökning
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i syfte att klarlägga de direkta nackde
larna för bostadsmarknaden i förhål
lande till de fördelar, som möjligen 
kunna vinnas på andra områden, till 
gagn för konsumtion och produktion.

Jag vill här understryka att vi i 
folkpartiet flera gånger ha framhållit, 
att vi äro beredda att stödja en sådan 
undersökning och att på allt sätt med
verka till att man går in för undan
tagsbestämmelser i fråga om bostads
marknaden.

Det finns åtskilligt att säga om in- 
låningsräntorna och marginalerna, liv- 
och olycksfallsförsäkringarna etc., men 
det hoppar jag över här, och jag över
låter också åt andra att taga upp de 
konstitutionella och lagtekniska spörs
målen, som inte äro mindre viktiga.

Avslutningsvis vill jag emellertid ta
ga upp frågan ur en vidare synvinkel, 
nämligen i fråga om nya reglerings- 
mässiga metoder och traditionella me
toder. Jag har snuddat vid detta pro
blem i det föregående.

Frånsett den rent räntetekniska fel
bedömningen är det förståeligt, om an
hängarna av ränteregleringen frukta 
forna tiders kriser och deras följder, 
men, som jag sagt förut, man tycks ha 
glömt att vi veta något mer om sam
hällsekonomien nu än vi gjorde 
i slutet av 1800- och början av 1900- 
talet. Jag tillåter mig citera vad 
jag sade i debatten den 24 maj förra 
året: »Man får å andra sidan betänka 
att en ny tid har brutit in och att 
samhället med forskningens och veten
skapens hjälp på det sociologiska och 
ekonomiska området försetts med 
hjälpmedel, som det vore dumt att inte 
använda sig utav.» Men även om man 
tillämpar nya metoder, finns det väl 
inte något skäl för att kasta traditio
nella och beprövade metoder över bord. 
De nya metodernas uppgift är ju att 
förstärka de traditionella metoderna, 
på samma gång som de dämpa eller 
upphäva eventuella skadeverkningar.

Jag vet att man på regeringsbänken
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inte gillar jämförelser med andra län
der, men det är i alla fall lärorikt att 
jämföra metoder och resultat i olika 
länder med hänsynstagande till vad de 
genomgått. I samband med det jag nyss 
nämnde om förenande av traditionella 
och nya metoder vill jag visa på vad 
som nu händer i London på det pen
ningpolitiska området. I detta monetära 
centrum med dess fordom nyanserade 
och för speciella ändamål utvecklade 
penningmarknad har — frånsett de ste
la förhållanden som rått under mer än 
ett decennium — gällt som regel, att 
diskontot inte bör höjas med mindre 
än en procent och inte sänkas med 
mer än 1/.2 procent. Vad har man nu 
gjort? Jo, man har höjt diskontot med 
endast 1/2 procent.

Jag skall inte gå in på de andra åt
gärder man samtidigt vidtagit i fråga 
om ränta på skattkammarväxlar och 
återtagande av Bank of Englands regle
ring av marknaden genom dess kom- 
missionär, åtgärder som i procenttal 
räknade äro små. Det må vara nog 
sagt, att de ränteglidningar för olika 
slag av obligationer som man i finans
kretsar hade trott skulle bli följden av 
diskontohöjningen först gingo i rakt 
motsatt riktning mot vad man väntat. 
Sedermera tycks eftertanken ha utlöst 
mera logiska värderingar på obliga
tionsmarknaden.

Jag nämner inte detta som en pro
gnos utan för att delge kammaren en 
annan erfarenhet, som man nu gör på 
londonmarknaden, nämligen den att 
de äldre bankirerna och mäklarna, som 
voro med före kriget, nu måste damma 
av i sina hjärnvindlingar för att er
inra sig hur man sköter en penning
marknad med en rörlig räntepolitik. 
Jag säger med flit de äldre, ty med de 
yngre är det som med stadsbarnen: de 
känna till vartenda bilmärke och dess 
finesser men veta knappast hur en häst 
ser ut.

Herr talman! Jag skulle kunna an
föra mycket mer, men jag måste lämna
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plats för andra talare. Jag vill emeller
tid erinra om vad jag sade i våras, 
nämligen att varje likviditetsändrande 
åtgärd från centralbankens sida, hur 
liten den än är, multipliceras via af
färsbankerna till affärslivet och allmän
heten; kastar centralbanken en liten 
sten i vattnet, sprida sig ringarna 
långt ut.

Slutligen vill jag säga, att en ränte
reglering ju inte är ett medel att åstad
komma eller förstärka en kreditåt
stramning, som vi alla äro överens om 
bör komma till stånd, utan ett medel 
att lindra verkningarna av en sådan. 
Jag bortser nu från departementsche
fens speciella motiv för en »handlings
beredskap i form av en fullmaktslag».

Var det månne Churchills ord i par
lamentet, som ringde i riksbanksfull
mäktiges öron, när de intresserade fi
nansministern för förslaget om ränte
regleringslag: »Vi kunna inte lova att 
upprepa gamla misstag, men vi kunna 
lova att vi komma att begå nya.»

Herr talman! Jag ber att få yrka bi
fall till den av herr Ewerlöf m. fl. av
givna reservationen.

Herr von SETH: Herr talman! Då jag 
häromdagen satt och tittade i ett sam
lingsverk av den store humoristen O. 
A:s historier och teckningar, slog det 
mig att en av dessa ganska bra karak
teriserar det som vi i dag skola av
handla. Den teckning, som jag tänker 
på, föreställer en herre som tydligen 
intar sin lunch på någon billigare re
staurang. Han sitter vid sitt bord med 
gaffeln högt i vädret, och på denna har 
han spetsat en fisk. Förbi passerar en 
servitris, med vilken följande dialog 
utspinner sig: »Fröken, den här sillen 
är härsken!» —• »Det är herrn inte den 
första som säger.»

Lika svårsmält som den härskna sil
len var för matgästen på O. A:s teck
ning, lika svårsmält är för många av 
oss här i dag det förslag till prisregle

ring på pengar, som finansministern 
har lagt fram i den kungl. propositio
nen nr 221. Och finansministern kom
mer säkerligen, vad gäller oppositio
nens invändningar, att svara på samma 
sätt som servitrisen gjorde och säga, att 
herr von Seth inte är den förste som 
framför dessa invändningar.

Herr talman! Det är ingen överdrift 
att påstå, att här föreliggande förslag 
har av så gott som samtliga remissin
stanser utsatts för en stark, ja, nedgö
rande kritik. Men detta har dock inte 
förmått rubba finansministerns upp
fattning på någon annan väsentlig 
punkt än den, att han har funnit för 
gott att ändra motiven för den nya 
blommans tillkomst i vår redan förut 
synnerligen rikliga flora av författning
ar och regleringar.

Detta förhållande är, åtminstone en
ligt min uppfattning, ganska anmärk
ningsvärt. Det brukar, med rätta, vara 
så att vissa motiv kunna föranleda för
slag i den ena eller andra riktningen. 
Däremot är det säkerligen ganska unikt, 
att förslaget som sådant, sedan de först 
framförda motiven visat sig vara myc
ket litet bärande, förses med helt nya 
eller delvis ändrade motiv. Detta är 
emellertid vad som skett med förelig
gande kungl. proposition, sedan försla
get gått igenom remissinstansernas 
skärseld. Förslaget skall, av någon an
nan anledning än den som offentligt 
redovisas, under alla förhållanden ge
nomdrivas. Man kanske bör sätta ett 
frågetecken — jag är dock inte säker 
på att det är nödvändigt — efter den 
reflexion som det med hänsyn härtill 
är svårt att undertrycka: År förslaget 
måhända början till en socialisering av 
vårt kreditväsen?

Statsrådet Sköld har genom framläg
gandet av propositionen om ränteregle
ring och framför allt genom det sätt, 
varpå han behandlat remissinstanserna, 
givit ett ytterligare belägg för sin —- 
jag tillåter mig, herr talman, använda 
det ordet — maktsträvan och sin ön
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skan att i strid med tillgänglig sakkun
skap utfärda en kompetensförklaring 
av sig själv och den honom följsamma 
majoriteten inom riksbanksfullmäktige. 
Icke ens en samlad internationell na
tionalekonomisk sakkunskap har efter 
mycket lång tids forskningsarbete an
sett sig kunna komma med sådana för
slag på penningväsendets område som 
herr Sköld nu gjort. Motiven äro tyd
ligen för finansministern det sekun
dära. För honom är förslaget det pri
mära, och till detta knyter han sedan 
några allmänna fraser av ungefär vil
ket innehåll som helst.

Både i den motion, som på vårt håll 
väckts, och i den till utskottsutlåtandet 
knutna reservationen ha, vågar jag på
stå, spikarna dragits ur de nya motiv 
som finansministern snickrat ihop. På 
grund av ämnets vikt kan jag dock inte 
underlåta att här ytterligare något be
röra de två huvudmotiv, som finans
ministern framlagt såsom bihang till 
förslaget.

Det finns i politiken många saker som 
inte äro behagliga, och finansministern 
har tydligen här oroats av, om jag så 
får säga, hallucinationer i vad gäller 
farhågorna för en ränteglidning. Fi
nansministern ser, då han tänker på 
konsekvenserna av en räntehöjning, 
framför sig de mest ohyggliga följder 
i form av »svårbemästrade arbetslös- 
hetstendenser» och »olyckliga biverk
ningar på prissystemet». Och dessa 
konsekvenser — som ju givetvis kun
na, liksom då man i andra samman- 
hang skall ta in en besk medicin, ha 
vissa obehagliga verkningar — äro ett 
kärt nummer i den socialdemokratiska 
propagandaarsenalen. Men ha vi inte 
nu kommit i ett sådant läge, att ti
den vore inne att skingra dimmorna 
just omkring verkningarna av en ränte
höjning? Eller tro damer och herrar 
ledamöter av denna kammare, att t. ex. 
en sådan mäktig institution som Koope
rativa förbundet, som ju förvaltar myc
ket stora kapital och som sedan flera
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år rekommenderat en rörlig ränta, är 
så road att leka blindbock med sig 
själv, att den väljer att sätta bindeln 
för ögonen, när vi befinna oss på en 
klippavsats nedanför vilken arbetslös
het och prisstegringar vänta? Jag är 
för min del övertygad om att så inte 
är förhållandet.

Finansministern anser sig kunna slå 
fast, att en räntehöjning icke är något 
särdeles smidigt och milt verkande in- 
flationsbekämpande medel. Jag skall 
inte ta upp någon diskussion på den 
punkten. Dock skulle jag, om finans
ministern varit här närvarande, velat 
fråga honom, om han anser att de me
del och metoder, som han själv valt, ha 
visat sig vara särskilt milda och smi
diga. Finansministern har ju på en 
punkt redan måst slå till reträtt — jag 
syftar på chokladskatten. Frågan om 
chokladskatten är ju inte alls av den 
storleksordning som den fråga, vi nu 
behandla, men jag kan dock inte neka 
mig nöjet att erinra om att högern, re
dan innan skattehöjningen på choklad 
trätt i kraft, redogjorde för de be
tänkliga konsekvenser, som vi ansågo 
att denna höjning skulle få. Tyvärr rör 
det sig på det område, som här före
liggande proposition avser, om mycket 
mer svårbemästrade förhållanden, och 
följderna av ett felgrepp komma där 
ingalunda att visa sig så snabbt som 
fallet varit i fråga om chokladskatten, 
utan det kommer att ta längre tid in
nan dessa följder bli uppenbara. Detta 
gör att skadeverkningarna många 
gånger bli både större och mera vitt
omfattande och följaktligen ännu svå
rare att rätta till.

När man argumenterar mot en rörlig 
ränta, väljer man i allmänhet — och 
framför allt gör finansministern detta 
— de två ytterligheterna: en mycket 
kraftig räntehöjning eller en obetydlig 
räntehöjning. I det första fallet medgi- 
ves — även finansministern gör det i 
sitt resonemang — att åtgärden kan 
vara ett verksamt medel mot inflatio
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nen, men det framhålles att den har 
»svåröverskådliga verkningar». Jag vill 
då först och främst erinra om att ingen 
enskild ledamot eller intet parti här i 
riksdagen har, såvitt jag vet, föreslagit 
en så kraftig räntehöjning som finans
ministern i sitt resonemang förutsätter. 
Vidare kan man, när det säges att en 
räntehöjning har svåröverskådliga verk
ningar, fråga sig, hur det i detta avse
ende förhåller sig med finansministerns 
eget förslag om prisstopp på räntan, 
vilket, för att använda en experts egna 
ord — jag väljer ett uttalande av che
fen för konjunkturinstitutet, professor 
Erik Lundberg — »möjliggör ingripan
den av delvis revolutionerande art». 
Det är mycket hårda ord som chefen 
för konjunkturinstitutet sålunda an
vänder.

Det kunde också vara lämpligt att i 
detta sammanhang erinra om att den 
utredning som RF gjort i sitt remiss
svar just gällt räntehöjningens inver
kan på levnadskostnaderna i den mån 
de äro beroende av hyresnivån. RF vi
sar där — det finns återgivet på s. 21 
i propositionen —- att en enprocentig 
räntehöjning inte ens för hyresgäster 
i nybyggda fastigheter skulle påverka 
levnadskostnaderna mera än med en 
procent. Mot detta ställer man den tju- 
goprocentiga levnadskostnadsökning, 
som har ägt rum under det senaste året 
med början det sista kvartalet 1950. Det 
skulle allt, herr talman, ha behövts en 
mycket kraftig ränteglidning för att den 
skulle ha haft samma förödande inver
kan på prisnivån och levnadskostna
derna som den regleringsekonomi, med 
vilken regeringen tror sig kunna be
mästra inflationen.

Den andra ytterligheten — en obe
tydlig räntehöjning; finansministern 
nämnde procent — anser finansmi
nistern vara utan betydelse när det gäl
ler att öka det enskilda frivilliga spa
randet. Det är ju möjligt, att det rent 
ekonomiska utbytet av en sådan ränte
höjning i och för sig inte är en tillräck

lig sporre till ökat sparande för de en
skilda människorna. Så mycket mindre 
blir väl detta fallet, om dessa tro, att 
penningvärdet kommer att fortsätta att 
falla med samma hastighet som under 
de sist förflutna elva eller tolv måna
derna. Varken finansministern eller nå
gon annan —- jag vill inte ett ögonblick 
påstå att jag själv skulle kunna det — 
kan emellertid svara ja eller nej på frå
gan om en obetydlig räntehöjnings 
verkningar.

Fn påtaglig stimulans till större spa
rande kan däremot vara, att en sådan 
räntehöjning för spararna — det må 
vara för enskilda eller för ett företag 
— kommer att framstå som inledning 
till en stabilisering av penningvärdet. 
Fn sådan förväntan skapas icke — vil
ket de senaste årens erfarenheter torde 
ha givit belägg för — genom en stän
dig utbyggnad av regleringsekonomien. 
Finansministern antyder till och med i 
sin egen argumentation till förslaget, 
vilket för övrigt också framhållits i vår 
motion, att de samhällsekonomiskt våd
liga följderna av ränteregleringen skola 
komma att undanröjas med nya regle
ringar. Finansministern anser, att en 
obetydlig räntehöjning även i andra 
avseenden är otillräcklig som infla- 
tionsbekämpande vapen. Även i dessa 
fall kan samma förhållande som det 
jag nyss utvecklat åberopas mot detta 
resonemang.

I finansministerns redogörelse för 
konsekvenserna av dessa båda ytterlig- 
hetsåtgärder kan jag således inte in
stämma, vilket torde framgå av vad jag 
hittills sagt. Den är i väsentlig utsträck
ning en teoretisk spekulation och som 
sådan både ofullständig och verklig
hetsfrämmande. Det torde vara klart att 
även en mycket kraftig räntehöjning i 
vissa avseenden icke skulle i sig själv 
innebära samma förödande verkningar 
på vissa områden inom det ekonomiska 
livet som den regleringsmetodik rege
ringen använder.

Den ränteglidning — man nödgas
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upprepa detta, eftersom det är den frå
gan liela vår reservation gäller — som 
för regeringen framstår som ett hot 
mot möjligheten att driva en stabilise- 
ringspolitik, skulle således, om den 
verkligen bleve ett hot, komma att bli 
av den storleksordningen, att den en
dast kan bli föremål för överväganden, 
grundade på lösa antaganden. Det är 
sådana överväganden finansministern 
hänger sig åt i sin motivering.

Reservanterna ha också pekat på att 
riksbanken kan och bör använda de 
möjligheter som redan nu stå till buds 
för att förhindra en ränteglidning. Vi 
ha också framhållit, att den ränteglid
ning, som inte har någon grund i mark
nadsförutsättningarna på längre sikt —■ 
det är ju endast den vi behöva disku
tera — framför allt skulle komma att 
uppträda på obligationsmarknaden. 
Just den marknaden, herr talman, har 
förslaget emellertid lämnat fri från in
gripanden genom lagstiftning. Det har 
under remissbehandlingen också fram
förts, att ränteregleringsförslaget bl. a. 
ur denna synpunkt av sig självt icke gör 
det möjligt att förena en kreditåtstram
ning med ett fastlåst ränteläge. Ränte- 
glidningen kan således inte vara något 
motiv för en räntereglering. Ur denna 
synpunkt är en lag som den vi nu be
handla helt opåkallad. Men har målet 
för penningpolitiken nu ändrats dithän, 
att en stabilisering av räntenivån är det 
primära och stabiliseringen av pen
ningvärdet lämnas åt sitt öde, måste jag 
säga, att jag liksom professor Lundberg 
förstår finansministern bättre. Då bör 
emellertid också regeringen gå ut till 
svenska folket och säga, att den inte 
längre intresserar sig för det prekära 
läge, som folkpensionärer, försäkrings
tagare, egnahems- och andra ändamåls- 
sparare befinna sig i. Då bör regering
en säga, att den lämnar tjänstemän och 
andra löntagare, som tidigare alltid i 
efterhand fått kompensation för tidi
gare prishöjningar, åt sitt öde och att 
regeringen hellre för prestigens skull
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driver sina teser till det bittra slutet, 
även om alla våra småsparares kronor 
därigenom månad för månad förlora 
sin köpkraft. Det är ju dock den sven
ska kronans köpkraft, som vi alla slå 
vakt om.

Den andra huvudmotiveringen skall 
jag endast beröra med ett par ord. Re
geringen har redan tidigare visat sig 
ha en säregen uppfattning om vad som 
avses med frivilliga överenskommelser. 
Finansministern har egentligen endast 
bestyrkt tidigare erfarenheter i detta 
avseende, eftersom han tillmäter denna 
tvångslag en sådan avgörande bety
delse för möjligheten att träffa dylika 
s. k. frivilliga överenskommelser med 
motparten. För att vara riktigt på den 
säkra sidan vill man bestämma inte 
bara maximiräntan vid utlåning utan 
även minimiräntan vid inlåning. Den 
sistnämnda kan inte ha någon som helst 
betydelse för ett genomförande av ett 
prisstopp på räntan, men den kan ha 
betydelse för finansministern, om han 
vill låta de svenska kreditinstituten leka 
Ebberöds bank i större eller mindre 
utsträckning.

Vi ha i vår motion framhållit, att 
ingen anmärkning synes kunna riktas 
mot kreditinstitutens förhandlingsvilja. 
Jag vill än en gång understryka, att det 
icke torde ha kunnat riktas någon an
märkning från regeringens eller finans
ministerns sida mot kreditinstitutens 
hittillsvarande förhandlingsvilja. De ha 
i praktiken upprepade gånger visat sin 
beredvillighet att efter överläggningar 
stödja de åtgärder, som de penning
vårdande myndigheterna ansett erfor
derliga. De motiv finansministern här 
anför framstå därför inte som något 
annat än en bankruttförklaring inte 
blott av regeringens förhandlingsför
måga utan även av, skulle jag vilja 
säga, regeringens hela ekonomiska po
litik.

Herr talman! Sex år efter krigsslutet 
har den socialdemokratiska regerings
konsten, för vilken numera även bon
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deförbundet gått i borgen, lett oss fram 
till ett stadium, där man anser det nöd
vändigt att lägga fram ett förslag, som 
man kallar en utvidgad priskontroll — 
ett prisregleringsförfarande, som vi 
inte ens under de för vår ekonomi på
frestande krigsåren ansågo oss behöva.

Vi ha redan en priskontroll på va
ror. Det som bär föreslås är, som herr 
Schmidt sade, inte någon priskontroll 
utan en prisreglering utan direktiv. En 
priskontroll förutsätter ett bedömande 
av lönsamheten med hänsyn till fram- 
stiillningskostnaderna och det slutliga 
priset. Någon sådan bedömning är av 
naturliga skäl inte möjlig på penning
marknaden, och marginalproblemet har 
för övrigt sakligt sett aldrig disku
terats.

Jag skall, herr talman, inte gå in på 
några mera vidlyftiga spekulationer i 
fråga om de verkningar denna lag kan 
konnna att få. Förslagsställarna äro, av 
de ofullständiga upplysningar som läm
nas i redogörelsen till förslaget att 
döma, inte själva medvetna om dessa. 
Förutsättningarna för ett sådant bedö
mande saknas för övrigt genom från
varon av undersökningar om de eko
nomiska samband, som kunna vara ak
tuella i detta avseende. Jag vill dock 
inte underlåta att peka på den av bl. a. 
KF förmodade nödvändiga konsekven
sen av en prisreglering på detta om
råde, nämligen en kreditransonering. 
I ett knapphetsläge, där den naturliga 
prisbildningsmekanismen är satt ur 
funktion, måste förr eller senare en ran
sonering av något slag genomföras, och 
vi komma även i detta avseende att få 
vrida klockan tillbaka och återgå till 
de förhållanden, som vi under kriget 
funno oss i såsom varande nödvändiga.

Därtill kommer, att en ransonering 
på pengar, förutom att den skapar oer
hörda administrativa svårigheter, ock
så öppnar vägen för godtycke och rätts
osäkerhet, framför allt vid bedömning
en och granskningen av kreditvillko
ren. Ilur skall man bära sig åt för att

med hänsyn till risk, säkerhet o. d. just 
kunna taga ställning till dylika avgö
randen, som avse produktionsinrikt
ning? Vill man då förhindra en kredit- 
ransonering genom en utökning av den 
supplementära kreditgivning som riks
banken bedriver, motverkar man själv 
den kreditåtstramning som ränteregle
ringen säges kunna möjliggöra utan 
räntestegring.

Till sist, herr talman, vill jag bara 
konstatera, att den godtyckliga och jag 
vågar säga nonchalanta behandling av 
riksdagen, som vi den senaste tiden vid 
ett par tillfällen fått erfara från rege
ringens sida, i fråga om allvarliga kon
sekvenser helt ställes i skuggan vid en 
jämförelse med de förödande verk
ningar ett bifall till detta förslag kan 
komma att få, när det gäller den sven
ska riksdagens möjligheter att i fort
sättningen ansvara för vården av rikets 
valuta. Det är dock enligt grundlagen 
en riksdagens angelägenhet att vårda 
denna. Från den grundläggande prin
cipen i svensk konstitutionell rätt att 
icke överlämna befogenheter eller an
svar har undantag gjorts endast vid krig 
eller andra utomordentliga förhål
landen.

Riksbanken är ett av riksdagens verk, 
över vilket finansministern i fortsätt
ningen önskar vara allenarådande. Inga 
skäl, som kunna godtagas, ha anförts 
eller kunna anföras för att nu ge en 
fullmakt av denna vittomfattande ka
raktär, allra minst om man betänker 
hur lång tid under året som riksdagen 
är samlad. Lagen är inte ens förbunden 
med de garantier, som gälla för de hit
tills beslutade mera betydelsefulla full- 
maktslagarna. Finansministern vägrar 
dessutom att låta tillfälle beredas vare 
sig bank- och fondinspektionen eller 
riksgäldsfullmäktige att yttra sig innan 
lagen sättes i kraft. Såvitt jag kan 
finna, herr talman, undergrävs vår de
mokrati genom detta förfarande. Jag 
vågar också påstå, alt demokratien un- 
dergräves i samma takt som den sven
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ska regeringens medlemmars maktbegär 
växer.

Jag ber att få yrka bifall till den vid 
utskottsutlåtandet fogade reservationen.

Herr talmannen återtog nu ledningen 
av kammarens förhandlingar.

Herr SEVERIN: Herr talman! Denna 
debatt kan på visst sätt sägas vara en 
fortsättning av den diskussion, som för
des redan i våras i samband med ban
koutskottets då avgivna utlåtande. Se
dan dess ha emellertid vissa föränd
ringar i frontställningen ägt rum. Det 
var ungefär samma reservanter då som 
nu. I sin reservation framhöll man 
emellertid då en stegring av räntan så
som enda medel mot den kreditutvidg
ning, som man ville förhindra. I den 
reservation, som är fogad till bankout
skottets nu föreliggande utlåtande, nam
nes en räntehöjning endast såsom ett 
komplement till andra och huvudsak
ligare åtgärder, varigenom den kredit
åtstramning skall vinnas, vars nödvän
dighet vi egentligen allesammans äro 
överens om för att hejda penningvärde
försämringen.

Detta är en rätt intressant åsiktsför- 
ändring. Den innebär ju, att reservan
terna frångått sin tidigare uppfattning 
om räntan såsom det enda effektiva 
medlet för hejdandet av kreditexpan
sionen. De erkänna sålunda att man 
kan använda andra medel och vinna 
samma mål. Man behöver endast kom
plettera dessa andra medel med en 
räntehöjning. Av detta skulle man väl 
då kunna draga den slutsatsen, att om 
man i huvudsak kunde vinna den öns
kade kreditåtstramningen med de and
ra medel, om vilka reservanterna er
inra, så skulle man möjligen kunna ge 
dessa åtgärder en sådan omfattning, att 
den lilla och kompletterande räntehöj
ningen skulle vara onödig för att vinna 
den erforderliga kreditåtstramningen. 
En sådan slutsats kan i alla händelser 
inte sägas vara orimlig, utan resone
manget måste anses vara logiskt.
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Nu skall jag gärna erkänna, att en 
lagstiftning sådan som den nu föreslag
na måste betraktas såsom mycket extra
ordinär. Naturligtvis är den främman
de för ett tillstånd av fri prisbildning 
på såväl kapital som andra nyttigheter 
och tjänster. I den mån den fria pris
bildningen anses önskvärd måste man 
alltså säga, att den föreslagna lagstift
ningen icke är önskvärd. Utskottet är 
fullt medvetet om lagstiftningens ömtå
lighet och besvärlighet. Utskottet är 
också medvetet om att det där bakom 
hägrar den kreditransonering, som herr 
von Seth talade om. Det är ganska gi
vet, att om man inte med en höjning 
av priset kan pressa ned en efterfrågan 
som överstiger tillgången, då får man 
försöka pressa ned efterfrågan på an
nat sätt. Detta får ske genom en på ett 
eller annat sätt företagen ransonering 
av utlåningsverksamheten.

Däremot förefaller mig herr von 
Setlis slutsats att detta är inledningen 
till en socialisering vara gripen ur luf
ten. Jag förmodar att herr von Seth 
under behandlingen av lagförslaget har 
lagt märke till att lagen inte avses bli 
permanent. Lagen är avsedd att gälla 
till och med den 30 juni 1953. Eu 
så kort socialiseringsperiod förutsätter 
herr von Seth väl ändå inte att social
demokraterna nöja sig med — i den 
mån de eftersträva en socialisering.

I den nuvarande utdragna överkon
junkturen behöver emellertid en dylik 
lagstiftning icke betraktas såsom något 
enastående. De exceptionella förhållan
den som varit rådande under nästan 
hela efterkrigstiden ha givit anledning 
till en hel massa extraordinära åtgär
der, allesammans avsedda att vara tem
porära liksom denna.

Reservanterna tala om våra penning
värdebekymmer på ett sätt, som om den 
utveckling som ägt rum under de gång
na åren hade framkallats uteslutande av 
oss själva och att det skulle ha legat 
i riksbankens eller de svenska myndig
heternas förmåga att helt och hållet
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undvika eller hejda denna utveckling. 
Så är naturligtvis inte förhållandet. Så
som mycket ofta under dessa debatter 
påpekats måste källan till denna envisa 
prisstegring trots allt anses ligga utan
för vårt eget inflytande. Vår prissteg
ring är väsentligen en återverkan av 
prisrörelserna på den internationella 
marknaden. Jag skall visst inte förneka, 
att även vi här hemma kunna ha begått 
misstag och gjort felkalkyleringar. Det 
är mänskligt att fela även av socialde
mokratiska regeringar och av banko
fullmäktige. Jag tycker dock att det 
ligger utanför all diskussion att den se
naste prisstegringsvågen sammanhäng
er med prisstegringen på världsmarkna
den på såväl import- som exportvaror
na. Ingen kan bestrida att det är denna 
internationella prisstegring — således 
icke allenast på de varor vi behöva 
köpa utifrån utan även på de varor vi 
sälja — som återverkat på priserna på 
vår egen marknad.

Denna envisa prisstegring — vilken 
som sagt är en internationell företeelse 
-— har man på olika håll gjort försök 
att möta med en räntehöjning. Det kan 
inte påstås, att försöken slagit synner
ligen väl ut. I några få länder har man 
tillgripit mycket starka räntestegringar, 
utan att man dock lyckats hejda pris
stegringen. I andra länder, såsom i 
Förenta staterna och England samt i 
vårt eget land, ha mera moderata ränte
höjningar tillgripits men utan något 
synbart resultat. Detta är naturligtvis 
förklaringen till att andra åtgärder ha 
måst vidtagas för att hejda denna en
visa tendens.

Nu ha ju både utskottsmajoriteten 
och reservanterna varit rörande eniga 
om att en kreditåtstramning måste vid
tagas. Av alldeles samma uppfattning 
är även regeringen, det är en omstän
dighet som med stor styrka framhålles 
i propositionen. Bankofullmäktige fram
hålla också detta med samma skärpa. 
Alla iiro sålunda eniga om att en kre
ditåtstramning måste företagas. I mot

sats till majoriteten anse emellertid re
servanterna, att kreditåtstramningen 
måste eller bör medföra en räntesteg- 
ring. De önska en kreditåtstramning i 
lämplig omfattning, varefter räntan 
skall få söka sig sin egen nivå på en fri 
marknad. — Jag ser, att herr Ohlin 
skrattar. Det skulle emellertid vara in
tressant att veta, om inte detta är hans 
mening. — Kreditåtstramningen är ju 
i annat fall inte det ofelbara medlet. 
Det har ju sagts många gånger, att till 
sist är det ändå själva stegringen av 
räntan, som skall åstadkomma minsk
ningen av kreditefterfrågan. Den om
ständigheten att priset höjs gör ju att 
efterfrågan minskas. Det måste bli 
samma förhållande som på varumark
naden. Den räntestegring, som skulle 
kunna framkalla en sådan reduktion av 
efterfrågan på kredit att prisstegrings- 
tendensen bleve bruten, måste enligt ut- 
skottsmajoritetens mening vara mycket 
hög. Majoriteten i utskottet vill inte 
taga konsekvensen av en så hög ränte
stegring.

Detta innebär emellertid ingalunda 
att utskottsmajoriteten anser, att man 
medelst lagstiftningsåtgärder godtyck
ligt skulle kunna faststiilla ungefär vil
ken ränta man vill utan någon som 
helst hänsyn till marknadsläget. I detta 
fall instämmer utskottet med proposi
tionen, enligt vilken räntan i det långa 
loppet bör anpassas efter en jämvikts- 
nivå, som svarar mot förhållandet mel
lan sparande och investeringar. Ut
skottsmajoriteten känner sig fullt över
tygad om att en efterfrågan på kapital, 
som starkt och varaktigt överstiger det 
frivilliga sparandet, icke kan tillfreds
ställas utan fara för en fortlöpande 
penningvärdeförsämring.

Så ligger alltså saken till om man ser 
den på lång sikt. Utskottsmajoriteten 
menar, att ett mer eller mindre välgrun
dat antagande om en plötsligt uppkom
mande stegring i efterfrågan på kapital 
inte motståndslust får framkalla en 
räntestegring såsom på en fri marknad.
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Såsom utskottet framhåller måste en 
räntestegring, för att i en sådan situa
tion få önskad effekt, bli mycket stor. 
En sådan räntestegring får — här är 
utskottsmajoriteten ense med reservan
terna — naturligtvis sitt första uttryck 
i en reduktion av obligationskurserna. 
Det är där kreditåtstramningens verk
ningar på räntan först göra sig gällande.

I detta sammanhang skall jag kanske 
taga upp en av reservanternas anmärk
ningar särskilt. Man anför i reserva
tionen, att man med lagstiftningen icke 
kan möta en ränteglidning. Ränteglid- 
ningen skulle nämligen framför allt 
uppträda på obligationsmarknaden, 
som lämnas utanför lagen. Jag tycker 
emellertid att det förefaller ganska 
klart, att om man genom en ränteregle
ring förhindrar fördelaktigare place
ringar i övrigt samt emissionen av nya 
obligationer begränsas, då saknas också 
anledning till så stora utbud av obliga
tioner, att kurserna pressas ned. Indi
rekt kan man sålunda — ehuru obliga
tionsmarknaden icke formellt är indra
gen under lagen — vinna ett förhind
rande av en ränteglidning även på detta 
område — i den mån man vill söka 
hindra en sådan glidning.

Vi äro alltså ense om att glidningen 
först gör sig gällande på obligations
marknaden — den gör sig alltså först 
gällande på den långa räntan. Denna 
ränta kominer alltså först att stiga, och 
därmed drabbas alltså den del av nä
ringslivet — för att nu använda en fras 
i en av motionerna — där investeringar 
för närvarande måste anses vara myc
ket starkt önskvärda, nämligen bostads
produktionen. På grund av ränteglid- 
ningen komma investeringarna att re
duceras just här. De mindre varaktiga 
investeringsobjekten äro ofta mycket 
okänsligare för räntestegringar, efter
som man här inte har att betala ränta 
under samma långa tid som exempelvis 
när det gäller fastigheter. Det är därför 
ur många synpunkter fördelaktigare att 
i en sådan situation hålla räntan nere,
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under det att man med andra åtgärder 
reducerar efterfrågan på kredit på de 
områden, som äro mindre känsliga för 
en räntehöjning.

På tal om de svårigheter för närings
livet att få sitt kapitalbehov tillgodosett, 
som anses uppkomma genom en sådan 
lagstiftning, får jag säga, att man just 
önskar åstadkomma sådana svårigheter. 
Skola näringslivets kapitalbehov till
fredsställas utan begränsning, då kunna 
vi inte hoppas på något stopp för pen
ningvärdeförsämringen. Invändningen 
beträffande näringslivets svårigheter 
skulle haft sitt berättigande om man 
tillagt, att svårigheter framkallas på just 
den del av näringslivet där investering
ar och kredit äro särskilt önskvärda. 
Detta har man emellertid inte sagt. 
Man skulle däremot kunna säga, att en 
av denna räntereglerings uppgifter är 
att söka tillgodose investeringarna just 
på dessa områden genom en tillbaka- 
hållen räntestegring.

Reservanterna ha särskilt betonat — 
och herr von Seth uppehöll sig också 
med stor emfas vid denna sida av pro
blemet i sitt anförande nyss — att det 
här är fråga om en fullmaktslag, vars 
ikraftträdande överlämnas till Kungl. 
Maj:ts bestämmande. Herr von Seth er
inrade också om att dessa frågor i sär
skilt hög grad höra till riksdagens ange
lägenheter. Detta framgick bl. a. av det 
förhållandet, att riksbanken är ett riks
dagens verk. Samma sak påtalas också 
i motionerna. Genom denna lagstiftning 
sker ju dock inte någon ändring i det 
förhållandet, att det är riksdagen som 
särskilt påtagit sig uppgiften att vårda 
rikets mynt och att riksbanken är riks
dagens verk. Det blir ju riksdagen som 
fastställer riktlinjerna för riksbankens 
politik, och det är bankofullmäktige som 
besluta att tillämpa lagen. Kungl. Maj:t 
kan inte ålägga bankofullmäktige att 
tillämpa lagen. Kungl. Maj:t kan endast 
medgiva bankofullmäktige rätt att till- 
lämpa den efter bankofullmäktiges egen 
begäran. Med denna rätt att tillämpa
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lagen följer inte något tvång. Tillämp
ningen ligger sålunda i lika hög grad i 
bankofullmäktiges händer. Vad man har 
vunnit med bestämmelsen att Kungl. 
Maj:t skall avgöra när lagen skall träda 
i kraft är, att bankofullmäktige inte en
samma kunna avgöra detta. Någon in
skränkning i riksbankens uppgift att 
vårda penningvärdet har emellertid icke 
skett genom denna lagstiftning.

Jag vill påpeka, att utskottet under
stryker vikten av att man i första hand 
söker träffa frivilliga överenskommel
ser med kreditinstituten. Utskottsmajo- 
riteten uttalar dessutom en förhoppning 
om att fullmaktslagen icke skall behöva 
tagas i anspråk. Med frivilliga överens
kommelser har i grund och botten ing
enting nytt inträffat, överenskommel
ser mellan riksbanken och de olika 
bankerna om en viss återhållsamhet i 
kreditgivningen ha förelegat under rätt 
lång tid. Jag vill för övrigt erinra om 
Bankföreningens cirkulär till sina med
lemmar i juni månad, där Bankför
eningen framhåller att affärsbankerna 
böra vara återhållsamma med kredit
givningen och icke på grund av den 
omständigheten att insättningsmedlen 
komma att flöda rikligare utlåna alla 
medel, som de till äventyrs kunna få 
till sitt förfogande för utlåning. Kredit
instituten måste sålunda redan ha bör
jat tillämpa en viss kreditransonering, 
och det är en fortsättning på denna po
litik man i första hand åsyftar. I den 
män en sådan fortsättning är möjlig till 
allas båtnad behöver fullmaktslagen 
inte träda i kraft.

Jag skall inte genera mig för alt säga, 
att utskottsmajoriteten i grund och bot
ten anser att det vore bäst om man 
sluppe låta lagen träda i kraft, om man 
sålunda kunde vinna det avsedda målet 
genom frivilliga överenskommelser. 
Kommer lagen icke desto mindre att 
träda i kraft, så är det inte säkert att 
den behöver tagas i anspråk. Måste la
gen å andra sidan tagas i anspråk, så 
är detta bara ett bevis på att man icke

genom frivilliga överenskommelser kun
nat nå den kreditåtstramning man ön
skat utan en mycket stark räntehöjning.

Jag skall säga ytterligare en sak, som 
jag egentligen borde ha nämnt tidi
gare. Det gäller den hänvisning herr 
von Seth gjorde till Kooperativa för
bundets bevisföring beträffande verk
ningarna av 1 procents räntehöjning på 
levnadskostnaderna samt den stegring 
av levnadskostnaderna, som i alla fall 
ägt rum i år. Jag hyser den största 
respekt för Kooperativa förbundets sty
relse, men jag vågar i alla fall säga, att 
detta var en något lättsinnig jämförelse. 
Jag föreställer mig att herr von Seth 
inte själv antager, att om vi hade ökat 
räntan med 1 procent i fjol vi därmed 
skulle ha undgått den stegring av lev
nadskostnaderna på 20 procent, som ägt 
rum i år. Ingen kan väl gärna förklara 
denna våldsamma stegring av levnads
kostnaderna uteslutande därmed, att vi 
i fjol höjde räntan med endast 1/2 pro
cent i stället för med 1 procent! Är det 
verkligen någon som föreställer sig, att 
om vi höjt räntan med ytterligare 1/2 
procent så skulle denna stegring av 
levnadskostnaderna inte ha inträffat? 
Naturligtvis är detta fel. Man kan inte 
handskas med siffrorna på detta sätt. 
Det är en orimlig jämförelse. Jag vill 
inte anse det alldeles uteslutet, att nå
gon reducering av levnadskostnadssteg- 
ringen skulle ha kunnat uppnås med en 
stor räntestegring. Hur stor denna rän- 
testegring skulle ha varit vågar jag inte 
uttala mig om. Att vi emellertid skulle 
ha fått vidkännas den allra största de
len av denna levnadskostnadsstegring 
även med eu betydande höjning av rän
tan, det är min bestämda övertygelse.

Med hänvisning till vad jag sålunda 
har anfört vill jag, herr talman, hem
ställa om bifall till utskottets förslag.

Lag om räntereglering.

Herr SCHMIDT (kort genmäle): Herr 
talman! Utskottets ärade ordförande 
nämnde något om all vi reservanter
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skulle ha ändrat ståndpunkt från i vå
ras. Jag kan emellertid inte förstå i vil
ket avseende den ändringen skulle ha 
yppat sig. Jag vill då först och främst 
hänvisa till det anförande, som jag 
höll nyss. Jag sade då, att jag redan 
för 1 Va år sedan erkände, att det fanns 
andra medel i detta sammanhang än 
räntevapnet. Jag skulle kunna plocka 
fram ett otal exempel, där vi från vårt 
håll framhållit att man kan tillgripa 
andra medel än räntehöjning, då det 
gäller att återställa lämpliga ekono
miska förhållanden i samhället.

Herr Severin använde vidare ett ut
tryck, som jag får lov att vända mig 
emot. Herr Severin sade, att man vill 
uppnå svårigheter för näringslivet. Det
ta är väl i alla fall att gå ganska långt. 
Jag anser det vara lämpligt att bemöta 
herr Severins uttalande med att citera 
vad jag sade under en debatt här i kam
maren den 26 maj i år: »Reglerings- 
ekonomi och hård skattepolitik äro 
stela metoder och motverka i det långa 
loppet produktionsstegring och ökning 
av nationalinkomsten. De traditionella 
metoderna äro rörliga, verka automa
tiskt, och ju mera de tillämpas desto 
mera minska de behovet av som ut
skottet säger ’en på alla områden hård
hänt politik’. Det är enligt min mening 
utsikter att en 'hårdhänt politik’ leder 
till arbetslöshet, vilket i nuvarande läge 
ej behöver ske med den penningpolitik, 
som använder sig av måttliga, rörliga 
medel, vilka när som helst kunna an
sättas, modereras eller upphöra.»

Herr von SETH (kort genmäle): Herr 
talman! Utskottets ärade ordförande, 
herr Severin, sade mot slutet av sitt an
förande, att majoriteten hoppades att 
räntelagen icke skulle behöva användas. 
Detta innebär väl ändå ett visst erkän
nande av att denna lag är ytterligt far
lig och att man har en känsla av att 
man här rör sig med osäkrat vapen, 
som kan sprida förödelse i sådana rikt
ningar som man icke tänkt sig.

Lag om räntereglering.

Herr Severin förklarade vidare för 
mig, att den föreslagna lagen var avsedd 
att räcka bara till den 30 juni 1953. Ja, 
herr talman, sådant resonemang ha vi 
blivit vana vid. När det föreslås en 
ny skatt, nya besvärliga lagar e. d., hör 
man ofta att det inte är fråga om några 
permanenta anordningar. I verklighe
ten går det till så, att man först gör 
exempelvis en skatt tillfällig och sedan 
låter man den bli permanent. Detta ha 
vi lärt oss under många år, och det 
var därför ingen lugnande försäkran, 
som herr Severin kom med i detta av
seende.

Beträffande sedan Kooperativa för
bundets yttrande rörande räntan fram
höll herr Severin, att den prisstegring, 
som vi nu fått på ca 20 %, hade väl 
inte heller de som nu förorda ränte
vapnet kunnat undgå, även om man höjt 
räntan. Jag vill då hänvisa till inte bara 
Kooperativa förbundet utan även Tjäns
temännens centralorganisation (TCO) 
och Riksförbundet Landsbygdens folk 
(RLF). Samtliga dessa organisationer 
säga klart och tydligt ifrån att en re
striktiv kreditgivning icke kan åstad
kommas utan en tillräcklig stramhet på 
penningmarknaden, vilken under nuva
rande betingelser icke kan genomföras 
utan en höjning av räntan.

Till sist vill jag med några ord erinra 
om vad riksgäldsfullmäktiges ordföran
de, herr örne, sagt i anslutning till den 
proposition, som vi skola behandla här 
i kammaren om någon vecka, nämligen 
rörande ökad sedeltryckning. Jag har 
tyvärr inte herr örnes uttalande till 
hands. Han har emellertid klart sagt 
ifrån att regeringens ekonomiska politik 
under en lång följd av år varit så fel
aktig, att de prisstegringar som vi ha 
inom vårt land ingalunda äro helt be
roende av utlandsmarknaderna utan ha 
sin grund i inrikespolitiska lagar, för
ordningar och andra åtgärder som re
geringen vidtagit. Om man under en 
lång följd av år hade tillämpat kredit
åtstramning tillsammans med en ränte-
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höjning, då hade man enligt herr Örnes 
uppfattning i dag haft en bättre poli
tisk ställning och ett bättre penning
värde än man nu har.

Herr SEVERIN (kort genmäle): Herr 
talman! Beträffande reservanternas 
ståndpunktsändring sedan i våras er
inrade jag om att i reservationen från 
i våras icke nämndes något annat me
del mot en befarad penningvärdeför
sämring än räntestegringen. Det är 
mycket lätt att konstatera detta genom 
att läsa den ifrågavarande reservatio
nen. I den nu avgivna reservationen 
däremot har räntestegringen krympt 
till ett litet komplement, medan de öv
riga åtgärderna för vinnande av kre
ditåtstramning gjorts till det väsentliga. 
Det var detta jag syftade på när jag häv
dade att reservanterna ändrat stånd
punkt. Därmed har jag emellertid inte 
sagt, att reservanterna i våras bestredo 
att de övriga åtgärderna hade någon be
tydelse. Det är i stället rangordningen 
mellan de olika åtgärderna som har för
ändrats, och den är icke alldeles 
oviktig.

I mitt förra anförande betonade jag 
särskilt vad som närmare framhålles i 
majoritetens utlåtande, nämligen att 
majoriteten hoppas att lagen icke skall 
behöva tagas i anspråk därför att man 
förutsätter att en lojal samverkan skall 
komma att äga rum mellan riksbanken 
och de ifrågavarande kreditinstituten. 
.lag inledde också mitt anförande med 
att lagen i fråga måste betraktas som 
en extraordinär åtgärd och som sådan 
vara avsedd att gälla tillfälligt.

Eftersom tiden för min replik sanno
likt icke räcker till mera, skall jag till 
sist bara säga några ord i anslutning 
till den i denna debatt åberopade auk
toriteten herr örne. Det är klart, att 
herr örne har rätt däri, att vi här i lan
det hade kunnat föra en politik, varige
nom vi undgått åtminstone en del av de 
prisstegringar, som nu inträtt. .lag sade

också i mitt anförande, att jag ingalun
da vill bestrida att regeringen gjort sig 
skyldig till felkalkyleringar och felbe
räkningar. Jag vill emellertid framhål
la, att det väsentligaste skälet till den 
inträdda prisstegringen var av interna
tionell karaktär. Det kan naturligtvis 
sägas att även de internationella förhål
landena kunde anses ligga inom vår in
flytelsesfär. Åtminstone teoretiskt är 
detta möjligt. Jag tillägger detta om det 
teoretiskt möjliga, ty jag är rädd att 
herr Ohlin annars kommer att påpeka 
detta. Genom bl. a. valutakursfluktua
tioner hade man teoretiskt sett kunnat 
helt och hållet isolera vår marknad. 
Detta är emellertid, som sagt, endast 
teoretiskt.

Lag om räntereglering.

Herr GUSTAFSON i Göteborg: Herr 
talman! Bankoutskottets värderade ord
förande sade nyss, att man inte får 
handskas hur som helst med siffror. 
Jag vill för min del säga, att man inte 
heller får handskas hur som helst med 
fakta.

Jag har den allra största respekt för 
bankoutskottets ordförande. Jag blev 
därför mycket förvånad, när herr Seve
rin här försökte göra gällande, att det 
skett en åsiktsförändring hos reservan
terna från i våras och till nu. Detta 
skulle vara mycket lätt att konstatera, 
sade herr Severin, om man gick till
baka till utlåtandet från i våras. Nu har 
jag händelsevis detta utlåtande framför 
mig, och jag skall tillåta mig att citera 
några rader därur. I reservationen från 
i våras påpekade vi, att de prisstegran- 
de krafterna fått alltför stort spelrum. 
Sedan fortsatte vi: »Enligt utskottets be
stämda mening måste denna farliga ut
veckling brytas. Härför erfordras eu 
samordning av finanspolitiska och pen
ningpolitiska åtgärder. En överbalanse- 
ring av budgeten är i och för sig i rå
dande läge önskvärd. Därvid bör en 
väsentlig betydelse tillmätas återhåll
samhet med statliga utgifter, överbalan-
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seringen leder emellertid till åsyftad ef
fekt, endast om den åtföljs av en 
restriktiv penningpolitik.»

Jag tycker, att detta utlåtande från i 
våras tydligt ger vid handen, att vi re
servanter redan då hade samma upp
fattning som nu, när vi i det förelig
gande utlåtandet säga följande: »Paral
lellt med de penning- och kreditpolitis
ka medlen böra i nuvarande labila läge 
tillämpas åtgärder även av annat slag, 
exempelvis eu väl avvägd överbalanse- 
ring av budgeten, uppmuntrande av det 
frivilliga sparandet och tillfälliga in- 
vesteringsbegränsande åtgärder.»

Även av ett annat yttrande från herr 
Severins sida verkar det, som om han 
inte ansett det vara mödan värt att 
lägga ned alltför mycken tid på att 
verkligen läsa igenom reservationen. 
Herr Severin sade bl. a., att enligt re
servanternas mening skulle man använ
da kreditåtstramningen, och sedan skul
le räntan få finna sitt naturliga läge på 
en fri marknad. Omedelbart efter den 
mening, som jag nyss citerade från re
servationen rörande de kreditpolitiska 
och övriga åtgärderna, framhålles föl
jande i reservationen: »Sådana åtgär
der» —- d. v. s. andra åtgärder än de 
penningpolitiska —■ »äro värdefulla 
även ur den synpunkten att kreditåt
stramningen med deras hjälp ej behö
ver medföra en så stor räntehöjning 
som eljest.»

Därmed torde jag ha visat, att de syn
punkter, som bankoutskottets ärade 
ordförande här framhållit, inte äro 
hållbara.

När det gäller själva lagen har jag för 
min del redan i utskottet sagt ifrån att 
jag inte skulle anse det på något sätt i 
och för sig förvånande, om detta lag
förslag hade avslagits. Jag syftar då 
inte på några principiella skäl. Det är 
klart att det vore orimligt att begära att 
socialdemokraterna skulle vara mot
ståndare till ett sådant steg i socialis
tisk riktning som denna lag i alla fall 
är. Men man hade kunnat vänta, att

Lag om räntereglering.
majoriteten hade yrkat avslag på lagen 
av den anledningen att förslaget var så 
synnerligen bristfälligt utrett. Detta har 
också påpekats av en mängd remiss
instanser. Det är betecknande att till
synsmyndigheterna inom bankväsen
det ha avstyrkt lagen. Kommerskolle
gium har ansett att förslaget inte alls 
är så utrett, att det kan läggas till 
grund för lagstiftning. Även Koopera
tiva förbundet har avstyrkt förslaget. 
Dessutom har chefen för konjunkturin
stitutet kommit med en mördande kri
tik. Jag vet, att finansministern, som 
dock inte är här närvarande, inte tyc
ker om att man citerar konjunkturinsti
tutets chef i olika sammanhang. Jag 
vill emellertid här endast erinra om en 
enda mening i professor Lundbergs ytt
rande. Han säger där följande: »I riks
banksfullmäktiges skrivelse och i bifo
gad PM rörande räntekontroll ges emel
lertid en helt otillräcklig och på vä
sentliga punkter ytterst oklar föreställ
ning både om hur de nya penningpoli
tiska vapnen skola användas och om 
hur de komma att verka.»

Om man framlägger ett lagförslag be
träffande vilket man för det första inte 
riktigt vet hur det skall användas och 
för det andra inte kan säga ifrån hur 
det kommer att verka, hade väl en yt
terligare utredning varit påkallad, in
nan riksdagen på sätt som är föreslaget 
ger Kungl. Maj :t och riksbanksfullmäk
tige en fullmakt in blanko. Man hade 
kunnat vänta sig ett avslag på denna 
lag även av andra skäl, nämligen att en 
så betydande del av bondeförbundets 
riksdagsmän redan i de förberedande 
remissinstanserna ha engagerat sig till 
förmån för ett avstyrkande av lagen i 
fråga. Jag är för min del säker på att 
det finns åtskilliga riksdagsmän från 
bondeförbundet, som komma att följa 
den övertygelse, som de tydligen hade 
när de voro med om att avfatta remiss
svar i denna fråga. Vi veta, att bonde
förbundets ordinarie representanter så
väl i riksbanksfullmäktige som i riks-
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gäldsfullmäktige ursprungligen vände 
sig mot förslaget i fråga. Dåvarande 
suppleanten i riksbanksfullmäktige, nu
varande statsrådet Hedlund, hade en 
delvis annan mening men ansåg att för
slaget borde överarbetas och att man då 
borde begränsa sig till den rent yrkes
mässiga lånegivningen. Någon sådan 
överarbetning har emellertid inte kom
mit till stånd. Lantbruksförbundet, RLF 
och Jordbrukskreditkassan ansågo, att 
ytterligare utredning vore påkallad.

Jag har här i min hand en förteck
ning på de ledamöter tillhörande bon
deförbundet, som genom tidigare re
missvar sagt ifrån att de anse det före
liggande förslaget inte ha den karak
tären, att det f. n. bör göras till före
mål för lagstiftning. .lag skall inte alls 
nämna några namn i detta samman
hang. Jag skulle emellertid vara glad 
om åtminstone några av dessa ledamö
ter här i kammaren ville motivera den 
ståndpunkt, som de således redan in
tagit i denna fråga.

Att detta lagförslag framlagts utan 
att man gjort ordentligt klart för sig 
hur det skall verka och hur lagen skall 
användas framgår av det förhållandet, 
att finansministern i samband med re
missen till lagrådet påpekat att förslaget 
har missförståtts av praktiskt taget 
samtliga remissinstanser. Finansminis
tern liar för egen del piffat upp lagför
slaget något. Han har försett det med 
en bruksanvisning. Denna bruksanvis
ning har gjorts från den utgångspunk
ten, att för det första de kreditpolitiska 
åtgärderna visserligen intaga en viktig 
men därför icke på något sätt ledande 
plats i stabiliseringssträvandena samt 
att för det andra ränteregleringen i för
hållande till kreditpolitiken är av sub- 
sidiär natur.

Försett med en tydlig påskrift om 
ränteregleringens subsidiära betydelse 
och med vidhängande bruksanvisning 
har förslaget således gått till lagrådet. 
Tre ledamöter av lagrådet ha dock helt 
avstyrkt lagen i fråga, och en fjärde

ledamot har ställt sig tveksam. Tvek
sam är emellertid inte finansminister 
Sköld. Dock tycker jag, att han borde 
haft skäl att vara det. Det finns näm
ligen en avgörande invändning mot för
slaget, en invändning som alla borde 
kunna omfatta, oavsett vederbörandes 
inställning till själva räntefrågan. Den 
invändningen grundas på att det i detta 
fall gäller en fullmaktslag. Fullmakts- 
lagar äro över huvud taget betänkliga 
i en demokrati. I detta fall har man 
emellertid — såvitt jag vet —• för första 
gången under senare tid tillstyrkt en 
fullmaktslag, där det icke uttryckligen 
anges att lagen endast får sättas i kraft 
under utomordentliga förhållanden.

Jag har under den senaste veckan 
läst tre mycket intressanta böcker, 
skrivna av framstående socialdemokra
ter, vilka från olika utgångspunkter be
handlat frihetens problem. En av de 
mest intressanta av dessa böcker är 
Tage Lindboms »Efter Atlantis». Tage 
Lindbom säger där på ett ställe beträf
fande statens ställning över huvud ta
get: »Det finns såvitt jag kan se i vår 
nuvarande situation ingenting, som ty
der på att statens fortsatta maktexpan
sion skulle upphöra. Varför skulle den 
det? Den ena regleringen föder den 
andra.»

Jag vill inte använda detta citat för 
att slå den socialdemokratiska regering
en i huvudet därmed. Tage Lindbom 
vänder sig mot den tendens över huvud 
som finns i all vår kultur och som gäl
ler alla statsbildningar. Men om det är. 
så att det finns en tendens till ökad 
maktexpansion från statens sida och 
denna tendens är farlig, så borde detta 
medföra att man ställde sig ytterligt 
tveksam, då det gällde att utvidga sta
tens och framför allt regeringens makt
utrymme. Det torde vara ställt utom 
allt tvivel att den nu föreslagna ränte
lagen kommer att medföra en detaljreg
lering på det ekonomiska området, 
därest lagen i fråga skall kunna tilläm
pas någorlunda effektivt.

Lag om räntereglering.
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En förutvarande redaktör för den 
socialdemokratiska tidskriften Tiden 
har i ett mycket skarpt uttalande mot 
ränteregleringen framhållit följande: 
»Det förefaller inte vara mycket mer 
att säga om denna skrivelse, ty att i en
skildheterna granska ett alldeles opå
kallat förslag vore att använda tiden 
illa. Därför kan det räcka med en hän
visning till att de invändningar mot 
regleringsväsendet, som föranlett rege
ringen att — med finansplanens ord — 
’söka komma bort från detaljreglering
arna och i stället anlita generella me
toder’, med särskild styrka kan riktas 
mot ingrepp i penningmarknadens 
känsliga mekanism.»

.lag kan här åberopa ytterligare ett 
vittne, som jag antar att banko utskot
tets ärade ordförande kommer att god
känna. Det är redaktör Frans Severin, 
som i en relativt kritisk ledare av den 
18 september i Aftontidningen fram
höll, att det torde ifrågasättas om icke 
det förmånligaste vore att denna lag 
icke kom till användning. Denna syn
punkt har herr Severin också framfört 
här i dag, men i den av mig här åbero
pade ledaren i ÅT fortsatte han med 
följande: »ty en sådan detaljreglering 
över hela den ekonomiska verksamhe
tens område, som ligger innesluten i 
förslaget, skulle helt säkert bli ganska 
svår att handha utan friktioner».

Man kan från dessa utgångspunkter 
fråga, om det då finns någon anledning 
för riksdagen att frånhända sig beslu
tanderätten i denna så viktiga fråga.

När det gäller de fullmaktslagar, som 
vi tidigare ha beslutat, har det — såvitt 
jag kan minnas — alltid sagts ifrån att 
lagarna i fråga endast skulle få tilläm
pas vid krig eller krigsfara eller utom
ordentliga av krig föranledda förhål
landen. Det enda undantag från denna 
regel som jag för min del lyckats upp
leta är lagen angående bankaktiebolags 
kassareserver. I den lagen har emeller
tid den ifrågavarande formuleringen 
gjorts på följande sätt: »I den mån så

Lag om räntereglering.
dant med hänsyn till utomordentliga 
omständigheter prövas nödigt, må Ko
nungen» etc.

Den fjärde lagrådsledamoten, den som 
inte helt ville tillstyrka förslaget, för
ordade att man i rättssäkerhetens in
tresse åtminstone skulle tillfoga några 
ord om att lagen skulle träda i kraft 
endast då det »på grund av särskilda 
omständigheter prövas oundgängligen 
nödigt». Men inte ens detta ville finans
ministern gå med på. Det har förut 
nämnts att finansministern inte heller 
ville föreskriva, att hankofullmäktige 
skulle hehöva höra riksgäldsfullmäktige 
eller tillsynsmyndigheten över bankvä
sendet, innan lagen skulle sättas i kraft. 
Finansministern säger där, ganska ty
piskt, följande: »Ett remissförfarande 
medför alltid en viss tidsutdräkt.»

Om det här gäller att införa en full- 
maktslagstiftning av alldeles ny karak
tär, med alla de risker som en sådan 
lagstiftning innebär, borde det finnas 
alldeles utomordentligt starka skäl för 
dess genomförande. Men finansminis
tern har, som jag förut nämnde, redu
cerat värdet av denna lagstiftning av
sevärt, när han framhåller att kredit
politiken intar »en viktig men därför 
icke ledande plats» och att denna 
räntereglering endast är subsidiär i för
hållande till de kreditpolitiska åtgär
derna. Man måste då fråga sig: Är läget 
verkligen sådant att riksdagen nu bör 
fatta beslut om en sådan lag?

Herr talman! Jag vill inte upprepa 
de argument som ha framförts, bl. a. 
av herr Sclimidt. Jag skall bara ta upp 
ytterligare en huvudinvändning mot 
själva lagförslaget. Utskottsmajoriteten 
säger, att man inom utskottet hyst tvek
samhet »huruvida fullmaktslagstiftning- 
en även skulle hehöva innefatta befo
genhet att förordna om lägsta inlå- 
ningsränta». Det är förståeligt att man 
inom utskottet varit tveksam beträffan
de en minimiinlåningsränta. Så vitt jag 
kan förstå är denna bestämmelse inte 
av någon penningpolitisk betydelse.
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Däremot kan den lia utomordentlig be
tydelse ur andra synpunkter. Det inne
bär att ett arbetsutskott inom riks
banksfullmäktige får makt att avväga 
räntemarginalen.

Kooperativa förbundet har i sitt re- 
missutlåtande sagt, att man »finner det 
anmärkningsvärt, att i fullmäktiges 
skrivelse ingen närmare motivering 
lämnats för införandet av en dylik kon
troll av räntemarginalerna». Och till
synsmyndigheten över bankväsendet, 
bank- och fondinspektionen, anför i 
sitt uttalande: »Räntemarginalproble
met har i fullmäktiges skrivelse ej ens 
berörts; inga som helst riktlinjer — ut
över de penningpolitiska — meddelas 
till vägledning vid bestämmandet av 
inlånings- eller utlåningsräntans stor
lek; förslaget giver i princip riksban
ken full frihet att i penningpolitiska syf
ten krympa eller vidga bankernas mar
ginaler utan hänsyn till om åtgärden är 
skälig eller ens försvarlig ur lönsamhe
tens synpunkt.»

Jag måste här ställa en direkt fråga 
till bankoutskottets värderade ordfö
rande: Vad är egentligen anledningen 
till att man i denna lag har infört en 
bestämmelse om minimiränta vid inlå
ningen? Man uttalar sig mycket svä
vande i majoritetens utlåtande. »Utskot
tet har emellertid funnit», säger man, 
»att ett slopande av nämnda befogen
het skulle kunna leda till risker för 
uppkomsten av förskjutningar mellan 
de av olika kreditinstitut tillämpade 
räntesatserna, som det ur allmän syn
punkt synes angeläget att förhindra.» 
Det vore mycket intressant att få en 
något närmare utredning av vad som 
ligger bakom denna mycket rebusartade 
motivering för att man i lagförslaget 
för in en bestämmelse, som kan ha en 
så vittgående innebörd.

Till sist, herr talman, vill jag citera 
ur ett remissutlåtande, som jag också 
vet att finansministern inte är så för
färligt förtjust i för närvarande, näm
ligen det sammanfattande omdöme som

Kooperativa förbundets styrelse gör när 
det gäller denna lag. Man säger så här: 
»Enbart den allmänna granskning, som 
styrelsen på grund av den utomordent
ligt knappt tillmätta remisstiden kun
nat ägna bankofullmäktiges framställ
ning, ger enligt styrelsens mening vid 
handen, att förslaget icke vare sig i 
fråga om dess motivering, dess reala 
innehåll eller dess lagtekniska utform
ning är sådant att det kan läggas till 
grund för ett förslag till riksdagen om 
en fullmaktslagstiftning i penningpoli- 
tiskt syfte.»

Nu ansågs i alla fall från regeringens 
sida att framställningen var sådan, att 
den kunde läggas till grund för ett för
slag, och detta förslag har också fram
lagts. Ett liknande förslag framkom i 
Holland nyligen, ett förslag som skulle 
ge Nederlandsche Bank mycket stora 
befogenheter över kreditväsendet och 
som också inkluderade en bestämmelse 
om räntereglering. Jag har i dag fått 
upplysning om att lagen godtogs, men 
att man i parlamentet strök hela frå
gan om räntereglering. Jag vill, herr 
talman, sluta med att uttrycka den för
hoppningen, att andra kammaren i dag 
skall fatta samma beslut.

Lag om räntereglering.

Herr HANSSON i Önnarp: Herr tal
man! Enligt departementschefens ut
tryckliga åsikt, framförd i propositio
nen, är detta lagförslags främsta upp
gift att bilda ett fast underlag för fri
villiga överenskommelser med kredit
instituten om en kreditbegränsning 
inom lågräntepolitikens ram.

En räntehöjning inom måttliga grän
ser anser utskottet i dagens läge icke 
kunna betraktas som en faktor av själv
ständig betydelse för kreditbegräns
ning, utan den får ses som en konse
kvens av den direkta kreditåtstram
ningen. Men visst iir det självklart att 
en sådan kreditåtstramning, driven till 
kanske den gräns, dit den måste dri
vas för att nå det syfte den avser att
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tjäna, kan påverka räntenivån i steg
rande riktning.

Enligt min mening är det inte otänk
bart utan snarare troligt, att åtstram
ningen måste bli av sådan omfattning 
att en viss ränteglidning på kort sikt 
får accepteras. I ett sådant läge kan det 
ha sitt värde att ha en viss kontroll 
över att inte räntestegringen blir av en 
omotiverad storleksordning. Ingen av 
förespråkarna för en omedelbar ränte- 
stegring som ett av de allra effektivaste 
medlen vid inflationens bekämpande 
har, åtminstone inte öppet, framhållit 
önskvärdheten av ett frångående av 
lågräntepolitiken.

Alla synas vara eniga om och er
känna, att det är betydelsefullt med en 
fast eller en inom måttliga gränser rör
lig ränta. Varken utskottet eller reser
vanterna ställa sig främmande för tan
ken att läget kan utvecklas så, att en 
räntehöjning kan bli nödvändig. Men 
skillnaden ligger däri att man bedömer 
förutsättningarna för en sådan litet 
olika. Enighet synes råda om att vissa 
andra investeringsbegränsande åtgärder 
kunna bli nödvändiga. Och det är ju 
riktigt som det här har framhållits, 
bl. a. av den ärade utskottsordföranden 
både i hans första inlägg och i hans 
replik, att man inom oppositionen be
dömer räntan som ett komplement till 
vissa regleringsåtgärder.

Jag vill inte gå så långt att jag påstår 
att detta är något alldeles nytt påfund, 
men förhållandet framstår dock i dag 
något tydligare än det gjort tidigare. 
Oppositionen har inte nu tillmätt rän
tan samma avgörande betydelse som ti
digare; åtminstone har man haft en 
viss rätt att dra denna slutsats av fram
för allt resonemanget utanför riksda
gen. Allmänheten har vid många tillfäl
len delgivits den uppfattningen, att vat- 
tendelaren gick just här: räntehöjning 
eller icke räntehöjning.

Är man emellertid villig att acceptera 
ett visst mått av regleringar, särskilt

Lag om räntereglering.
när man därtill uttryckligt säger att 
inom ramen för sådana regleringar be
höver man inte gå med på en ränte
höjning så stor, som den skulle bli utan 
dessa, då skall man nog stämma ner 
tonen en smula i sin allmänna kritik 
av regleringar i ett läge som är svårt 
att bemästra.

Man kan sammanfattningsvis säga, 
att oppositionen här i dag och i sin 
reservation till ganska betydande del 
har frångått sin ståndpunkt att betrak
ta räntan som ett av de väsentligaste 
medlen i kampen mot inflationen och 
mera framhävt den som ett medel bland 
många andra. Man kan kanske också 
säga att linjerna börja klarna och att 
motsättningarna mer och mer krympa 
samman. En tämligen meningslös dis
kussion om vilken räntenivå som är den 
riktiga bör avlösas av ett handlande, 
som tar sikte på penningvärdets be
varande. Skulle det inte räcka med de 
åtgärder som kunna inrymmas under 
en oförändrad räntesats, går det natur
ligtvis inte att stanna på halva vägen. 
Om utvecklingen skulle gå dithän att 
vi ställas i en situation, där vi ha att 
välja mellan å ena sidan en ytterligare 
skärpt kreditåtstramning, med en viss 
kortsiktig räntestegring som följd, och 
å andra sidan att till varje pris fullfölja 
en fast räntepolitik med ett fortsatt 
penningvärdefall som följdverkan, bör 
ett sådant val inte vara så svårt att 
träffa.

När man lyssnat till kritiken mot 
detta lagförslag tror jag man mycket 
lätt kunnat få intryck av att den skjuter 
ganska betydligt över målet. Herr Gus
tafson i Göteborg refererade till vissa 
remissyttranden. Han gjorde samtidigt 
en antydan om att herr Severin, utskot
tets ordförande, inte skulle ha riktigt 
fattat innebörden i reservanternas sätt 
att uttrycka sig. I det sammanhanget 
skulle jag också till herr Gustafson 
vilja säga, att han väl ändå inte kan be
gära att jag skulle i utskottet inta en
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från majoriteten avvikande mening och 
exempelvis använda herr Hedlunds ytt
rande som underlag för detta. Det heter 
där, att »herr Hedlund förklarade sig 
instämma i vad herrar Gränebo och 
Krisiensson anfört utom så till vida, 
att han ansåge, att förhållandena på 
kreditmarknaden hastigt kunde änd
ras och att det därför vore lämpligt att 
lagförslaget bleve föremål för beredning 
och beslut för att vid behov snabbt 
kunna tagas i anspråk».

Man måste väl vara mer än vanligt 
lyhörd för att kunna utläsa någon vä
sentlig skillnad mellan den mening, som 
kommer till tals i ett sådant yttrande, 
och den som utskottsmajoriteten före
träder. Herr Gustafson i Göteborg ci
terade också något av vad jordbruks
kreditkassan anfört i sitt utlåtande. Den 
har emellertid inte heller gått på ett 
sådant markerat avslagsyrkande, som 
herr Gustafson ville göra gällande. Kas
san hade inte några principiella in
vändningar emot förslaget i och för sig 
men menade, att det kanske borde un
derställas riksdagens behandling och 
beslut innan det genomfördes. Skillna
den mellan ett sådant uttalande och det 
tillvägagångssätt som förekommer i da
gens läge är väl inte heller så värst stor. 
Lantbruksförbundet har för sin del 
framhållit åtskilligt som herr Gustafson 
glömt att nämna. Man påpekar bl. a. 
vad en räntehöjning skulle betyda för 
jordbrukskalkylen — man nämner en 
tdgiftspost på mellan 80 och 90 miljo
ner kronor.

När man bedömer vårt ekonomiska 
läge och de åtgärder, som behöva vid
taga:. för att nå fram till en eftersträ
vad bättre balans, sväva alla något på 
målet. Ingen är riktigt säker och vågar 
med bestämdhet rekommendera en viss 
åtgärd, ett visst program och säga: Det
ta är det absolut riktiga. När man har 
ansett räntan vara det effektivaste med
let att bekämpa inflationen och stöder 
sig på vissa faktiska resultat från tidi

gare tillfällen, bortser man från den för
ändring av strukturen som samhället 
undergått framför allt under de senaste 
20 åren. Om en räntehöjning i dag av 
kanske ganska kraftig natur skulle ge
nomföras, betydde ju det att det Orga- 
nisations-Sverige vi ha i dag skulle gå 
vägen över just de olika organ och olika 
intressegrupper, som drabbades av en 
räntehöjning, för att skaffa sig kompen
sation, vilket säkerligen skulle komma 
att medföra helt andra konsekvenser 
än man kanske vill vidkännas på det 
hållet — med »det hållet» menar jag 
då dem som betrakta en viss räntesteg- 
ring som det härvidlag väsentliga 
medlet.

Till herr von Seth skulle jag vilja 
genmäla, när han yttrade att detta lag
förslag var något av en blomma, som 
ytterligare skulle komma att öka den 
redan rika floran på regleringarnas om
råde. att högern är väl — om man får 
tyda denna gemensamma reservation 
från högern och folkpartiet på det sät
tet — ändå redo att svälja en hel del 
regleringar, utom just denna ränteregle
ring.

.lag skall gärna erkänna att den kan 
få vissa konsekvenser, som man kanske 
inte i dag kan överblicka, och att den 
är något av ett experiment. Men att 
inte reservanterna varit helt oemottag
liga för det resonemang som fördes i 
utskottet finner jag av deras sätt att 
uttrycka sig. I höger-, respektive folk
partimotionen använder man uttryc
ken »omstörtande» och »vådliga» om 
detta lagförslag, men i reservationen 
har man mildrat det till »betänkliga» 
och »farliga».

.lag tror att man inte skall förbise 
vad jag började med att påpeka, näm
ligen att lagens främsta uppgift är att 
bilda ett underlag för frivilliga överens
kommelser. Man skall nog inte heller 
göra sig skyldig till allt för många 
olycksprofetior om vilka följderna av 
denna lag skola bli, ty sådana ha vi i

Lag om räntereglering.
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andra sammanhang fått höra tidigare, 
men dess bättre ha de inte blivit be
sannade.

Jag vill härmed, herr talman, yrka 
bifall till utskottets hemställan.

Lag om räntereglering.

Herr GUSTAFSON i Göteborg (kort 
genmäle): Herr talman! Jag förstår gi
vetvis att det skulle vara besvärligt för 
herr Hansson i Önnarp att åstadkomma 
en argumentering i denna fråga, men 
att han skulle ha så ont om argument 
att han skulle behöva upprepa och 
bygga sin framställning på argument, 
som i den tidigare debatten visat sig 
vara fullständigt felaktiga, trodde jag 
ändå verkligen inte.

Bankoutskottets värderade ordföran
de påstod att här hade skett en åsikts- 
förändring från reservanternas sida när 
det gällde frågan, hur man skulle kun
na bevara penningvärdet; vi hade i 
våras sagt att räntan är det enda med
let, och nu skulle vi säga, att parallellt 
härmed kunna även vissa andra åtgär
der vidtagas. Det klarlades genom de 
citat jag gjorde ur de båda utlåtandena, 
att vi härvidlag alltjämt stå på precis 
samma linje. Att herr Hansson i Ön
narp fortfar att upprepa dylika påstå
enden verkar därför mycket förvå
nande.

När jag sade att det i och för sig 
inte varit orimligt alls, om kammaren 
avslagit detta lagförslag, stödde jag mitt 
uttalande därpå att det från så många 
remissinstansers sida sagts ifrån, att 
detta förslag är ofullständigt utrett. 
Herr Hansson kunde inte heller förneka 
att remissinstanserna Sveriges lant- 
bruksförbund och RLF framhållit, att 
förslaget är otillräckligt utrett och att 
lagen inte skulle kunna sättas i kraft 
utan att riksdagen efter närmare pröv
ning fått ta ställning till den. I styrel
serna för dessa remissinstanser sitta 
flera framstående medlemmar av denna 
kammare från bondeförbundet, varför 
jag måste fråga mig om det är herr

Hansson i önnarp, som här represen
terar bondeförbundets linje, eller om 
det är herr Johnsson i Skoglösa eller 
herr Adolfsson eller herr Vigelsbo eller 
herr Ryberg, som avstyrkt förslaget i 
riksgäldsfullmäktige, eller om det är 
några av styrelseledamöterna i Sveri
ges lantbruksförbund. Det vore intres
sant att få klarhet i den frågan.

Herr Hansson i önnarp sade vidare, 
att eftersom reservanterna nu äro vil
liga att godkänna vissa regleringar, för
står han inte att vi skulle vara mot
ståndare till ännu en reglering. Det är 
just därför att vi veta, att reglering lätt 
föder reglering, som vi inte gärna vilja 
komma in på det slentrianmässiga tän
kesättet att har man godkänt den ena 
kan man också godkänna den andra.

Herr HANSSON i önnarp (kort gen
mäle) : Herr talman! Det är visst inte så, 
att jag skulle vara mer fattig på argument 
än vad herr Gustafson i Göteborg trodde. 
Jag ansåg nämligen inte herr Gustafsons i 
Göteborg förklaring rörande den åsikts- 
förändring, som herr Severin pekade 
på, vara till fyllest, därför att jag tycker, 
att den inte alls står i samstämmighet 
med det resonemang, som i dessa da
gar föres från folkpartiets sida ute i 
agitationen. Jag vill ha klart besked, 
herr Gustafson, huruvida ni inte äro 
så stora motståndare till regleringseko- 
nomien som ni ha velat göra gällande 
ute i agitationen. Och anse ni nu inte 
räntan vara ett sådant väsentligt medel 
i kampen mot inflationen som ni velat 
göra gällande, då är skillnaden mellan 
utskottets och reservanternas ställnings
taganden betydligt mindre än vad den 
här framställts vara.

Herr GUSTAFSON i Göteborg (kort 
genmäle): Herr talman! Jag förstår, att 
herr Hansson i Önnarp har ett visst 
behov av att göra gällande, att skillna
den mellan utskottsmajoritetens och re
servanternas ståndpunkter inte är så 
stor. Men det är dock fråga om, herr
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Hansson i önnarp, att majoriteten för
ordar införandet av en fullmaktslagstift- 
ning, under det att reservanterna gå 
emot detta, och det skulle jag för min 
del anse vara en relativt betydande 
skillnad.

Herr Hansson i Önnarp sade, att han 
inte kan godkänna den förklaring som 
jag givit om att det inte har skett någon 
åsiktsförändring sedan i våras från 
folkpartiets och högerns sida. Jag skulle 
inom parentes vilja säga, att det kan
ske är litet oförsiktigt av herr Hans
son i önnarp att i dagens läge börja 
tala om åsiktsförändringar. Herr Hans
son i Önnarp säger alltså, att han inte 
kan godkänna den bevisning, som här 
lagts fram genom citat ur de två banko
utskottsutlåtanden det var fråga om. Då 
måste jag verkligen fråga herr Hansson 
i önnarp: På vilka punkter är det som 
Ni inte kan godkänna förklaringen?

Herr SEVERIN (kort genmäle): Herr 
talman! Jag skall bara säga några ord 
om den åsiktsförändring, som här har 
diskuterats av herrar Gustafson i Göte
borg och Hansson i Önnarp och mig 
själv. Jag sade i mitt förra anförande, 
att det är fråga om en rangordning mel
lan de olika medlen. I det tidigare ut
låtande, som herr Gustafson i Göteborg 
citerade, framställdes budgetens över- 
balansering i reservationen såsom ett 
medel, men det sades, att budgetens 
överbalansering ägde betydelse endast 
under förutsättning av en kreditåt- 
stramning, som framkallade en tillräck
ligt hög ränta. Budgetbalanseringen 
ägde alltså ingen självständig betydelse, 
utan det som ägde självständig betydel
se var räntestegringen. Sedan kunde 
man för all del komplettera denna med 
budgetbalansering.

1 del nu föreliggande utlåtandet talas 
det däremot om att bland annat en 
överbalansering av budgeten kan ske 
ixirallellt med användande av de pen
ning- och kreditpolitiska medlen. Detta

är ju en väsentlig förändring — det är 
alltså fråga om en parallellitet, en lik
värdighet. Reservanterna säga, att »pa
rallellt med de penning- och kreditpoli
tiska medlen böra i nuvarande labila 
läge tillämpas åtgärder även av annat 
slag, exempelvis en väl avvägd överba
lansering av budgeten, uppmuntrande 
av det frivilliga sparandet och tillfälli
ga investeringsbegränsande åtgärder». 
Jag vet inte om det är investeringsav- 
gifter som åsyftas, men det måste väl 
vara någonting i den stilen. Och i fort
sättningen heter det, att »sådana åtgär
der äro värdefulla även ur den syn
punkten att kreditåtstramningen med 
deras hjälp ej behöver medföra en så 
stor räntehöjning som eljest».

Alltså måste man med dessa åtgärder 
kunna vinna en sådan kreditåtstram
ning, att man inte behöver höja räntan. 
I vårens utlåtande var räntan det pri
mära, och endast under förutsättning 
att man höjde räntan ägde budgetens 
överbalansering och de andra åtgärder
na betydelse. Det är denna skillnad i 
förhållande till reservanternas nu gjor
da uttalande som jag påpekat och som 
faktiskt föreligger — till min tillfreds
ställelse, vill jag säga.

Lag om räntereglering.

Herr HANSSON i önnarp (kort gen
mäle): Herr talman! Jag vill till herr 
Gustafson i Göteborg säga, att om han 
granskar remissutlåtandena ordentligt, 
skall han finna, att den överväldigande 
majoriteten är överens om att en kre
ditåtstramning är nödvändig. Då kan 
man säga: På vilket sätt skall denna 
kreditåtstramning genomföras? Skall 
den genomföras under en fri ränteut
veckling, eller skall den ske under en 
kontrollerad ränteutveckling? När nu 
reservanterna ha uttalat sig för en låg
räntepolitik, så har man svårt att för
stå, hur man på lång sikt skall kunna 
genomföra denna politik tillsammans 
med kreditåtstramningen utan att ha en 
viss möjlighet till kontroll.
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Herr OHLIN: Herr talman! Får jag 
börja med ett par observationer med 
anledning av vad bankoutskottets ärade 
ordförande här har anfört. Han sade, 
att den väsentliga källan till inflationen 
under senare år har varit de internatio
nella förhållandena. Herr Severin me
nade, att vare sig vi hade fört den ena 
penningpolitiken eller den andra, så 
skulle det inte ha haft någon större in
verkan.

Jag måste säga, att en sådan maktlös- 
hetsförklaring från ordföranden i det 
utskott, som särskilt har att se till att 
riksbanken gör vad den kan för att för
svaret av penningvärdet verkligen får 
en central ställning i vår politik, är 
mycket, mycket beklaglig. Menar verk
ligen herr Severin, att vi under senare 
år inte skulle ha haft någon möjlighet 
att påverka utvecklingen här i landet 
även i prishänseende, om vi t. ex. från 
1946 hade målmedvetet inriktat vår po
litik på att försöka dämpa överkonjunk
turen och få en lagom hög konjunktur?

När jag hörde bankoutskottets ordfö
rande, sade jag mig, att det är tydligen 
synd att bankoutskottet berövats de där 
pensionsfrågorna, som förut upptogo 
större delen av utskottets tid. Det är 
tydligen frågor av den arten som ut
skottets ordförande anser att utskottet 
kan utöva något inflytande på, och det 
kan ju inte bestridas. Men nog vore det 
väl ändå anledning att herr Severin en 
gång till övervägde, om inte den pen- 
ningpolitik och den ekonomiska politik 
som föras bär i landet ha ett väsentligt 
inflytande på utvecklingen. I annat fall 
skulle vi ju kunna lägga ned alla dessa 
debatter och dra in hela bankoutskottet 
och åtskilligt annat till.

Herr Severin sade för en stund se
dan, att i våras hade oppositionen den 
inställningen, att räntan var det pri
mära, men nu har den kommit över till 
kreditåtstramningen såsom varande en 
jämställd faktor. Jag skall inte, herr 
talman, ge mig in på någon textförkla
ring av utskottsutlåtandena. Men jag
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tror mig väl ändå kunna hävda — detta 
sagt med all blygsamhet — att jag ända 
från början av dessa diskussioner i 
varje sammanhang har framhållit just 
kreditåtstramningens primära ställning 
och att frågan om räntevariation har 
fått ses ur den synpunkten att man, om 
man inte tillåter en viss räntevariation, 
har svårt att på ett naturligt sätt få till 
stånd en kreditåtstramning. Nog är det 
väl rätt överraskande att man nu plöts
ligt skall få höra, att det är räntevaria- 
tionen som man förut har fäst huvud
vikten vid, samtidigt som det för någon 
månad sedan sagts precis tvärtom från 
regeringspartiet, nämligen att nu har 
folkpartiet gått över till att fästa så stor 
vikt vid räntan. Jag föreslår att herrar
na Severin och Sköld, eller skall jag 
säga Sköld och Severin, träffas och 
överväga, huruvida folkpartiet fäster 
större eller mindre vikt vid räntan. Ty 
båda påståendena kunna ju ändå inte 
vara riktiga.

När jag ser att statsministern befin
ner sig i kammaren, vill jag begagna 
detta första tillfälle jag har att beröra 
eu för vår ekonomiska politik mycket 
viktig fråga, som äger ett ytterst intimt 
samband med de problem, vilka disku
teras här i dag, även om den inte — 
på goda grunder, vill jag säga — blivit 
diskuterad i utskottsutlåtandet. Finans
ministern har vid olika tillfällen beto
nat, liksom man gör i utskottsutlåtan
det, att den svenska konjunkturen är 
mycket splittrad. Detta gäller i hög 
grad även exportkonjunkturen, det gäl
ler de olika exporterande industrierna, 
och det gäller övriga exporterande nä
ringar. Därför blev det naturligtvis en 
mycket, mycket stor överraskning, när 
statsministern i ett tal för en tio dagar 
sedan plötsligt kastade ut tanken, att 
det kunde vara lämpligt att man med 
anledning av konjunkturvinsterna till
grep generella exportavgifter. (Jag ut
går från det referat som har kommit.) 
Det är väl alldeles klart att statsminis
terns tanke var, om man vågar tolka
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den, att generella exportavgifter skulle 
användas inte bara för att dra in vissa 
konjunkturvinster utan också för att 
verka dämpande på pristrycket ut
ifrån.

Jag tror inte jag överdriver om jag 
säger, att det är bra länge sedan en 
statsministers uttalande har väckt så 
mycken förvåning i vida kretsar. Ty 
alla ha, som jag nyss nämnde, varit 
överens om att konjunkturen är så 
splittrad, att det på många håll inga
lunda finns några konjunkturvinster, 
medan de finnas på en del håll inom 
vissa råvaruproducerande näringar, 
ingalunda endast inom skogsindustrien. 
Att då tillämpa en generell exportav
gift måste framstå som ytterst märkligt 
och olämpligt.

Det har under senare år gjorts all
varliga försök från näringslivet att med 
betydande uppoffringar upparbeta en 
export på olika håll, t. ex. på Förenta 
staterna för att öka våra knappa dol
lartillgångar. Om man i detta läge 
skulle införa generella exportavgifter, 
skulle det i många fall betyda, att des
sa strävanden fingo en dödsstöt. Kan 
detta verkligen vara lämpligt? Ingen
ting tyder för närvarande, såvitt man 
kan se, på att kostnadsstegringen t. ex. 
i Förenta staterna skulle procentuellt 
bli större än i Sverige under de kom
mande åren, och man kan därför inga
lunda basera någon politik på ett så
dant förmodande, även om framtiden 
alltid är oviss.

Med hänsyn till den handelspolitik, 
som Sverige har biträtt och som har 
gått ut på att skapa någorlunda gynn
samma förutsättningar för den interna
tionella handeln, framstår det, tror jag, 
såsom någonting ytterst betänkligt, om 
man skulle tillgripa generella exportav
gifter. Jag tror att Sverige skulle riske
ra att helt kompromettera sin handels
politiska position på ett sätt, som skulle 
medföra allvarliga olägenheter för vårt 
land.

Det finns även andra skäl som skulle

kunna anföras för att allmänna export
avgifter svårligen kunna smidigt anpas
sas efter lägets förändringar. Jag hop
pas, att statsministern vill begagna det
ta första tillfälle att lägga denna fråga 
till rätta och förklara, att han har bli
vit missförstådd och att det som han 
verkligen uttalade var någonting annat 
än det som stod i referatet. Jag tror, att 
ett snabbt tillrättaläggande skulle vara 
ägnat att hos det svenska näringslivet 
och hela svenska folket medföra en 
minskad oro och därigenom avlägsna 
den belastning, som uppkommit efter 
statsministerns uttalande. Det är här 
inte fråga om huruvida man vill lägga 
en större eller mindre börda på de kon
junkturvinster, som finnas, eller inte. 
Den frågan lämnar jag helt å sido — 
den få vi diskutera i annat samman
hang. Vad jag vill framhålla är, att tan
ken på generella exportavgifter förefal
ler ytterst litet motiverad och att den 
har framkallat allvarlig och berätti
gad oro.

Vad beträffar finansministerns ställ
ning i räntefrågan så skall jag inte 
uppehålla mig vid statsrådets många ut
talanden, i och för sig intressanta. Jag 
vill bara peka på ett. Finansministern 
säger, enligt vad som redovisas nederst 
på s. 13 i utskottsutlåtandet, följande: »I 
dagens läge framstå nackdelarna av en 
räntehöjning såsom större än fördelar
na därav. Ett konstaterande av detta 
förhållande innebär icke, att man av
visar tanken på en på kortare sikt rör
lig ränta.»

Säg, vad betyder detta med »en på 
kortare sikt rörlig ränta» som ett led 
i vad som faktiskt är ett räntestabilise- 
ringsprogram? Om finansministern 
bade sagt »på längre sikt» eller »inom 
en mera avlägsen framtid» skulle jag 
möjligen kunnat förstå det, om än inte 
ansluta mig till tanken. Men vad bety
der »en på kortare sikt rörlig ränta», 
ett uttalande som kastas in i ett resone
mang, vilket till 99 procent utgör en 
motivering varför man inte skall lia en
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rörlig ränta i nuvarande läge? Jag tror 
att finansministerns uttalande kan 
komina att försvåra den politik, som fi
nansministern önskar förd. Jag tror 
också att detta uttalandes tillkomst är 
ett uttryck för hur pass svårt det är att 
å ena sidan förorda den politik, som 
regeringen önskar föra, och å andra 
sidan behålla handlingsfriheten, så att 
man inte om ett halvår tvingas föra en 
politik, som man inte har täckning för 
i några brasklappar för närvarande. 
Därför kastar man in sådana här brask
lappar.

Jag kan, herr talman, inte låta bli 
att peka på en sak i samband med fi
nansministerns och utskottets godkän
nande av bankofullmäktiges inajoritets- 
uttalande. Den ståndpunkt som banko
fullmäktige inta är i korthet den, att 
om man har en alldeles speciell grad av 
stramhet på penning- och kapitalmark
naden, så kan man hålla en stabil rän
tenivå. Men om man har litet mer 
stramhet på penning- och kapitalmark
naden, kommer räntan att stiga och sti
ga och stiga mer eller mindre i det 
oändliga. Det behövs alltså bara litet 
stramhet över jämviktsläget, så måste 
räntan bli 4, 5, 6, 7 procent. Om man 
har en litet större lätthet än det där 
precisa läget, som möjliggör en stabil 
räntenivå, så blir slutsatsen av banko
fullmäktiges ståndpunkt, att räntan 
måste sjunka och sjunka och sjunka, 
jag vet inte hur långt, kanske ner mot 
noll.

Detta är cn ny och kanske revolutio
nerande teori för räntebildningen. Jag 
har diskuterat den med åtskilliga, så 
det är inte bara på min egen läskonst 
jag baserar omdömet — den är kanske 
inte tlilräcklig, det vill jag gärna er
känna — men jag har gjort kollatione
ringar med personer, som haft med 
detta att göra. Det bär givit vid han
den, att min tolkning såvitt jag förstår 
är riktig. Slutsatsen av detta måste ju 
bli, att man egentligen inte kan göra 
någon kreditåtstramning alls, utan att
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räntan befinner sig i rörelse uppåt. Man 
kan bara ha ett visst stadium av kredit
åtstramning, ocli vill man inte ha pre
cis bara det, x grader av kreditåtstram
ning, så är man tvungen att tillgripa 
utvägen med en räntereglering.

Det är alltså en lag av föreslagen 
art som man skulle vara tvungen att 
tillämpa. Gör man inte det — och fi
nansministern talar om att det skulle 
ske endast under speciella förutsätt
ningar — så måste man enligt teorin i 
fråga avstå från någon egentlig kredit- 
åtstramning. Finansministern kan ju 
läsa referatet av bankofullmäktiges ytt
rande på s. 12, nedom mitten, i propo
sitionen. Såvitt jag kan förstå, är detta 
en ganska absurd framställning. Men 
tyvärr är det den som har varit en vä
sentlig del av motiveringen för att riks
banksfullmäktige över huvud taget lagt 
fram detta förslag.

Fn annan invändning, som jag vill 
komma med, är den: Man säger, att 
det här endast gäller en priskontroll 
på räntan, och när man har priskon
troll på varor, varför skall man då inte 
ha det på räntan? Men, herr talman, vi 
ha ju en riksbank, glömmer man verk
ligen bort det? Vi ha inte ett affärs- 
bankssystem, som bestämmer räntorna 
och sätter dem efter sina egna önske
mål, så att man på något sätt måste in
skrida, utan vi ha ju en riksbank, som 
utövar ett mycket viktigt inflytande på 
räntenivåns höjd, fastän inte genom 
att ingripa så där i detalj på varje 
räntesats utan genom att påverka själ
va nivån. Det är därför bland annat — 
det finns även andra skäl som herr 
Sehmidt och andra voro inne på —- 
som parallellen mellan pris- och ränte- 
kontroll är så missvisande.

Med den uppfattning, som vi på vårt 
håll företräda, är prisstabiliseringen be
tydligt mycket viktigare än räntestabi- 
liseringen. Att vi nu anse oss böra för
orda, att räntevariationer få spela nå
got större roll än vi ansågo för några år 
sedan, beror ej på någon åsiktsföränd-
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ring i och för sig utan på att man nu 
har ett annat läge. När man å ena si
dan har en internationell konjunktur 
av det slag vi känna och å andra si
dan fått en inflationsutveckling så hård 
som under det senaste året, då är det 
alldeles klart att det behöves en hår
dare penningpolitik än vad som kan
ske räckte för några år sedan.

För övrigt, herr talman, när man ta
lar om räntestegring, kanske jag får 
göra ett påpekande, som egentligen 
borde framföras varje gång man dis
kuterar räntan under inflationstider. 
Det är att den person, som lånar ut 
pengar t. ex. mot 3,5 procents ränta 
under en tid då prisnivån stiger med 
3,5 procent om året, får egentligen 
ingen ränta alls; han får bara nöjet 
att betala skatt på räntan och i den 
mån han gör det förlorar han. Får han 
3,5 procents ränta skattefritt, då pris
nivån stiger lika mycket, är i verk
ligheten den reala räntan noll. Nu 
känna vi till, att priserna under året 
stigit mer än med 3,5 procent. Därför 
får man säga att om en ränta på 3,5 
procent i ett läge, då man räknade med 
stabila priser eller blott tillfälliga pris
höjningar, framstod såsom rimlig, så 
är däremot 3,5 procents ränta i ett läge, 
då priserna stigit icke bara med 3,5 
procent utan med det dubbla upp till 
det femdubbla per år, en mycket lägre 
ränta. Det är ordets makt över tanken, 
när man talar om räntehöjning — som 
jag erkänner att vi alla göra — när 
man i verkligheten kan säga, att rän
tan under det senaste året här i landet 
varit starkt negativ, varit lägre än un
der kanske någon annan tid av vår 
moderna ekonomiska historia med un
dantag möjligen för ett år under det 
första världskriget. Nog bör man be
akta detta en liten smula, innan man 
talar alltför onyanserat om räntehöj
ning.

Beträffande skälen mot denna lag 
hänvisar jag i huvudsak till vad her
rar Schmidt och Gustafson i Göteborg

anförde och skall icke upprepa det. 
Men när utskottet säger, att det kan 
finnas tillstånd, då man kan behöva 
använda ränteförändringar, saknar jag 
för min del där en motivering, varför 
ej ett sådant tillstånd föreligger nu. Ut
skottet faller tillbaka på ett uttalande, 
som är nästan lika svårtolkat som fi
nansministerns nyssnämnda, där man 
talar om räntehöjningens självständiga 
betydelse. Men det är icke så mycket 
fråga om den självständiga betydelsen, 
utan det är fråga om den samlade be
tydelsen av en kreditåtstramning och 
en viss nominell räntehöjning. Att för
söka på något sätt skilja ut kreditåt
stramningen från räntehöjningen är ett 
förfaringssätt, som man på vårt håll 
anser icke vara praktiskt möjligt. Det 
återstår för utskottets talesmän att kun
na påvisa, att det i praktiken är möj
ligt att göra en sådan skilsmässa.

Utskottets ärade ordförande sade för 
en stund sedan, att oppositionen an
såg, att räntan skulle finna sitt eget 
läge. Får jag peka på bara detta, att 
vi från vårt håll många gånger be
tonat, att det behövs en aktiv riks- 
bankspolitik och att det därför ej är 
fråga om att lämna räntan helt fri 
att finna sitt eget läge utan att det är 
fråga om en räntepolitik inom de 
gränser, som sättas av att man ön
skar behålla en stramhet på ränte- 
och kapitalmarknaden som motsva
rar läget? Därför vill man varken ha 
en fastlåsning av räntan eller en så
dan fullt fri räntebildning, bestämd av 
krafternas fria spel. Nog tycker jag, 
att herr Severin, som jag känner som 
en utomordentligt kunnig och av des
sa problem intresserad man, skulle 
kunna se distinktionen, alt det finns 
icke bara två möjligheter: räntans
fastlåsning eller dess lossläppande hur 
som helst, utan det finns en möjlighet 
däremellan: en målmedveten penning
politik med ränterörlighet inom de 
gränser som sättas av nyssnämnda för
hållanden.
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När herr Severin säger, att ränte
höjning visat sig vara en icke vidare 
effektiv åtgärd under senare år, vill 
jag peka på att om man låter en viss 
kreditpolitik ingå som led i en poli
tik. som totaliter är otillräcklig, får 
man inflation. Det kan vara svårt att 
undgå det. Men om man däremot åstad
kommer att politiken blir tillräcklig 
totaliter genom att man använder pen
ningpolitiken mera än i ett visst annat, 
tidigare tillstånd, så blir därigenom ef
fekten en helt annan. Man kan säga: 
Är det verkligen penningpolitiken som 
har gjort det? Det är att tvista om 
påvens skägg. Det som gör det är att 
den samlade politiken blir tillräcklig. 
Erfarenheten stöder onekligen upp
fattningen, att det ej varit möjligt för 
regeringen att få en sammanlagt till
räcklig politik utan att penning- och 
kreditpolitiken får spela större roll än 
hittills. Därför är hela detta resone
mang om att penning- och kreditpoliti
ken isolerad icke gör någon revolution 
tämligen missvisande.

Om herr Severin och några kamrater 
å ena sidan samt jag och mina vänner 
å andra sidan sutte och gungade brä
de, kunde det hända att herr Severin 
och hans sida vägde över men att, om 
vi satte en mycket lätt person på vår si
da ytterligare, så vägde brädet över på 
vår sida. Då skall man icke bli över
raskad och säga, att det var konstigt, 
att han, som är så lätt, kunde få brädet 
att svänga. Det är bara den lilla gräns
effekten, som blir avgörande för om 
man uppnår det önskade resultatet el
ler ej.

Låt mig till sist, herr talman, komma 
med några avslutande allmänna re
flexioner!

För hela den samhällsekonomiska 
politiken, för möjligheterna att uppnå 
de resultat vi alla önska, spelar det 
en avgörande roll att man får ett till
stånd av samhällsekonomisk balans 
utan vare sig inflation eller deflation 
i nämnvärd utsträckning, att man allt
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så försöker undgå både överkonjunk
tur och depression. Gör man ej detta 
fungera icke många av de vanliga si
dorna i vår politik på det sätt som 
avsetts. Då tvingas staten mer eller 
mindre motvilligt in på allehanda re
gleringar och detaljkontroller. Den som 
vill ha ett samhälle med största möj
liga frihet måste anse, att detta är ett 
utomordentligt starkt skäl för att upp
giften att skapa verklig balans och ett 
stabilt penningvärde skall tillerkännas 
en central plats. Även för den, som 
har en mera socialistiskt färgad tanke
värld, borde det väl framstå som ett 
önskemål av första ordningen, att man 
skapade ett sådant allmänt ekonomiskt 
jämviktsläge. Ränte- och kreditpoliti
ken är ett medel att göra detta. Alla 
medel äro icke behagliga; det är rik
tigt, och även den politiken har sina 
avigsidor. Men jag tror att man kan 
säga, att den är en smidigare metod 
än de flesta andra. Den har en central 
ställning, därför att i sista hand är det 
dock relationen mellan sparvilja, spa
rande och investeringar det gäller. 
Ingen kan säga annat än att kredit
förhållandena och ränteförhållandena 
stå i direkt kontakt såväl med inve
steringsaktiviteten som med sparaktivi- 
teten. Det är därför på goda grunder 
som man sedan gammalt tillerkänner 
denna politik en central ställning.

När vi från vårt håll förorda en ak
tiv penningpolitik och anse att denna 
bör få spela en större roll än tidigare, 
är det därför att vi se den som ett led 
i ett samlat ekonomiskt program, vars 
övriga beståndsdelar jag icke skall taga 
upp tiden med att diskutera. Men det 
är klart att i dagens aktuella läge är 
det icke bara fråga om att få vad man 
kallar viss samhällsekonomisk balans; 
det är även fråga om att inför den 
kommande vinterns uppgörelser få till 
stånd en allmän återhållsamhet i fråga 
om de nominella inkomstkraven, ty i 
annat fall får man en inflation, som 
ej gagnar någon grupp.
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Nu finns ett samband mellan kon
junkturläge och inkomstkrav. Men vill 
man icke åstadkomma verklig arbets
löshet och gå ifrån ett tillstånd av hög 
och jämn sysselsättning, måste man 
medgiva, att det tar en väsentlig tid, 
innan ändringar i konjunkturläget, i 
den ekonomiska atmosfären få ett mera 
betydande inflytande. Därför framstår 
i dagens läge, inför de kommande må
naderna frågan om inkomstbildningen 
såsom en i viss mån självständig fråga, 
ehuru naturligtvis sammanhängande 
med den allmänna penning- och kon
junkturpolitiken. För mig framstår det 
som uppenbart, att förutsättningarna 
för att man där skall kunna uppnå det 
som önskas måste vara att samför- 
ståndsvilja, samhällshänsyn och åter
hållsamhet icke bara begäras av de 
stora grupper, som redan ha fått offra 
genom en sänkt levnadsstandard i år 
eller genom att avstå från en naturlig 
standardhöjning, utan att en liknande 
inställning begäres även av de folk
grupper, som av konjunkturläget blivit 
gynnade. När jag säger »liknande in
ställning» menar jag, att detta krav på 
allmänhänsyn kan med särskild styrka 
riktas till sådana grupper.

Hans excellens herr statsministern 
ERLANDER: Herr talman! Jag måste 
säga att jag blev ganska överraskad över 
att i denna debatt om en viktig speci
ell fråga inom den ekonomiska politi
ken herr Ohlin ansåg det vara nödvän
digt att taga upp en så från debattäm
net skild fråga som frågan om export
avgifter och dess påverkan på vårt 
lands näringsliv. Jag föreställer mig att 
vi få åtskilliga tillfällen att resonera 
om dessa ting senare.

Jag har emellertid fått en direkt fråga 
ställd till mig. Jag var närvarande i 
kammaren då den ställdes. Jag antar 
att det skulle betraktas som ohövligt av 
mig att icke svara. .Tåg betonar ännu 
en gång, att den förlängning av debat

ten, som här sker, icke faller på mitt 
skuldkonto.

Jag vill erinra om att ingen i remiss
debatten den 30 och den 31 oktober 
med större energi än jag framhöll, just 
gentemot herr Ohlin, att den nuvarande 
konjunkturen är starkt splittrad i 
många hänseenden, att vinsterna äro 
ytterligt ojämna och att man därför 
får gå varsamt fram. Jag ville då ha reda 
på om herr Ohlins frågor beträffande 
vinstkonjunkturen voro avsedda att 
uppmuntra löntagarna till långt gående 
lönekrav eller om han tänkte sig, att 
man skulle använda sig av vinstkon
junkturen för att öka indragandet till 
det allmänna av de övernormala vins
terna. På dessa frågor fick jag intet 
som helst svar vid den tidpunkten. Jag 
fick den uppfattningen av senare an
föranden, att det var det första alter
nativet, att man ville vinka åt lönta
garna med de stora vinsterna för att 
försvåra en lugn utveckling på inkomst
området, som låg närmast till hands.

Det är alltså ingenting nytt för mig 
att vinstkonjunkturen är splittrad. 
Tvärtom! Jag vidhåller det och hänvi
sar till protokollet. Det var väl av dem, 
som deltogo i diskussionen, ingen som 
mera energiskt än jag framhöll dessa 
ting.

Det var den ena saken jag ville säga. 
Det andra jag ville säga var, att det är 
klart att vi äro tacksamma för de in
komster, som exportindustrierna ge 
det svenska folkhushållet för närva
rande. Det finns ingen avoghet mot 
dem, som skulle locka oss att vidtaga åt
gärder, som skulle riskera exportnä
ringarnas möjligheter att i fortsätt
ningen bidraga till en höjning av vårt 
välstånd.

Men två ting ha inträffat, som jag 
tror att vi skola notera. Det ena är alt 
Sverige är en kreditgivare i betydande 
utsträckning tack vare en överexport 
till en rad länder. Vi äro kreditgivare 
till Argentina och vi äro i betydande 
utsträckning kreditgivare till de länder,
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som samarbeta med oss i den euro
peiska betalningsunionen. Detta är 
vinstkonjunkturens baksida. Under för
utsättning att vi få ligga ute med dessa 
krediter en lång tid, blir det icke en 
ökning av de svenska resurserna, i varje 
fall icke omedelbart. Jag föreställer 
mig att det finns inga delade meningar 
om att det beträffande dessa länder 
finnes åtminstone anledning till en viss 
varsamhet, så att icke exporten till dem 
driver oss upp i ett skenbart välstånd 
men ger reell vinst endast för en liten 
grupp av svenska samhällsmedborgare, 
under det att vår rikedom i övrigt ej 
ökas.

Den andra omständigheten som vi 
skola besinna är följande. Jag tror att 
vi alla kunna vara överens om att om 
vi vilja dämpa vinstkonjunkturen med 
generella metoder, så är den minst 
orättvisa metoden exportavgifter. Herr 
Ohlin angriper exportavgifterna därför 
att de drabba orättvist. Omedelbart 
därefter och utan att märka det tanke
språng han gör försvarar han en rän- 
testegring för att dämpa konjunkturen, 
vilket alltså skulle betyda, att man läte 
även de för hemmamarknaden arbe
tande svagt vinstgivande industrierna 
få en extra belastning. Det rekommen
derar samme talare, som anser det vara 
alldeles katastrofalt att landets stats
minister i den situation, om vilken jag 
nyss givit en antydan, sagt sig över
väga tanken på exportavgifter. Jag tror 
att den allmänna nyorientering, som 
skett i folkpartiet, kommit det att tänka 
litet för fort. Jag tror att det vore klo
kare att återgå till litet mera lugna tan
kebanor. Den generella metod vi tillå
tit oss antyda drabbar några export
företag hårt. Det är dock en himmels
vid skillnad mellan de orättvisor, som 
en räntestegring skulle innebära, och 
de orättvisor, som till äventyrs äro för
knippade med allmänna exportav
gifter.

Det tredje jag vill säga är följande. 
Jag hoppas att kammaren håller mig

Lag- om räntereglering.

räkning för att jag tar det litet lapida- 
riskt och icke ingår i något närmare 
svaromål. Det tredje är att med gene
rella exportavgifter avsåg jag icke av
gifter med den verkan som herr Ohlin 
fruktar. I förbigående sagt: i dessa ting 
driver icke statsministern någon sär- 
linje. De ting jag framförde ha noga 
övervägts inom regeringen. Vi ha icke 
med detta avsett att få en generell av
gift lika stor för alla varor och till alla 
länder. Vi ha intet intresse att skada 
dollarexporten. Vi tro fortfarande att 
det skall gå att undvika detta, även om 
man använder sig av en politik, som i 
sig innesluter exportavgifter.

Det fjärde och viktigaste som jag vill 
säga är emellertid, att i mitt jönkö- 
pingstal yttrade jag mig hypotetiskt om 
exportavgifterna som en möjlighet, om 
det visar sig, att det ej räcker med 
vinstkonjunkturbeskattning och att fö
retagarna alltjämt tro på evigt välstånd 
och evig högkonjunktur — en uppfatt
ning som enligt min mening tyvärr är 
alltför optimistisk. Jag sade i samma 
tal, att enligt min mening håller hög
konjunkturen beträffande träindu
strien på att vända. Samma uppfattning 
har handelsministern framfört i flera 
tal. Om denna optimistiska uppfattning 
fortsätter att driva priser, löner och 
investeringsviljan uppåt, måste på nå
got sätt vinstkonjunkturen dämpas. Det 
var vad jag sade. Som ett led i dessa 
strävanden kan det vara klokt att över
väga tillgripande av dessa exportav
gifter.

Att då en av dem, som vilja påverka 
den ekonomiska politiken, utan vidare, 
utan att undersökningarna äro verk
ställda och utan att de diskussioner och 
resonemang som handelsdepartementet 
för närvarande företager äro slutförda, 
avvisar denna tanke, tycker jag är 
ganska beklagligt. Jag trodde att man 
skulle kunna komma fram till ett re
sultat, som antingen visade att export
avgifterna ej gå att tillämpa som en 
konjunkturdämpande faktor — då
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komma de icke — eller som visade att 
det är ett smidigt vapen, som kan an
vändas för att dämpa ner den enligt 
vår mening överdrivna konjunkturen. 
Då trodde jag att denna fråga på det 
sätt, som brukar ske i den svenska riks
dagen, skulle prövas i lugn och ro utan 
att man på förhand skulle låta sig hej
das av doktrinära ståndpunkter.

Jag hoppas emellertid att den av mig 
tidigare vitsordade rörligheten — jag 
säger icke rörigheten utan rörligheten 
-— inom folkpartiets hjärntrust skall 
fortsätta, så att det till slut, när vi 
komma med våra överväganden, ändå 
skall gå att resonera på annat sätt än 
i den kategoriska form som skett i dag. 
Det är vad jag vill säga nu. Jag hoppas 
att kammaren håller mig räkning för 
att jag icke invecklar mig i en långva
rig debatt på denna punkt.

Herr OHLIN (kort genmäle): Herr tal
man! Jag tror inte statsministern på 
allvar kan mena, att frågan om export
avgifter är mycket skild från debatt
ämnet här. Jag hänvisar till vad herr 
Severin förut sagt om prisinflytandet 
från utlandet.

Statsministern har talat om att kon
junkturen är mycket splittrad. Javisst, 
det är därför det överraskar när stats
ministern kastar fram tanken på åtgär
der av de allmänna exportavgifternas 
typ. Statsministern säger: Något har in
träffat, vi ge krediter, vi ha överexport 
till en del länder, inte bara till Argen
tina — där är det fastlåst — utan även 
till länderna inom betalningsunionen 
som vi samarbeta med, och det är 
vinstkonjunkturens baksida. Får jag 
peka på att man skulle kunna använda 
ett annat namn på detta, att vi ha över
export: det är att vi äntligen kommit i 
tillfälle att stärka vår valutareserv. Det 
var verkligen intressant att höra att 
denna stärkning av valutareserven nu 
plötsligt blivit något, som vi måste be
klaga oss över som baksidan av utveck- 
0 — Andra kammarens

lingen och som måste föranleda ett 
övervägande av generella exportavgif
ter. Här har i dag talats mycket om 
rörlighet i ståndpunkterna, men stats
ministern har därvidlag slagit rekord. 
Det är klart att vi ha anledning att 
visa varsamhet framför allt i fråga om 
länder som Argentina. Men när stats
ministern säger, att den minst orättvisa 
metoden är allmänna exportavgifter 
och att räntestegringen är mycket mera 
orättvis skulle jag vilja råda statsmi
nistern att göra en enkät bland dem 
som skulle drabbas av båda sakerna, de 
veta bäst var skon klämmer. Fråga det 
svenska näringslivets olika organisatio
ner om den saken, så få vi höra vad 
de svara.

Så säger statsministern att man kan 
differentiera avgifterna så, att de bli 
olika gentemot olika länder och olika 
för olika varor. Jag förmodar att han 
menade så. Tänk, kammarens ledamö
ter, hur detta skulle te sig som ett nytt 
handelspolitiskt program. Sverige är ett 
av de länder som, om än inte hundra
procentigt, arbetat för likabehandlings
principen, och nu skulle vi komma 
fram med sådana differentierade ex
portavgifter till olika länder och på 
olika varor såsom ett program. Ja, jag 
måste säga, att det här inte är fråga om 
någon doktrinär ståndpunkt, om att 
man tar ställning före utredningen. 
Utan statsministerns projekt framstår 
så föga överlagt, att det borde ha varit 
ordentligt utrett — och enligt min me
ning förkastat — innan statsministern 
nämnde om det inför offentligheten. 
Om det är någon som inte bara tänkt 
för fort utan också talat för fort så är 
det statsministern. Jag gläder mig emel
lertid åt att han till sist talade om att 
det hela var hypotetiskt och att vi få 
se om det lämpar sig. Det är ett löfte, 
som jag tar fasta på.

Herr TALMANNEN: Jag får meddela 
kammaren alt jag ännu har två talare 
kvar på talarlistan, nämligen herrar
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Häckner och Hjalmarson, och då jag 
antar att även finansministern kom
mer att begära ordet, måste jag fråga 
kammaren om kammaren vill avbryta 
förhandlingarna för middagsrast.

Kammaren beslöt, att sammanträdet 
skulle fortsättas utan avbrott för mid
dagsrast.

Härefter anförde:

Herr HÄCKNER: Herr talman! Jag 
brukar inte yttra mig i ekonomiska frå
gor, men jag måste i dag göra ett undan
tag, och det är därför att jag anser, att 
det framlagda förslaget utgör ett hot 
mot individens frihet och rättssäkerhet, 
och därför att jag som jurist har särskilt 
intresserat mig för friheten och rätts
säkerhetens problem.

Jag finner tyvärr att vårt samhälle 
är på glid mot ett tillstånd, där det ad
ministrativa och politiska godtycket er
sätter de gamla rättssäkerhets- och fri- 
hetsgarantierna. Det sorgliga är att 
denna utveckling sker utan att man 
tycks vara medveten om de olycksdigra 
konsekvenserna av detta i denna för
samling. Den svenska riksdagen borde 
ju vara den sista församling, som med
verkar till att utan tvingande skäl ut
breda det administrativa godtycket. 
Detta sker, mina damer och herrar, 
genom att man avstår från de preroga- 
tiv, som garantera riksdagens själv
ständighet mot de administrativa orga
nen och regeringen. Riksdagen synes 
här vara i färd med att utan tvingande 
skäl avsäga sig sina grundlagsbefästa 
ansvar och rättigheter och detta på 
ett centralt område. Det hjälper inte 
med att man säger, att man hoppas att 
lagstiftningen inte skall behöva komma 
till användning. Det är givet att man 
inte kan införa en lag under uttalande 
av förhoppning om att lagen inte skall 
behöva användas, därför att man med 
lagens hot skall tvinga vederbörande 
att underkasta sig utan att direkt till- 
lämpa lagen.

Lag om räntereglering.
Herr talman! Jag står här inte främst 

såsom principiell motståndare till so
cialiseringen — det är jag — men jag 
finner, det måste jag säga, att här är 
ett förslag, som till sin tendens är klart 
syftande mot eu smygsocialisering. Men 
jag menar, och det är det viktigaste i 
detta sammanhang, att vi här ha ett lag
förslag, till vilket även sådana personer, 
som i och för sig principiellt kunna 
vara för en vidgad socialisering, ändå 
böra kunna ställa sig avvisande just 
därför att detta förslag är så pass fri- 
hetsfientligt och ett hot mot rättssäker
heten.

Det är därför som jag måste ställa 
mig bestämt avvisande till detsamma. 
Det finns, tycker jag, ingen tvekan om 
att detta förslag är ett steg mot det 
rena tvångssamhället, och det är ju sär
skilt motbjudande att finna, att man inte 
kunnat ge någon hållbar motivering 
varför — om man nu skall hålla på låg
räntepolitiken — man skall genomföra 
denna fullmaktslag utan att till den
samma knyta de vanliga garantier, som 
enligt min mening äro oundgängliga 
om man vill bevara friheten. Det är 
detta frihetsfientliga syfte i lagförsla
get jag måste vända mig mot, och jag 
förbehåller mig därför, herr talman, 
rätten att reservera mig, om detta för
slag antages.

Herr HJALMARSON: Herr talman! Jag 
skall inte blanda mig i denna debatt 
om exportavgifter och eventuell skatt 
på de stora konjunkturvinsterna. Vi få 
väl, antar jag, återkomma till dessa frå
gor första gången den 12 december, 
och det blir väl tillfälle att sedermera 
vid många tillfällen få diskutera dem 
på nytt. Det var bara en sak som jag 
skulle vilja säga, men jag skall i övrigt 
inte förlänga tiden så mycket med att 
diskutera dessa ränteregleringsfrågor.

Detta som jag gärna skulle vilja stryka 
under är nämligen att jag tror att ingen 
kan bestrida, att det svenska närings
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livet visat eu mycket god vilja att hjälpa 
till för att bemästra de ekonomiska svå
righeterna. Det gjorde man under krigs
åren, och det har man gjort under åren 
därefter. Jag tror att vid de överlägg
ningar, som ägde rum här i våras och 
i somras mellan regeringen och närings
livets representanter och mellan oppo
sitionspartierna och företrädare för 
olika näringsorganisationer, måste ve
derbörande både inom regeringen och 
oppositionen ha fått en stark känsla av 
att man inom näringslivet är besjälad 
av en önskan att på alla sätt försöka 
hjälpa oss att genomkämpa de nuva
rande besvärligheterna. Det är verkli
gen inte så, att man inom näringslivet 
har sökt lägga stenar i vägen för en 
förnuftig krisbekämpande politik. Man 
har medverkat till att påta sig en om
fattande beskattning, ett omfattande 
system med nya avgifter och sterilise
ringar av olika slag. Och eftersom vi 
just i dag särskilt diskutera kredit
politiken kan det vara anledning stryka 
under, att när man från näringslivets 
sida så kraftigt förordar en kreditåt- 
stramande politik har man gjort det i 
klart medvetande om att det främst 
skulle komma att gå ut över närings
livet självt, att det skulle innebära en 
väsentlig begränsning av vinstkonjunk
turen och över huvud taget medverka 
till att skapa ett läge inom näringslivet, 
som i många hänseenden inte skulle 
vara gynnsamt för detsamma, om man 
ser på omedelbart egoistiska intressen.

Jag vill också, herr talman, tillägga 
att jag tror verkligen inte att utrymmet 
är så stort för ytterligare pålagor på 
det svenska näringslivet. Jag skall inte 
ta någon position just nu till dessa ting, 
men jag får verkligen säga, att jag tyc
ker att det var ett mycket klokt ut
talande finansministern gjorde i ett av 
sina sista tal, när han erinrade om att 
man kan ändå inte ta ut mer än 100 
procent. Det gör också, herr talman, att 
jag har en kiinsla av att man kanske 
inte skall från något håll använda så

stora bokstäver när man presenterar 
moraliska betraktelser, som äro spe
ciellt riktade till det svenska närings
livet. Detta om den saken.

Sedan skulle jag, herr talman, i likhet 
med herr Ohlin vilja stryka under, att 
det verkligen inte är någon åsiktsför- 
ändring, som inträffat mellan reservan
ternas ståndpunkt i våras och nu här 
i höst i denna fråga. Vi se saken allt
jämt så, att kreditåtstramningen är 
grundläggande, men att en rörlig ränta 
är ett villkor för att denna åtstramning 
skall få den avsedda effektiviteten.

Utskottets utlåtande rörande ränte
regleringen ådagalägger en så trogen 
följsamhet till Kungl. Maj :ts förslag och 
departementschefens motivering för 
riksbanksfullmäktiges sönderkritiserade 
förslag, att man nästan hajar till när 
man mot slutet av utlåtandet finner, att 
utskottet nära nog vågar överväga en 
ändring av lagförslaget. Utskottet finner 
nämligen att övervägande skäl tala för 
att avgifter för fastigheters besiktning 
m. m., som motsvara egna direkt av 
bank och andra kreditinstitut gjorda 
utlägg, inte skola ränteregleras.

På ett sätt kan man naturligtvis för
stå att inte utskottet vill befatta sig när
mare med lagförslagets detaljer, efter
som utskottet hyser en alldeles påtaglig 
olust för det hela och självt framför den 
förhoppningen, att fullmakten över hu
vud taget inte skall behöva tagas i an
språk. Att man då tycker att det är 
onödigt att ge sig in på en närmare 
granskning av lagförslaget är begrip
ligt. Men man frågar sig då i stället 
detta: När man har denna utgångs
punkt, varför då inte i stället försöka 
undersöka om denna lag över huvud 
taget alls behövs?

Man räknar med att kreditinstituten 
skola visa följsamhet mot den av stats
makterna bedrivna restriktiva penning
politiken, och ännu ha de inte ankla
gats för ohörsamhet mot riksbanken. 
För min del vill jag kort och gott under
stryka, att det är missbruk av lagstift
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ningsmakten att tillverka fullmaktsla- 
gar, vilkas enda syfte är att de skola 
användas som hot och påtrycknings
medel mot laglydiga och lojala med
borgare.

Försvararna av denna lagstiftning på
stå, att de behöva lagen för att knnna 
driva en effektiv kreditpolitik utan att 
frångå lågräntepolitiken. Frågan är nu 
hur detta skall kunna gå till. Man har 
från olika sakkunniginstitutioners sida 
mycket starkt understrukit, att detta 
näppeligen är möjligt, om man inte tar 
konsekvensen i form av en kreditran
sonering. Herr Severin erkände också 
i sitt inlägg oförbehållsamt, att en sådan 
ligger i beredskap inom beredskapsla
gens egen ram. Skulle den genomföras 
betyder det en mycket omfattande de
taljreglering med stora risker för god
tycke och subjektivitet i kreditgiv- 
ningen.

Utskottet uttalar att en åtstramning i 
huvudsak måste åstadkommas genom 
att underlaget för bankernas kreditgiv- 

hiing begränsas. Detta skall inte ske ge
nom att penningsparandet minskas, 
utan tvärtom äro vi alla överens om att 
det måste ökas. Jag vill bara i förbi
gående erinra om att vi för vår del se 
saken så, att ett tillräckligt enskilt spa
rande utgör den enda säkra grundva
len för en hållbar lågräntepolitik på 
längre sikt. Åtstramningen på kredit
marknaden skall i stället förverkligas 
genom begränsning av likviditeten. Men 
ännu ha vi tyvärr inte kunnat få någon 
förklaring på hur man tänker sig kunna 
begränsa likviditeten. Utskottsutlåtan- 
det ger i det hänseendet inte någon väg
ledning, och jag skulle därför för min 
del vara mycket tacksam om finans
ministern ville försöka klargöra här 
hur man har tänkt sig gå till väga för 
att genomföra likviditetsbegränsningen 
utan att det skall påverka räntenivån. 
Vilka medel är det man avser att an
vända för att nå detta syfte?

Åtstramningen av kreditgivningen är 
emellertid bara ett led i penningpoliti
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ken, det kan inte bli mycken restrikti- 
vitet i denna, om vad som felas i kre
diter kan ersättas med pengar, och det 
senaste blomstret i riksbanksfullmäkti
ges olika framställningar är ju en be
gäran om rätt att få ge ut mera sedlar. 
Det är, herr talman, inte sannolikt att 
det rinner mindre vatten nedför vat
tenfallet, om man stänger en damm
lucka men samtidigt öppnar en annan.

Det är också ur den samlade pen
ningpolitikens synpunkt jag för min del 
ser på räntan, och det är därför jag så 
helt ogillar utskottets och regeringens 
syn på detta problem. En lågränte- 
eller en högräntepolitik åstadkommen 
genom ,en av staten fastlåst avgift för 
bankväsendet för att ta och ge kredit 
är i och för sig lika orimlig vare sig 
det skall gälla på lång eller kort sikt 
och med eller utan modifikationer. 
Räntan är ett pris för att skapa balans 
mellan tillgång och efterfrågan på 
pengar och ett medel — självfallet inte 
det enda — att skapa sunda förhållan
den i samhällsekonomien. En viss ränta 
är däremot inte ett mål, för vars upp
nående osunda förhållanden i samhälls
ekonomien måste tolereras. Det är sund- 
lieten i ekonomien som skall avgöra 
räntans höjd. Ingen kan ju hävda, att 
den pågående inflationen är ett uttryck 
för ekonomisk hälsa.

Låt mig bara ge några sammanfat
tande synpunkter på vår inställning till 
penningpolitiken. En riktig penning
politik efter de linjer vi sedan länge 
förordat skulle enligt vårt förmenande 
bidra till att skapa gynnsamma verk
ningar inom hela samhällsekonomien. 
Den skulle just nu verka begränsande 
inte bara på allmänhetens kreditefter
frågan utan borde också göra det på 
statens. Den skulle verka uppmunt
rande på sparandet och återhållande på 
konsumtionen. Den skulle därmed också 
påverka vår handel med utlandet och 
därmed valutaställningen, som av stats
ministern i annat sammanhang nyss be
rörts. Den skulle i och för sig höja vär
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det av att ha pengar, och det är ju 
ändå försvaret av kronan det här är 
fråga om. Kronan är i farozonen på 
ett sätt som torde bli mer och mer 
uppenbart för varje dag som går. Det 
är inte enbart fråga om att uppnå jäm
vikt mellan tillgång och efterfrågan på 
kredit. Hur viktigt detta än må vara, 
så har penningpolitiken i nuvarande 
läge även en annan uppgift, nämligen 
den att kunna ge signalen till en ökad 
och mer effektiv kamp mot inflationen.

Från regeringens och utskottets sida 
argumenteras det efter den linjen, att 
räntan inte kan användas verksamt utan 
att detta får de mest avskräckande följ
der. Jag har för min del svårt att tro 
att denna svartmålning kan löna sig ur 
någon synpunkt, vare sig praktisk, 
psykologisk eller politisk. Vi ha så ofta 
utvecklat detta, att penningpolitiken 
kan bedrivas rationellt utan häftiga 
och överdrivna förskjutningar i ränte
nivån, att jag inte känner något behov 
att närmare utveckla denna sak i dag.

I land efter land har man valt att 
frångå den låsta räntans politik och i 
allmänhet företagit kreditåtstramning, 
åtföljd av vissa räntehöjningar i kam
pen mot inflationen. Det senaste exemp
let är nu England. Det är visserligen 
en konservativ regering som har hissat 
nya signaler, men bortsett därifrån lär 
det väl näppeligen kunna påstås, att 
denna räntejustering vidtagits, om man 
inte där varit övertygad om att detta 
vapen har en funktion och en viktig 
sådan att fylla just i inflationsbekäm- 
pande och balansskapande syfte.

Till sist, herr talman, skall jag till
låta mig att erinra om den vidskepliga 
inställning till räntan, som under tidi
gare århundraden, särskilt under me
deltiden, hystes av den katolska kyrkan 
och av andra myndigheter i olika län
der. Inte heller vårt land undgick sin 
beskärda del av denna vidskepelse. 
1734 års lag innehöll ett stadgande om 
maximiränta, och det dröjde ända till 
1864, innan man gav räntan fri i vårt

land under intryck av, som man hittills 
har trott, mera upplysta och moderna 
idéer. Tio år tidigare hade England 
principiellt utdömt idén om den maxi
merade räntan. Med det nu förelig
gande utskottsutlåtandet skaffar sig re
geringen med riksdagsmajoritetens till
stånd fullmakt att vrida klockan till
baka, att återföra oss till ett tillstånd, 
som ligger många decennier tillbaka i 
tiden.

Herr Severin tröstade oss med att det 
bara skulle röra sig om en provisorisk 
lag. Jag tycker det är en klen tröst. 
Herr Severin hänvisade själv till att vi 
sedan flera år ha tvingats att vidtaga en 
rad extraordinära åtgärder. Mig veter- 
ligt har ingen enda av dessa extraordi
nära åtgärder införts utan att vid själva 
starten betecknas som högst tillfällig. 
I stort sett ha vi alltjämt att dras med 
detta system av tillfälliga åtgärder, och 
man har inte kunnat peka på några 
vägar att komma ifrån det. Den nuva
rande ekonomiska politiken går ju 
tvärtom ut på att oavbrutet stapla det 
ena provisoriet ovanpå det andra, och 
jag misstänker tyvärr, att denna ränte
reglering inte kommer att bli mindre 
provisorisk än de andra tillfälliga och 
extraordinära åtgärderna.

Vill man därför, herr talman, egent
ligen inte ha denna räntereglering, och 
vill man hoppas, som vi alla göra, på 
att detta system aldrig skall behöva 
fungera i praktiken, så tror jag det är 
bättre att ta det säkra för det osäkra 
och följa reservanterna, tv då kan man 
vara förvissad om att vi slippa ifrån 
denna äventyrliga lagstiftning. Jag ber 
därför, herr talman, att få instämma 
med dem, som ha yrkat bifall till den 
av högerns och folkpartiets representan
ter avgivna reservationen.

Lag om räntereglering.

Chefen för finansdepartementet, herr 
statsrådet SKÖLD: Herr talman! Jag 
skall inte bär gå in på någon diskus
sion om den ekonomiska politiken i all



8(i Nr 33. Onsdagen den 28 november 1951.

mänhet. Det komma vi ju, som redan 
flera gånger har uttalats bär, att få sys
selsätta oss med om någon tid, innan 
riksdagen åtskils efter denna session. 
Jag tänker inte heller ta upp till vare 
sig belysning eller polemik våra olika 
åsikter om penningpolitiken. Det kan 
väl ändå vara ganska onödigt att jämt 
och ständigt ta fram dessa paradnum
mer. Vi ha ju för länge sedan konsta
terat var vi i stort sett stå. Det är klart 
att det sker vissa åsiktsglidningar — 
herr Ohlin har ju tidigare redovisat sin 
-— men i det stora hela veta vi ju var vi 
ha varandra. Frågan gäller ju i grund 
och botten om vi skola föra vår ekono
miska politik inom lågräntepolitikens 
ram eller tillåta en rörlig ränta.

Jag vill i det sista avseendet säga, att 
jag naturligtvis fortfarande svävar i 
stor ovisshet om folkpartiets ställning 
till denna fråga. Att högern vill ha en 
rörlig ränta är ju klart dokumenterat, 
men jag är inte säker på att folkpartiets 
ståndpunkt är denna. Jag skall beröra 
detta litet längre fram.

Jag går alltså ut från att vi ha slagit 
fast våra ståndpunkter rörande pen
ningpolitiken. Vi rubba inte varandras 
åsikter med att gång på gång upprepa 
samma argument, och jag tillåter mig 
därför att uteslutande hålla mig till den 
föreliggande lagen om räntereglering.

För min del anser jag, att denna lag 
är en nödvändig förutsättning för att 
vi skola kunna driva en kreditåtstram
ning så långt som det är materiellt möj
ligt inom lågräntepolitikens ram. Jag 
vill utnyttja hela den marginal till kre
ditåtstramning som kan föreligga. Jag 
har lärt av praktisk erfarenhet, att det 
inte går att åstadkomma någon nämn
värd kreditåtstramning, om man icke 
har möjlighet till räntereglering. Det är 
nämligen så, att så snart en kreditåt
stramning sättes i gång, utlöser själva 
tendensen genast en motsvarande ten
dens till ränteglidning. Denna ränte- 
glidning kommer till stånd långt innan 
en ränteförändring betingas av mark

Lag om räntereglering.

nadsläget. Jag menar därför att vi mås
te ha antingen en räntereglering i stort 
sett efter den modell, som lagen här 
tänker sig, eller också överenskommel
ser som kunna fylla samma syfte.

Nu vet jag att man tycker det är en 
revolverpolitik att stifta eu sådan lag 
för att sedan med den som bakgrund 
söka åstadkomma överenskommelse, 
och jag skall inte ingå på någon dis
kussion om detta. Ni få kalla det vad 
ni vilja, men vi måste ha klart för oss 
att meningarna i frågan om penning
politiken äro starkt delade. Vi veta hur 
det är med oss själva, och så är det 
också ute bland folket. Det är också 
alldeles uppenbart att sådana organisa
tioner och företag, som ha ett direkt 
intresse av att slippa ränteregleringen 
och som anse, att den rörliga räntan 
är till fördel för deras näring, ha yt
terligt svårt att godvilligt gå med på att 
arbeta utifrån en annan förutsättning.

När nu statsmakterna ha fastslagit en 
ståndpunkt och dessutom uttalat, att vi 
måste använda de medel som finnas, 
även en räntereglering, då har det ska
pats ett fait accompli. Då har samhäl
let sagt sin mening till den yttersta 
gränsen, och då är det en helt annan 
sak för dem, som ha en annan mening, 
att vara med om att göra det bästa möj
liga av den ståndpunkt, som statsmak
terna ha slagit fast.

Jag vill säga till herr Hjalmarson, att 
jag inte tillhör det slaget av människor, 
som anse att en människa uppträder 
moraliskt förkastligt om hon inom ra
men för gällande lagar tillvaratar sina 
ekonomiska intressen. Jag har aldrig 
haft några moraliska synpunkter på det 
svenska näringslivets inställning till 
dessa frågor. Jag finner det fullständigt 
naturligt att man på det hållet fullt ut 
försvarar sina åsikter och sina intres
sen, och jag vill för min del gärna vits
orda, att det svenska näringslivet på 
allt sätt har medverkat till att göra det 
möjligt för oss att rida ut den ekono
miska kris, som vi befinna oss i. Jag
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begär emellertid inte att näringslivets 
olika organ skola utan vidare medver
ka till åtgärder som de inte gilla.

Om staten har fastslagit sin mening 
och uttryckt den genom regering och 
riksdag, få vi ta hänsyn till det. Det är 
väl inte något våldsregemente, herr 
Häckner? Är det inte att använda ett 
förfärande överord? Visst inse vi alla 
att denna lag innebär någon minskning 
i rörelsefriheten för en handfull affärs
banker och deras ledare, men i stort 
sett gäller det bara dem, och man kan 
väl då inte betrakta denna lag såsom 
ett uttryck för ett våldsregemente. Det 
är många andra grupper, som i samhäl
lets intresse få underkasta sig motsva
rande inskränkningar i sina handling
ar. Bara för att det här gäller, jag hade 
så när återigen sagt kapitalismens cent
rum, bör man inte göra sina nödrop så 
gälla, att de stiga ända upp i himlen. 
Det får finnas en gräns för känslout- 
brotten.

Herr Ohlin gjorde vissa betraktelser 
i sitt anförande. Han ville göra gällan
de att vi för vår del skulle ha uttalat 
den meningen, att man över huvud ta
get inte kunde åstadkomma någon kre
ditåtstramning utom till en viss punkt. 
Där var det slut; gick man över den 
punkten, bara steg och steg räntan, och 
gick man under den punkten, bara föll 
och föll räntan. Men låt oss, fastän ti
den är knapp, försöka göra en analys 
av detta problem.

Vi ha för vår del aldrig sagt att rän
tan stiger och stiger över en viss punkt 
av kreditåtstramning. Vad vi ha sagt 
är att om man tillämpar en fritt rörlig 
ränta, uppstår detta förhållande. Nu 
kan det hända, som jag förut har på
pekat, att herr Hjalmarson vill ha rör
lig ränta men inte herr Ohlin. Det är 
inte fullt klart, trots alla de många ord 
som ha sagts och skrivits, hur det är 
med den saken. Jag vill alltså bara slå 
fast att om man låter kreditåtstram
ningen gå över eu viss gräns och ut
nyttjar hela den marginal som finns i

föreliggande ränteläge, blir det en 
ränteglidning uppåt, vars slut man icke 
kan skönja. Däremot finns det icke nå
got hinder för att åstadkomma en kre
ditåtstramning, som sträcker sig så 
högt, att räntan stiger med en halv pro
cent och stannar där. Det kan man 
visst göra, det finns ingenting som 
hindrar. Man kan gå upp en halv pro
cent till. Jag kan med den mekanism, 
som vi avse, kombinera kreditåtstram
ning, räntereglering och räntestegring. 
Det är nog därför inte så mystiskt med 
våra åsikter, som herr Ohlin vill göra 
gällande.

I detta sammanhang kanske jag också 
får ta upp den exegetiska utläggning 
som herr Ohlin gjorde av vad som har 
sagts på ett ställe i mitt anförande till 
statsrådsprotokollet. Sedan jag förkla
rat, att jag i nuvarande läge anser att 
nackdelar och fördelar med en ränte
stegring väga så mot varandra, att jag 
vill avstå från räntestegringen, tillfo
gar jag, att ett konstaterande av detta 
förhållande icke innebär, att jag avvi
sar tanken på en på kortare sikt rörlig 
ränta.

Detta kunde naturligtvis ha varit nå
got klarare skrivet. Det är ofta så att 
man i efterhand tycker, att man kunde 
ha skrivit ännu klarare för att inte 
människor i onödan skola misstolka, 
men jag tror inte det är så svårt att för
stå detta. Vi röra oss här med en sak 
som gäller den ekonomiska politiken, 
enkannerligen penningpolitiken i det 
nuvarande läget. Vi ha ofta sagt, att vi 
inte ha några invändningar mot en rör
lig ränta i ett läge, som kan komma att 
bli mera normalt. Det är alltså här 
fråga om vad som skall göras under en, 
som vi få hoppas, övergående period. 
Det är väl inte så konstigt att jag i 
detta sammanhang vill ha in denna 
brasklapp, som inte innebär någonting 
annat än att det mycket viil kan upp
komma ett liige under den närmaste 
framtiden, diir även jag och regeringen 
och kanske riksdagsmajoriteten kunna

Lag om räntereglering.
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rekommendera att räntan i viss mån 
göres rörlig. Det är så klart som allt i 
världen, att man inte kan låsa sig fast 
och nödvändigtvis vidhålla det som är 
i dag om ett halvt eller ett år, utan det 
kan hända, att man då vill ändra sin 
mening på den punkten.

Jag skulle alltså vilja slå fast, att om 
man vill ha till stånd en kreditåtstram
ning med bibehållen lågräntepolitik, är 
enligt min mening en lagstiftning som 
denna nödvändig, men att den kan er
sättas med överenskommelser utan att 
lagen behöver sättas i kraft.

Det skulle emellertid aldrig falla mig 
in att förneka, att den, som har en helt 
motsatt mening och som vill att vi 
skola ha en rörlig ränta, helt naturligt 
anser att denna ränteregleringslag inte 
är nödvändig. Den behövs inte i ett 
läge med rörlig ränta, det erkänner jag. 
Jag förstår alltså dem, som med sin all
männa ståndpunkt till penningpolitiken 
anse att denna lag inte är nödvändig. 
Det är klart att de försöka finna ut alla 
möjliga nackdelar och svårigheter med 
denna lag och göra vad de kunna för 
att den inte skall bli antagen. I det av
seendet känner jag inte heller någon 
moralisk indignation, herr Hjalmarson!

Efter detta skulle jag vilja gå in något 
på vad reservanterna ha sagt och vad 
som har kommit fram i dagens debatt 
om förslagets konstruktion och utform
ning. Jag vill först reagera mot att man 
betraktar det nästan som ett brott mot 
grundlagen att riksdagen ger Kungl. 
Maj:t en fullmakt på detta område. 
Penningpolitiken är riksdagens ange
lägenhet, den sköter riksdagen med 
riksbanken, säger man, och varför skall 
då regeringen lägga sig i detta? Det 
finns många remedier mot detta, och 
riksdagsmajoriteten kunde mycket väl 
ha valt en annan väg. Riksdagen kun
de ha beslutat en permanent lag, som 
lade denna rättighet i händerna på 
riksbanksfullmäktige. Det finns ingen
ting som hindrar detta, utan det kan 
man visst göra. Man kanske också kan

Lag om räntereglering.

besluta att ge en fullmakt åt riksbanks
fullmäktige att när de så önska tillgri
pa dessa medel, men jag undrar ändå 
om man inte tycker att det är mera be
tryggande, om två instanser pröva den
na sak innan den sättes i kraft.

För övrigt är det ju inte första gång
en som riksdagen ger Kungl. Maj:t en 
fullmaktslag som gäller riksbankspoli- 
tiken. Jag pekar på lagen om den ut
sträckta skyldigheten för banker att 
hålla kassareserver. Jag tror därför inte 
man skall göra denna fullmaktslag till 
någonting enastående och märkvärdigt, 
ty det lär den icke vara.

Jag skall naturligtvis inte förbigå det 
argument, som reservanterna ha fram
fört, nämligen att riksdagen borde fat
ta själva beslutet om lagens ikraftträ
dande. Jag undrar om de ärade reser
vanterna ha tänkt sig för. Nu är det 
visserligen så att vi kunna snabbehand- 
la ärenden i riksdagen när det gäller 
bilskatt och chokladskatt, men det tar 
ju ändå några dagar hur snabba vi än 
äro. När det gäller sådana ting som 
räntereglering rör man sig på ett om
råde, där spekulationen ständigt står 
på lur och där de mest invecklade ting 
kunna hända. Tänk vilken rörelse och 
vilket liv det skulle bli i finansvärlden, 
om det en vacker dag damp ned ett 
förslag på riksdagens bord om att det 
skulle införas en räntereglering! Ja, det 
förstås, man kan tänka sig att det kun
de komma en proposition på lördags
kvällen, som skulle gå till utskottet 
kl. 10 på kvällen. Vi skulle få ett ut
skottsutlåtande kl. 11.55, som då skulle 
bordläggas, och på söndag morgon kl. 
12.15 skulle vi sammanträda och be
sluta om denna räntereglering. Så kan 
onekligen ske. Det skedde på det sättet 
när Ivar Kreuger hade skjutit sig. Men 
jag undrar om detta är vad reservan
terna ha tänkt sig. Jag tror som sagt att 
man har överdrivit betydelsen av den
na sak.

Det finns en invändning, som har 
kommit fram i många remissyttranden
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och som visar argumentationens fat
tigdom, nämligen att obligationsräntan 
ju lämnas fri. Ränteglidningen börjar i 
obligationsräntan, säger man, och då är 
ingenting vunnet. Ja, det är ofta så, att 
ränteglidningen börjar med att någon 
utbjuder obligationer i så stort antal, 
att det inte finns köpare till gällande 
kurser. Kurserna sjunka och räntan 
stiger. Om obligationsräntan stiger 
med 0,2 procent, vilja försäkringsbola
gen omedelbart ha 0,2 procent högre 
ränta för sina inteckningslån. Nästa 
dag är det en ny utförsäljning av obli
gationer på börsen, och då ta köparna 
hänsyn till inteckningsräntan dagen 
förut. Så glida obligationskurserna ned 
ytterligare ett stycke och räntan stiger, 
och så blir det en saxning mellan olika 
slag av långa räntor. Det konstituerar 
ofta en ränteglidning. Men om jag då 
binder den ena skänkeln av räntesaxen, 
nämligen försäkringsbolagens inteck- 
ningsräntor, får den andra skänkeln 
inte så stor kraft, och då tror jag man 
har löst problemet tämligen tillfreds
ställande.

Det har gjorts en stor affär av och 
jag har hört flera talare i dag säga, att 
det här måste leda till en så förfärligt 
konstig och svår apparat och det måste 
bli en kreditransonering. Ja, en kredit- 
ransonering blir det alltid när man ge
nomför kreditåtstramning. Så snart 
man gör det mer ont om pengar blir 
det en kreditransonering, som verkstäl
les av bankerna. Om penningtillgång
en blir mindre händer det ingenting 
annat än att det blir en kreditransone
ring hos bankerna, tv de ha inte mer 
pengar att lämna ut än som finns till 
förfogande. Det säges då, att man väl 
inte kan reglera alla dessa många ränte
satser, som affärsbankerna tillämpa. 
Jag har försökt ta reda på hur många 
räntesatser det är, och jag tror det rör 
sig om mellan fem och tio olika ränte- 
grupper. Då säger man, att följden blir 
den, att alla få betala den högsta rän
tan, men jag siiger: Gud nådc den ban

ken inför allmänheten och i konkur
rensen med andra, som låter bättre och 
sämre säkerheter inom en räntegrupp 
få samma ränta! Den saken tror jag 
inte man behöver bekymra sig för, ty 
konkurrensen mellan bankerna kom
mer att sörja för att differentieringen 
efter kreditvärdighet kommer att bestå 
inom varje räntegrupp. Detta gäller 
framför allt i det enklaste fallet med 
räntestopp, då man bara låser fast de 
räntor som tillämpas. Det blir ingen 
annan kontroll över affärsbankerna, 
försäkringsinstituten och sparbankerna 
än den som inspektionerna regelmäs
sigt utföra. Det blir endast på den s. k. 
fria marknaden, som kontrollen måste 
utökas. Hela denna sak målar man ut 
ofantligt mycket större än vad den i 
verkligheten är. Denna kontroll kan in
foga sig som ett led i den kontroll som 
redan finns, och själva beslutet från 
riksbankens sida kommer att gälla ett 
litet antal räntesatser.

Nu låter man några specialbestäm
melser för exceptionella fall spela en 
alldeles oproportionerlig roll i diskus
sionen. Man pekar på att regleringen 
kan riktas emot en viss person eller ett 
visst företag, på att det skall bestäm
mas minimiränta vid inlåning och på 
att riksbanken i exceptionella fall skul
le kunna komplettera långivningen där 
den kunde komma att klicka. Det är 
sådana ytterlighetsfall som kanske över 
huvud taget aldrig komma att inträffa, 
men man får alltid räkna med att det 
finns någon, som inte lojalt fogar sig i 
vad som är beslutat, och för sådana fall 
kan det vara nödvändigt att ha före
skrifter som vi kanske icke tro skola 
komma att användas. Bara möjligheten 
att de kunna tillämpas kommer att ver
ka avskräckande.

Jag skall inte fortsätta längre med 
detta. Man skulle ju kunna tycka att 
när reservanterna nu ha haft fördelen 
av alla dessa många remissyttranden, 
naturligtvis i huvudsak från institutio
ner som anse att man inte skall ha nå
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gon räntereglering utan vilja att man 
skall tillämpa rörlig ränta, borde alla 
möjliga motiv kunna anföras emot för
slaget. Jag vill här fråga herr Hjalmar- 
son, när herr Hjalmarson anklagar ut
skottet för att det tagit denna lag utan 
någon mera ingående granskning, var
för inte reservanterna ha underkastat 
lagen en granskning och visat hur dålig 
den är. Det finns inte något försök till 
det. Alla de många argument, som re
missinstanserna ha givit reservanterna, 
ha vid behandlingen i departementet 
blivit motbevisade, och det är därför 
som det blivit ett så magert resultat 
kvar för reservanterna att anföra. Den 
kritik, som finns i reservationen mot 
lagen som sådan, både dess innehåll 
och dess räckvidd, är ovanligt svag. Jag 
har sagt mig, att om någon människa 
i denna värld, som vore opartisk i den
na fråga och som inte hade alla våra 
förutfattade meningar, satte sig ned 
och jämförde utskottets utlåtande och 
reservationen sida för sida, skulle det 
mycket förvåna mig, om han inte skulle 
finna att argumenten finnas i utskotts- 
utlåtandet och att det är några mycket 
svaga motargument, som man har lyc
kats prestera i reservationen.

Lag om räntereglering.

Herr HJALMARSON (kort genmäle): 
Herr talman! Min varning mot att an
föra ett alltför starkt markerande av 
moraliska synpunkter på näringslivets 
inställning till att påta sig olika bördor 
adresserade jag inte till finansministern 
utan åt annat håll.

Finansministern framhöll att han ville 
utnyttja hela den marginal till åtstram
ning, som finns inom lågräntepolitikens 
ram. I nästa ögonblick framhöll finans
ministern, att ingen nämnvärd kredit
åtstramning kan åstadkommas utan 
möjlighet till räntereglering. Däremot 
undvek finansministern sorgfälligt att 
ge något som helst svar på den fråga, 
som så ofta har ställts från vårt håll: 
Hur tänker man åstadkomma likvidi-

tetsbegränsningen? Vi ha nu fått höra 
att man skall ha räntereglering och att 
man skall röra sig inom lågräntepoliti
kens ram, men vilka medel tänker man 
använda för att genomföra likviditets- 
begränsningen? Vi ställa självfallet frå
gan, emedan vi äro övertygade om att 
det kommer att vara lätt att visa, när 
finansministern tar fram de medel han 
tänker använda, att dessa inte kunna 
begagnas med utsikt till framgång, om 
man inte kompletterar dem med rörlig 
ränta.

Finansministern yttrade att denna lag 
inte är så mycket att oroa sig över, där
för att den endast syftar till att minska 
rörelsefriheten för några affärsbanker 
och deras ledare. Det är det riksdags- 
mässiga uttrycket för att det är en lag, 
som skall begränsa storfinansens rörel
sefrihet. Vad bygger då det nuvarande 
kreditsystemet på, herr talman? Jo, det 
bygger på en mycket differentierad och 
noggrann prövning, som utföres av tio
tusentals personer vid bankernas och 
sparbankernas kontor runt om i lan
det. Vad är det avgörande för deras 
prövning? Affärsmässighet. Vad bety
der affärsmässighet? Jo, att krediterna 
ges på sådant sätt, att de motsvara kon
sumenternas efterfrågan, vilket också 
betyder att spararnas pengar få den 
bästa placeringen. Det nuvarande syste
met gynnar både spararna och konsu
menterna. Det tror jag däremot inte 
man kan göra, om man inför ett mo
ment av politisk prövning, som alltid 
betyder ett godtycke.

Varför ha Kooperativa förbundet, 
HLF, TCO, sparbankerna, riksgäldsfull- 
mäktige, konjunkturinstitutets chef 
o. s. v. gått emot denna lag? Tror verk
ligen finansministern att det är där
för, att de i denna lag bara se en be
gränsning av rörelsefriheten för några 
mycket kapitalstarka människor och 
institutioner här i landet?

Till sist, herr talman, vill jag säga 
att finansministern yttrade någonting 
ganska märkligt. Han sade att om man
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genomför en kreditransonering, koin- 
mer det inte att spela så stor roll, där
för att inom varje särskild ransone- 
ringsgrupp kommer man att kunna prö
va krediterna efter samma synpunkter 
som förut. Nej, herr finansminister, 
kunde man göra det, då skulle man inte 
behöva ha någon ransonering.

Herr GUSTAFSON i Göteborg (kort 
genmäle): Herr talman! Herr finans
ministern fann den argumentation, som 
framförts i reservationen och som kom
mit fram i debatten, vara skäligen ma
ger och utan något egentligt intresse. 
Det är ju inte möjligt för dem, som här 
tidigare ha talat i dag, att upprepa alla 
de argument som framförts, delvis i 
herr finansministerns frånvaro. Herr 
finansministern sade att om det finns 
några som vilja ha en rörlig ränta, är 
det helt naturligt att de finna på alle
handa nackdelar och svårigheter, som 
äro förbundna med en räntereglering. 
Det ha nu inte reservanterna behövt 
göra, ty det ha remissinstanserna gjort 
för oss, och det är väl sällan som re
missinstanserna ha varit så eniga som 
i detta fall. Det har inte bara varit 
remissinstanser, som ha direkt eget in
tresse av en rörlig ränta. Jag vill bara 
hänvisa till de instanser som herr Hjal- 
marson nämnde, och det finns flera.

Herr finansministern sade att kon
trollen inte blir så svår om vi införa 
en räntereglering och att det inte be
höver bli någon detaljreglering. .lag har 
tidigare i dag anfört ett citat ur en 
ledare i Aftontidningen, där det säges 
att det ligger en detaljreglering över 
hela den ekonomiska verksamhetens 
område innesluten i förslaget. Nu kan 
det hända att finansministern säger, att 
det är lika dumt för det, även om det 
har stått i Aftontidningen, men det obe
hagliga är att ledaren är skriven av 
bankoutskottets högt värderade ordfö
rande.

Finansministern sade vidare, afl det

inte är något enastående att riksdagen 
ger regeringen en sådan fullmaktslag; 
det har man gjort vid flera andra till
fällen. Emellertid känna vi till att de 
allra flesta fullmaktslagarna förutsätta 
riksdagens godkännande, åtminstone i 
efterhand, och i kassareservslagen står 
det uttryckligen, att en förutsättning 
för att lagen skall sättas i kraft är att 
det råder utomordentliga förhållanden. 
Något liknande finns inte i den här 
föreslagna lagtexten. En av lagrådets 
ledamöter, den ende som inte helt av
styrkte förslaget, ville ha med att det 
åtminstone måste vara särskilda om
ständigheter som föranleda ikraftträ
dandet. Finansministern ansåg att det 
inte var nödvändigt att infoga ens det 
i lagtexten. Detta är därför en full- 
maktslagstiftning av ny karaktär.

Herr HÄCKNER (kort genmäle): Herr 
talman! Finansministern påstod att jag 
skulle ha sagt att detta förslag var ett 
uttryck för ett våldsregemente. Det sade 
jag aldrig. Finansministerns uttalande 
kanske kan tydas som ett tecken på då
ligt samvete. Vad jag sade var att det 
var ett steg i en frihetsfientlig riktning, 
och det håller jag på.

Finansministern målade ut opposi
tionens inställning som om oppositio
nen har gjort detta förslag ofantligt 
mycket större än det i verkligheten är. 
.lag vill svara att finansministern har 
gjort detta förslag ofantligt mycket 
mindre än det i verkligheten är.

Chefen för finansdepartementet, herr 
statsrådet SKÖLD: Herr talman! Jag har 
visserligen förlagt min anteckning om 
herr Häckners anförande, men att det 
fanns någonting om våldsregemente i 
hans yttrande hoppas jag det stenogra
fiska referatet skall komma att utvisa. 
Det sista herr Häckner framförde var 
en frisering.

Till herr Gustafson i Göteborg vill 
jag säga, att jag har läst den ledare som 
stod i Aftontidningen, men jag kan inte
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därför godtaga den. Jag har försökt 
skaffa mig en konkret bild av hur lagen 
kan komma att fungera och har funnit, 
att det inte alls kan bli tal om något 
annat slags kreditransonering än den, 
som bankerna alltid måste utföra när 
de ha ont om pengar. Det är nämligen 
så — och där kommer jag över till vad 
herr Hjalmarson yttrade — att ränte
regleringen som sådan ju inte medför 
någon kreditåtstramning och inte mins
kar likviditeten. Likviditeten måste 
minskas med andra medel. Jag tror det 
skall vara möjligt att komma överens 
med bankerna om på vilket sätt den 
likviditetsminskningen skall kunna ge
nomföras, och jag tror den skall kunna 
genomföras så, att den blir till fördel 
för både det allmänna och bankerna. 
Om det inte skulle gå att genom över
enskommelser komma till en sådan lik- 
viditetsminskning, få vi emellertid an
vända lagen om utökning av bankernas 
kassareserver, och besluten enligt den 
kunna vi lägga så, att vi kunna få den 
likviditetsminskning som behövs. Den 
likviditetsminskningen få vi sedan driva 
så långt som vi beräkna att det är möj- 
ligt utan att rubba förhållandet mellan 
penningtillgången och räntan.

Herr Hjalmarson sade någonting om 
att alla som ha yttrat sig väl inte ha 
intresse av rörlig ränta. Ja, det kan väl 
sägas, men det är ju så med dessa ting, 
att det finns en mycket fast åsiktshild- 
ning. Oftast äro dessa åsikter beroende 
på de intressen man har, och många 
gånger kunna de vara beroende av ett 
rent teoretiskt och ideologiskt övervä
gande. Jag skall inte göra någon upp
delning av remissinstanserna i den ena 
eller andra gruppen, men det gäller här 
inte någon anklagelse från min sida. 
Det är likadant på vårt håll, vi ha våra 
åsikter och dem hålla vi på och dem 
stå vi för.

Herr von SETH: Herr talman! Jag tror 
vi alla kunna konstatera, att finans
ministern är mild som en västanfläkt
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i tonen. Finansministern är mild i for
men av sin kritik, och han har försökt 
att på detta milda vis reducera reserva
tionen till platt intet värde. Jag vill 
dock, herr talman, inför riksdagens 
ledamöter säga, att det förslag, som 
kammaren här är färdig att upphöja 
till lag, saknar motstycke i andra län
ders ekonomiska lagstiftning. Det är 
en mycket farlig sak som vi ge oss in 
på, och jag vill bara med dessa ord 
varna för detta.

Herr SEVERIN: Herr talman! Jag blev 
först genom finansministerns yttrande 
uppmärksamgjord på att herr Hjalmar
son hade anklagat utskottet för att icke 
ha granskat detta lagförslag innan det 
avlämnade sitt betänkande. Jag vet inte 
varifrån herr Hjalmarson har fått den
na interiör från bankoutskottels be
handling av förslaget, men den är i 
varje fall felaktig. Vi hade en mycket 
ingående föredragning på lagtexten un
der en och en halv timme av en jurist 
och beträffande det sakliga innehållet 
av riksbankschefen. Sedan hade vi en 
dags debatt om saken, som pågick sfi 
länge det över huvud taget fanns någon, 
som hade något att anföra i frågan. 
Vi diskuterade alla olika detaljer i detta 
lagförslag, t. ex. den bestämmelse om 
inlåningsräntan, som finns i lagförsla
get. Om herr Hjalmarson finner att det
ta utskottsutlåtande eller reservationen 
inte ger uttryck åt en ingående be
handling, återfaller det nog på hans 
egna partivänner och meningsfränder, 
som icke ha begagnat tillfället, som 
dock stod öppet.

Medan jag i alla fall har ordet skall 
jag passa på att framhålla ytterligare 
en omständighet. Herr Gustafson sö
ker göra gällande, att det skulle finnas 
en mer eller mindre väsentlig åsikts
skillnad mellan finansministern och 
mig. Jag yttrade då jag första gången 
hade ordet i denna debatt, att utskot
tet är fullt medvetet om denna lag
stiftnings ömtålighet och besvärlighet.
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över huvud taget äro ju detaljregle
ringar ganska ömtåliga och besvärliga. 
Beträffande denna åsikt kan jag ock
så stödja mig på finansministern, som 
vid många tillfällen avgivit precis sam
ma förklaring och framhållit, att i den 
mån man kan undvika detaljregleringar 
skall man göra det, därför att sådana 
alltid äro mera irriterande och svå
rare att handha än generellt verkande 
medel. Det var precis detsamma som 
stod i Aftontidningen. Där stod ingen
ting annat än att det hela vore besvär
ligt att handha, emedan det här gällde 
en kreditreglering som sträckte sig över 
hela fältet.

Har jag ett ögonblick kvar till mitt 
förfogande, skall jag passa på att rätta 
till ett missförstånd, som herr Ohlin 
gjorde sig skyldig till. Han sade att vi 
å vår sida hade anklagat folkpartiet 
för att det tidigare hade intagit den 
ställningen, att räntan var det primära 
och kreditåtstramningen det sekundära, 
medan partiets inställning nu vore den 
motsatta. Det är en missuppfattning av 
vad jag sade. Jag framhöll, att man 
tidigare inom folkpartiet ansåg ränte- 
stegring och kreditåtstramning — som 
jag betraktar som en åtgärd, därför att 
dessa begrepp ovillkorligen hänga sam
man — såsom det primära, medan man 
nu åtminstone upp till parallellitet har 
godkänt sådana åtgärder som investe- 
ringsavgifter, investeringsbegränsning- 
ar, uppmuntring av sparandet och bud- 
getöverbalanseringen såsom självstän
digt verkande faktorer, alltså icke så
som komplement till räntestegringen 
och verksamma endast under förut
sättning att räntan stege.

Har jag ytterligare ett ögonblick till 
mitt förfogande, skulle jag dessutom 
vilja säga ett par ord om den maktlös- 
hetsförklaring, som jag avgav och som 
herr Ohlin så livligt beklagade. Jag 
sade när jag talade första gången, att 
jag icke ville förneka att äivcn i vårt 
land felberäkningar och felkalkyler ha
de kunnat göras. .lag uteslöt sålunda

icke detta. Jag skall inte ingå på någon 
analys av de flydda förhållandena. 
Men vad jag ville säga var, att vi inte 
kunna helt avskärma oss ifrån den 
starka prisstegring, som har ägt rum 
på den internationella marknaden med 
mindre än att vi tillämpa en sådan 
valutakurspolitik och vidtaga andra så
dana åtgärder som medföra, att vi till 
sist bli alldeles isolerade. Jag sade att 
det är teoretiskt möjligt att göra det, 
men i praktiken är det faktiskt omöj
ligt för ett land med så stor utrikes
handel som Sverige att på detta sätt 
skärma av sig från varuutbyte med he
la den övriga världen. Ty skulle vi göra 
det skulle omedelbart ekonomiska kom
plikationer inträffa, som säkert skulle 
medföra en sänkning av levnadsstan
darden i vårt land. Därmed har jag 
icke sagt, att vi äro fullkomligt utan 
inflytande, men jag har sagt, att vi inte 
kunna isolera oss från en sådan inter
nationell prisstegring.

Härmed var överläggningen slutad. 
Herr talmannen gav propositioner dels 
på bifall till utskottets hemställan dels 
ock på bifall till den av herr Ewerlöf 
in. fl. avgivna reservationen; och fann 
herr talmannen den förra propositio
nen vara med övervägande ja besvarad. 
Herr Hjalmarson begärde emellertid 
votering, i anledning varav efter given 
varsel följande voteringsproposition 
upplästes och godkändes:

Den som vill, att kammaren bifaller 
bankoutskottets hemställan i utskottets 
förevarande utlåtande nr 36, röstar 

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;
Vinner nej, har kammaren bifallit 

den av herr Ewerlöf in. fl. avgivna re
servationen.

Sedan kammarens ledamöter härefter 
intagit sina platser och voteringspropo- 
sitionen blivit ännu en gång uppläst, 
verkställdes omröstning genom upp
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resning. Herr talmannen tillkännagav, 
att han funne flertalet av kammarens 
ledamöter hava röstat för ja-proposi
tionen. Herr Hjalmarson begärde emel
lertid rösträkning, vadan votering me
delst omröstningsapparat verkställdes. 
Därvid avgåvos 124 ja och 72 nej, var
jämte 4 av kammarens ledamöter för
klarade sig avstå från att rösta.

Kammaren hade alltså bifallit utskot
tets hemställan.

Härefter anförde
Herr HÄCKNER: Herr talman! Jag ber 

att få reservera mig mot beslutet.

§ 9-
Anmäldes och godkändes bevillnings

utskottets förslag till riksdagens skri
velser till Konungen:

Lag om räntereglering.

nr 360, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition med förslag till lag om änd
ring i kommunalskattelagen den 28 
september 1928 (nr 370), m. in.; och

nr 361, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition med förslag till förordning 
angående ändrad lydelse av den vid 
förordningen den 25 maj 1941 (nr 251) 
om varuskatt fogade varuförteckningen, 
jämte i ämnet väckta motioner.

§ 10.

Justerades protokollsutdrag.

Kammarens ledamöter åtskildes här
efter kl. 6.40 em.

In fidem 
Gunnar Britth.
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